
POLICKÝ
MĚSÍČNÍK

Březen
2024

Cena: 20 Kč

Periodický tisk
města Police
nad Metují

Fotografie: Josef Tér 



Masopustní průvod 11. února 2024



1Polický měsíčník BŘEZEN 2024

Slovo StaroSty
Vážení občané,

nadprůměrně teplý únor, který zhatil plány všem milovní-
kům zimních radovánek je minulostí, stejně tak i jarní prázdni-
ny v našem regionu. Louky podmáčené zimními dešti vypovídají 
cosi o tom, že voda nám z území zas tak rychle neutíká, nicméně 
do země se jí na řadě míst už moc nevejde. Jaký bude zbytek roku 
můžeme nyní hádat jen z kávové sedliny, ale přál bych si, aby byl, co 
se týče srážek, už raději jen průměrný. Když už nevyšla zima, tak ať 
alespoň vyjde léto, že…

Únor jsme ve městě zahájili pokusem o znovuzaložení 
masopustní tradice. Velké poděkování v tomto směru patří nejen 
týmu CKV Pellyho domy, ale i divadelníkům z DS Kolár, hasičům, 
provozovatelům divadelního klubu, obyvatelům bytového domu 
Javor, ostrostřelcům a především všem, co přišli – ať už v maskách, 
či jen tak, do průvodu! Bylo mi ctí předat na pár hodin klíče od měs-
ta laufrovi a přidat se do průvodu, nechat se pohostit v hasičárně 
nebo před divadlem, zatancovat si před radnicí či před „dépéeskou“ 
s maskami, dát si panáčka nebo svařáčka. Zkrátka, bylo to moc pri-
ma, a jsem rád, že to mělo tak velkou odezvu, neboť ta je určitě zá-
kladem pro další pokračování!

V týmu vedení města jsme byli v měsíci únoru nuceni ře-
šit úpravu gescí našich neuvolněných místostarostů. S ohledem 
na pracovní vytíženost, jakož i s přihlédnutím ke zdravotním pro-
blémům, byl J. Souček nucen přijít s návrhem na zúžení gescí, které 
mu byly rozhodnutím zastupitelstva svěřeny. Část jeho agendy pře-
vzal místostarosta R. Starý, část přešla do mé gesce. J. Součkovi tak 
tak rozhodnutím únorového zastupitelstva zůstala svěřena pouze 
oblast kultury (CKV) a oblast školství (nadále povede školskou 
radu). Já jsem si pro další období ponechal oblast česko-polských 
vztahů, včetně Euroregionu Glacensis, oblast personální (z pozi-
ce aktivní účasti při obsazování nových či uvolněných pozic, atd. 
Místostarosta R. Starý má ke svým úkolům přidělenu nově oblast 
sociální, a kompletně agendy Technických služeb a osadních výbo-
rů. Děkuji v tomto směru zastupitelstvu za to, že nové nastavení 
oblastí, které jsou místostarostům svěřeny, schválilo.

V měsíci únoru jsme se již plně věnovali realizaci první čás-
ti investic, kam patří především dokončování stavebních úprav 
prostor pro terénní pečovatelskou službu a rekonstrukce zázemí 
na koupališti.

V rámci přípravy velkých investičních akcí nyní probíhají za-
dávací řízení na výběr zhotovitelů na akce „SPORTPARK OSTAŠKÁ“ 
a sportoviště na sídlišti. V případě těchto investičních akcí bude-
me následně žádat o dotační prostředky buď z programů Národní 
sportovní agentury, nebo z programů Ministerstva pro místní 
rozvoj. Další velkou a dlouhodobě připravenou akcí, u které 
nyní organizujeme výběr zhotovitele, je rekonstrukce kotelny 
a otopného systému základní školy. V projektové přípravě jsou pak 
dvě stavby fotovoltaických elektráren, které by měly být umístěny 
na střechách mateřské a základní školy, a do budoucna by měly při-
nést úspory elektrické energie. I v případě těchto staveb budeme 
následně podávat žádosti.

Co se týče již podaných dotačních žádostí, podali jsme žádost 
o dotaci na revitalizaci Pellyho parku a ulice Pod Havlatkou (IROP), 
chodník Bělská (IROP/MAS), žádost o dotaci na akce pro veřejnost 
– Den seniorů, Masopust, Bruslení v zatáčkách (INTERREG) a dále 
i žádost o dotaci na opravy drobných sakrálních staveb v krajině 
(MZE).

Co se týče dotací, mohu nyní zmínit i jednu pozitivní zprávu 
týkající se kostela Nanebevzetí Panny Marie. V průběhu podzimu 
jsem Vás informoval o tom, že zhoršený stavebně-technický stav 
si přijel prohlédnout náměstkyně hejtmana našeho kraje, paní 
Martina Berdychová. Při prohlídce kostela jsem jí požádal o po-
moc a podporu při projednávání žádosti našich farníků, o zařaze-
ní kostela do programu záchrany architektonického dědictví. Nyní 
mi paní náměstkyně, že se kostel do programu podařilo zařadit 
a od letošního roku tak bude moct kostel získávat pravidelně dotač-
ní podporu ve výši do 1 mil. Kč na potřebné záchranné práce. Paní 

Berdychové tak patří velké poděkování za pomoc a za spolupráci 
v této věci!

Na jednání zastupitelstva byla znovu, jak ze strany některých za-
stupitelů, tak ze strany veřejnosti, otevřena otázka těžby ve starém 
parku. O tom, jak, a z jaký důvodů bude těžba dřeva v části parku 
v letošním roce provedena, jsme Vás informovali již v druhé polo-
vině loňského roku. Nicméně, pro ujasnění tedy ještě jednou shrnu 
základní podstatné informace:

 y „starý park“, jakkoliv nás vžité označení může vést k tomu, že se 
jedná o městský park, je ve skutečnosti les, a to nejen druhem 
pozemku zapsaným v katastru nemovitostí, ale i charakterem 
osázení a péče, která mu již desítky let věnována;

 y péče o tento les neprobíhá náhodně, podle našich nápadů či 
momentálních úvah, ale řídí se tzv. lesním hospodářským 
plánem, který (krom jiného) určuje nejen dobu v níž je možné 
daný les kácet (v tomto případě v době 120 – 140 let stáří stro-
mů), ale i dobu, za jakou má k obnově lesa dojít (do 40 let o za-
hájení těžení), resp. v místně vzniklé paseky musí k vysázení 
lesa dojít do 2 let;

 y Lesní hospodářský plán pak určuje i způsob obnovy lesa, při-
čemž v případě „starého parku“ se předpokládá opětovné zales-
nění listnatými dřevinami (buk, javor);

 y Další těžba porostu je předpokládána za 7 let, do té doby bude 
postupováno v péči o les tak, jak bylo zvykem doposud;

 y Ani nám není osud „parku“ lhostejný, proto se budeme snažit 
co nejdříve po těžbě zpřístupnit a upravit pěšiny (včetně osaze-
ní zábradlí), provedeme osazení veřejného osvětlení (u pěšiny 
na Žďár).

Každopádně jsme moc rádi, že těžba proběhla bez větších exce-
sů v dopravě, bez větších škod na majetku třetích osob. Děkujeme 
za pochopení a vstřícnost všech, kterým těžba po dobu necelého 
měsíce komplikovala život.

Závěr letošního března již bude patřit Velikonočním svátkům, 
proto Vám přeju, ať je prožijete v plném zdraví, v klidu a pohodě, 
a ať si užijete veškeré tradice s Velikonocemi spojené!

V úctě
J. Škop, starosta

INForMaCE Z raDNICE
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Slovo MíStoStaroSty raDka Starého
Vážení a milí spoluobčané, 

dovolte mi, abych Vás krátce seznámil se vším důležitým, co se 
odehrálo od 20. ledna do 20. února roku 2024. 

Jak jsem avizoval již v minulém článku, 20. 1. byl dnem koná-
ní valných hromad 3 sborů dobrovolných hasičů (Pěkov, Hlavňov, 
Velká Ledhuje). Pokusil jsem se aspoň na chvíli zúčastnit každé 
z nich, poděkoval jsem jim za akce, které pořádali v roce 2023 a rád 
přislíbil pozvání na ty, které plánují uspořádat v roce 2024. Sbory 
dobrovolných hasičů se nejen účastní soutěží v hasičském sportu, 
ale často stojí za pořádáním kulturních a sportovních akcí pro širo-
kou veřejnost, nebo jsou nápomocni městu při akcích, které samo 
pořádá. Byť jsou částečně městem podporováni, tak to neberu jako 
samozřejmost a všem ochotným členům patří velké poděkování. 

22. 1. jsem se zúčastnil s kolegy z úřadu připomínkování stra-
tegického dokumentu Akční plán města pro rok 2024-2025. Akční 
plán navazuje na Strategický plán města a snaží se ho více konkre-
tizovat a investiční záměry aktualizovat v návaznosti na schválený 
rozpočet. 

29. 1. měla jednání grantová komise. Výsledkem tohoto jednání 
bylo závěrečné doporučení zastupitelstvu města o výši finanční po-
moci jednotlivým žadatelům. Grantový systém byl nastaven dle no-
vých pravidel, byly více zohledněny výdaje spolků, ale hlavně počty 
dětí a obyvatel Police nad Metují a spádových obcí. Mnohé spolky 
se tak výsledku obávaly. Za sebe jsem rád, že zbytečně. Děkuji všem 
členům komise za zodpovědný přístup k tvorbě nového systému 
a pečlivé zpracování výsledků hodnocení jednotlivých žádostí. 

Na konci ledna jsme spolu s provozovatel Senior Taxi zhodno-
tili uplynulý rok a probrali další spolupráci. Služba je dle jejich slov 
málo využívaná a oni by zvládli větší zátěž. Dovolím si tedy touto 
cestou vyzvat vás všechny, kteří o této službě uvažujete a splňuje-
te podmínky pro její poskytování, neváhejte se přihlásit u vedoucí 
sociálního odboru Mgr. Olgy Landové, která vás podrobně seznámí 
s možnosti využívání této služby a s výší vaší finanční spoluúčasti, 
která je nastavena jako symbolická. 

3. 2. proběhla výroční schůze AMK Police nad Metují. Došlo 
ke shrnutí činnosti v roce 2023 a představení plánu akcí pro rok 
2024. I pro letošní rok se plánují závody minikár, termín je zatím 
ještě nejistý. 

O maškarním reji, který se konal 4. 2. se zmíní pan místostaros-
ta Jarda Souček, který stál za jeho zorganizováním. Za sebe věřím, 
že se maškarní rej stane akcí tradiční a hojně navštěvovanou nejen 
občany našeho města. Děkuji všem, kteří si v nevlídném nedělním 
dopoledni našli čas a přišli. Bylo to fajn. 

6. 2. jsem přijal pozvání od polických sběratelů. Byl jsem sezná-
men s termíny sběratelských burz a termínem výtvarné soutěže pro 
děti s názvem Polická sirka, kterou pořádají. Za sebe jsem přislíbil, 
že se pokusím zajistit větší podporu města a pomoc s propagací. 

8. 2. jsem se účastnil semináře Sociální sítě ve veřejné správě. 
Ať se nám to líbí nebo ne, tak kdo není na nějaké sociální síti, tak 
jakoby nebyl. Většina měst sítě využívá jako nejrychlejší komuni-
kační prostředek nejen k propagaci kulturních či sportovních akcí, 
ale je možné je využít i při různých výstrahách, k šíření důležitých 
informací apod. 

12. 2. jsem se zúčastnil jednání Sociální komise RM Police n. 
M., kterou mám nově ve své gesci. Řešilo se mnohé, např. možnosti 
zřízení nábytkové banky, navýšení sociální práce ve městě a s tím 
spojené přijetí dalšího sociálního pracovníka. Byl jsem seznámen 
s akcemi, které se plánují – příměstské tábory ve spolupráci s MAS 
Stolové hory, výlet seniorů do polského Radkowa, Toulavý autobus, 
setkání pro pečující osoby, kteří se celodenně starají o své blízké. 
O všem budete podrobně informováni na stránkách města či samo-
statných plakátcích. 

13. 2. jsem se s vedoucí sociálního odboru zúčastnil semináře 
o sociálních službách, jejichž vývoj a požadavky je třeba neustále 
sledovat, aby byly dodrženy standardy kvality sociální péče naší 
pečovatelské terénní služby. 

14. 2. se konalo první veřejné zasedání zastupitelstva v roce 
2024. Díky velkému množství bodů a delší diskuzi, která se týkala 

aktuálního dění ve městě, ale třeba také probíhajících a plánova-
ných investičních akcí, bylo zasedání časově náročnější. Poděkování 
tedy patří všem jeho členům za věcné dotazy, ale také všem přícho-
zím občanům za čas, který veřejnému dění v našem městě věnovali 
a za zapojení se do diskuze. 

16. 2. jsem neodmítl pozvání na výroční valnou hromadu 
Sdružení hasičů – Okrsek Bor, který sdružuje dobrovolné hasiče 
v naší oblasti.

V celém období se konaly také pravidelné technické a dotační 
porady. Na technických poradách se vzhledem k ročnímu období, 
které právě je, řešily práce spíše jarního typu (osazování značek, 
údržba komunikací). Díky průběhu zimy nemusíme řešit sněhovou 
kalamitu a náledí, což je na jednu stranu dobře, výrazně se ušetří 
za posypový materiál, ale milovníci zimních sporů jistě takovým 
nadšením neoplývají. 

Pravidelně probíhají také kontrolní dny na koupališti, kde je 
rekonstruováno sociální zázemí, ale také na Bytovém domě pro se-
niory Javor, kde probíhá rekonstrukce zázemí pro pečovatelky. Tato 
akce se již blíží ke svému konci. V březnu by měl již být sestaven 
nábytek a nic nebude bránit přestěhování. Nové prostory by měly 
plně vyhovovat rozšířenému týmu pečovatelek. Prostory původní 
budou přestaveny na byt pro dalšího uživatele domu. Řešíme také 
úpravy nebytových prostor „Zeleného domečku“, které nevyhovují 
hygienickým požadavkům, a bude tak nutné vybudovat v prosto-
rech zázemí pro nájemce (záchod a denní místnost), který by zde 
třeba chtěl mít v budoucnu opět kavárnu. Bohužel naplnění hygie-
nických norem se neobejde bez stavební úpravy, se kterou je spoje-
no vyhotovení projektové dokumentace a získání potřebných povo-
lení z odboru výstavby. Budeme se snažit vše maximálně urychlit, 
ale lhůty úřadů jsou jasně dané a není jisté, jak rychle se také poda-
ří sehnat dodavatele stavby. Dobrou zprávou je, že zájemce máme 
a snad ho neodradí ani tato časová prodleva. Velkým úpravám jsme 
se naštěstí vyhnuli při pronájmu prostor v bývalé Komerční ban-
ce, kde ke změně užívání pro činnost nájemce budou stačit drobné 
úpravy v podobě výměny osvětlení. 

Závěrem si dovolím Vám popřát příjemné prožití měsíce března 
spojené s užíváním si prvních jarních dnů. 

S úctou
Radek Starý, místostarosta

 
Technické služby,  
Police nad Metují, s.r.o. 
V Domkách 80,  
549 54 Police nad Metují                                              
  
 

  

PŘÍJMOU BRIGÁDNÍKY PLAVČÍKY 
na hlavní sezónu červen – září. 
Podmínkou je dovršení 18 let. 

 

Plavčík – náplň práce 
• provádí dozor nad bezpečností návštěvníků 

střediska 
• je nápomocen návštěvníkům  

• odpovídá za čistotu kolem bazénů a jejich okolí  
• vede záznamy o úrazech 
• poskytuje první pomoc, přivolává lékaře  

• Kurz plavčíka toto školení ZDARMA zajistíme + 
oblečení 

Ostatní informace získáte na tel. č.: 491 512 252 
pan Ivo Hambálek hambalek@tspolice.cz 
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SLOVO MÍSTOSTAROSTY JAROSLAVA SOUČKA
Vážení spoluobčané, milí Poličáci,

je tu mé únorové „okénko“ aneb co se 
událo a co je dobré zmínit.

Začnu mou osobou. Dne 14. února se 
totiž konalo první veřejné zasedání za-
stupitelstva města v tomto roce a jeden 
z bodů, které schválilo, byla změna oblas-
tí působnosti místostarostů a svěřených 
úkolů.

Starosta o tom bude psát obšírněji 
ve svém příspěvku, nebudu ho tedy dub-
lovat. Tak tedy jen krátká reakce za mne. 
Uplynulý rok pro mne byl  – na základě 
mého rozhodnutí! –  velmi náročný, záro-
veň ale velmi obohacující. Mohl jsem se 
věnovat záležitostem, které mi přišly důle-
žité, rozpohybovávat věci a události, které 
mi dávali smysl a za které mi nebylo za těž-
ko bojovat, potkávat se s inspirativními 
lidmi, propojovat je, hledat s nimi řešení, 
zkrátka dělat práci, která mne naplňovala. 
S tím logicky souvisí i velké pracovní a ča-
sové vytížení, se kterým jsem dopředu po-
čítal a nevnímal jako zátěž. 

Ale v intencích pořekadla „člověk míní, 
okolnosti mění“, došlo i na mne a souběh 
osobních, rodinných, profesních a zdravot-
ních událostí mne donutil přenastavit si 
životní priority. 

Což naštěstí korespondovalo s naší 
strategií, společnou reflexí uplynulého 
roku, možnostmi kolegů a výsledkem je, 

že část mé agendy převezme místostarosta 
Radek Starý a já se budu nadále moci vě-
novat mým „srdcovým“ oblastem. Toliko 
za mne.

A teď už pojďme ke kultůře. Nejdříve 
mi dovolte se ohlédnout. Novinkou v pro-
gramu a dění města byl lednový sousedský 
swap nechtěných dárků „Pošli to dál!“. Akce 
se vydařila, účast byla slušná a především 
nám lidé říkají, kdy zase něco podobného 
uděláme. Nebojte, uděláme.

Na úplný závěr ledna proběhlo 
v Kolárově divadle představení Bůh ma-
sakru, které téměř zaplněné hlediště od-
měnilo zaslouženě nadšeným potleskem. 
Věřím, že to samé se bude opakovat na dal-
ším divadelním představení Na koho to 
slovo padne!

První únorový víkend se nesl ve zna-
mení masopustu. V sobotu odpoledne se 
nejprve konala praktická dílna výroby 
maškarních masek v konferenčním sále 
Pellyho domu, který byl celý zaplněn – víc 
lidí už by se do něj nevešlo. V neděli od 10.
hodin začal masopustní rej a průvod, jehož 
základ tvořili členové Divadelního spolku 
Kolár, divadelníci z Musaši Entertainment 
Company a postupně se k němu přidáva-
li další a další Poličáci, včetně startosty 
a místostarosty, takže nás nakonec bylo 
více jak stovka lidí! Hlavní zastávky maso-
pustního průvodu byly hasičárna, Kolárovo 

divadla a DPS Javor.
Všude byl průvod bouřlivě přivítán 

a uctěn pohoštěním a štamprličkou do-
mácími, tj. hasiči, personálem divadelní-
ho klubu a obyvateli a pečovatelkami DPS 
Javor. Nakonec průvod skončil na náměstí, 
kde ostrostřelci došlo k zastřelení koby-
ly a následnému oživení díky léčivé vodě 
z Jůlinky.

Nová tradice byla tak úspěšně zaháje-
na! Velké díky patří všem, kteří se zapojili! 
Příští rok si to zopakujeme a ještě vylepší-
me! Těšte se!

A co nás v nejbližší době čeká?  
8. března netradiční MDŽ nazvaný Den di-
vokých macešek a na 30. dubna chystáme 
Čarodejnice! Chceme tak navázat na dří-
vější léta a znovuzavést další tradiční spo-
lečenskou událost. 

Co se týká červnové Východočeské pře-
hlídky venkovských divadelních souborů, 
která se bude konat poprvé u nás, máme už 
definitivně vybraný název – HromdoPolice, 
čili Hry ochotnických mistrů do Police.  
Úderné a vtipné, co říkáte?

A na letní měsíce chystáme Polické roz-
marné léto. Více prozradím až příště.

A ještě jedna aktuální informace: bohu-
žel již dříve avizované divadelní předsta-
vení Slepice na zádech musíme z důvodu 
termínové kolize přesunout na později, vy-
jednáváme s agenturou náhradní termín, 
dáme včas vědět.
Moji milí,

mějte hezký březen a myslete víc na sebe, 
na své zdraví, na svou rodinu a na to, že je 
někdy lepší zvolnit a zastavit se, než skončit 
v péči doktorů. Vím, o čem mluvím. 

Váš Jarda Souček
Mgr. Jaroslav Souček, 

místostarosta

Rozpis lékařů
stomatologické služby

březen 2024
služba je zajištěna v době 

od 8.00 do 12.00 hodin
Datum  Lékař  Tel. č.
02. – 03. 03. MUDr. Jan Šnajdr
Náchodská 548, Velké Poříčí  491 482 850
09. - 10. 03.MUDr. Jana Šimková Vaňková
Sokolská 215, Červený Kostelec 491 463 421
16. - 17. 03. MUDr. Semerák-MUDr. Štrasová s.r.o. 
Denisovo nábřeží 665, Náchod  491 424 921
23. - 24. 03. MUDr. Vjačeslav Ogriščenko
Přadlácká 89, Broumov 491 502 425
29. - 30. 03. MUDr. Marcel Pekárek – Stomatologická s.r.o.
Běloveská 123, Náchod 703 600 915
31. 03. a 01. 04. MUDr. Anna Klikarová
Náměstí ČSA 69, Hronov  491 482 700

V sobotu 17. února 2024 si dámy v ša-
tech a páni v oblecích zatancovali do ryt-
mu hudby skupiny BTK na již tradičním 
bále pěkovských hasičů v polických 

Pellyho domech. Hlavní výhru v tombole 
– olejomalbu „Honský les“, výherci osob-
ně předal sám autor p. Jaroslav Šolc.

Šárka Pokorná
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INForMaCE ZE SoCIÁlNího oDBorU
Vážení spoluobčané, dovolte mi podělit se s vámi o pár novinek. 

Ta pro nás nejdůležitější se týká nového zázemí pečovatelské služ-
by, které se nám podařilo dokončit. S financováním nám pomohl 
Polický symfonický orchestr, který na vybudování nového zázemí 
pečovatelské služby věnoval velkou část výtěžku z benefičního kon-
certu, který se uskutečnil v roce 2022 v Křinicích. Dále nám mili-
onem korun pomohl Královehradecký kraj, a to prostřednictvím 
individuálního projektu. Naše pečovatelky tím získaly důstojné 
prostředí pro svoji práci. Nebudou se již tísnit v nevyhovujícím pro-
storu, a mimo to vznikne místo i pro další pečovatelku nebo dvě. 
Určitě je budeme v budoucnosti potřebovat, protože klientů i práce 
přibývá úměrně tomu, jak naše obyvatelstvo stárne. Sledujeme de-
mografický vývoj v našem městě a okolních obcích a chceme být při-
praveni na to, že pečovatelskou službu bude potřebovat stále více 
lidí. Službu poskytujeme každý den včetně víkendů a svátků v době 
od 6.30 do 19 hodin. Naším cílem je umožnit klientům, aby mohli 
setrvat ve svém domácím prostředí a zachovat si dosavadní způsob 
života v co největší míře, dokud je pro ně rozsah naší služby dosta-
čující. V BDS Javor zároveň vzniká nová kancelář vedoucí sociálního 
odboru s vlastním vchodem z ulice. Mgr. Olgu Landovou klienti so-
ciální práce na obci najdou od 11.3.2024 na adrese K Sídlišti 259. 
Počítáme s tím, že uspořádáme DEN OTEVŘENÝCH DVEŘÍ, na kte-
rý pozveme nejen okolní poskytovatele sociálních služeb a zástup-
ce Kraje, ale i širokou veřejnost. O termínu vás budeme informovat.  

Dále bych vás ráda upozornila na změny v provozu TAXI pro 
SENIORY. Na konci roku 2023 jsme zhodnotili půl roku fungování 
a domluvili se s provozovatelem na následujících změnách: 

 y Od 1.1.2024 může každý držitel průkazu TAXI pro SENIORY vy-
užít bezplatně doprovod

 y Od 1.1.2024 je možné využít TAXI pro SENIORY k jízdě na vla-
kové nádraží nebo na vlakovou zastávku do Žďáru nad Metují. 
Cena přepravy ani počet jízd se nemění.

V současné době 
je vydáno 134 průka-
zů TAXI pro SENIORY, 
službu však využívá 
asi třetina osob. Město 
Police nad Metují zřídi-
lo a dotuje tuto službu 
na základě požadavku 
seniorů. Budeme rádi, 
pokud budete službu 
využívat. Dopravu kam-

koliv po městě a na vlak si můžete objednat na telefonním čísle 
731 967 847 

Snažíme se rozvíjet spolupráci se seniory z Radkowa. Před vá-
nočními svátky proběhlo setkání v BDS Javor, na které přijelo 15 
seniorů z Polska. Zpívaly se české i polské koledy, proběhla výstava 
rukodělných výrobků z perníku i paličkované krajky, ochutnávalo 

se cukroví a povídalo se 
o českých a polských vá-
nočních tradicích. Nyní 
chtějí podobné setkání 
uspořádat v Radkowě, 
a to 17.3. 2024 před 
Velikonocemi. Věřím, že 
se i na polické straně na-
jde cca 15 seniorů, kteří 
budou mít chuť vyrazit 
do Polska na velikonoční 
jarmark a následné pose-
zení se členy senior klu-
bu z Radkowa. Dopravu 
zajistíme. Další spoluprá-
ci chceme podpořit i pro-
střednictvím projektů 
z Euroregionu Glacensis. 
Polská strana má v plánu požádat o finanční prostředky na uspo-
řádání dvou společných celodenních výletů. Jeden bude směřovat 
do Polska a druhý do Čech. My připravujeme žádost o finanční 
podporu Mezinárodního dne seniorů, který proběhne 1.10.2024. 
Pokud získáme dotaci, budeme moci připravit bohatý program 
a zároveň pozvat i hosty z Polska. 

Spolupracujeme s organizátory festivalu dokumentárních fil-
mů o lidských právech Jeden svět. I letos promítneme obyvatelům 
Bytového domu pro seniory Javor jeden z festivalových filmů zdar-
ma.  Děkujeme pořadatelům, že myslí na ty, pro něž je návštěva fes-
tivalu v Kolárově divadle ze zdravotních důvodů nereálná.  

Koncem května také uspořádáme již tradiční akci pro klien-
ty pečovatelské služby „Toulavý autobus“. Společně se podíváme 
na krásná místa v našem okolí, zavzpomínáme a pokocháme se kra-
jinou. Díky sponzorům se naši senioři mohou těšit i na občerstvení 
a posezení s muzikou. 

Od 13.3. 2024 zahájí čin-
nost svépomocná skupina pro 
neformální pečující. Ve spolu-
práci s MAS Stolové hory takto 
chceme podpořit naše občany 
i občany z DSO Policko, kteří 
vykonávají tuto nelehkou prá-
ci a často dlouhodobě pečují 
o své blízké se zdravotním 
handicapem. První setkání 
proběhne 13.3.2024 v Pellyho 
domech od 15 hodin. Všichni 
neformální pečující jsou sr-
dečně zváni.  

Mgr. Olga Landová
vedoucí sociálního odboru
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Poplatek za odpady v roce 2024
 y základní sazba poplatku pro rok 2024 je 1 020 Kč
 y sazba poplatku bude snížena o 120 Kč poplatníkům, kteří jej 

uhradí v plné výši nejpozději do 30. 4. 2024 – zaplatí tedy ko-
nečných 900 Kč za celý rok
Ostatní úlevy a osvobození dle vyhlášky č. 4/2023, o místním 

poplatku za obecní systém odpadového hospodářství - v plném 
znění na webových stránkách města: https://www.policenm.
cz/mesto/vyhlasky-a-narizeni-mesta/

Zodpovědnost za úhradu poplatku za nezletilé nesou se všemi 
právními důsledky plně jejich zákonní zástupci !!!

Povinnost platit tento poplatek se vztahuje i na občany s trva-
lým pobytem na městském úřadě a cizince s jakýmkoliv druhem 
pobytu na území města.

Poplatek ze psů v roce 2024
 y 300 Kč za psa v domech do tří bytových jednotek
 y 500 Kč za psa v domech od 4 bytových jednotek
 y 250 Kč Hlavňov, Pěkov, Hony, Radešov
 y 200 Kč osoby nad 65 let

Poplatky můžete platit již od 3. 1. 2024 přímo v poklad-
ně MěÚ, kancelář č. 11 – přízemí vpravo /přednostně v úřední 
dny – pondělí a středa od 8:00 od 11:30 a od 12:30 do 17:00 
hod; ve čtvrtek je úřad pro veřejnost uzavřen/ nebo bez-
hotovostně převodem na účet č. 9005-4629551/0100, 
VS- rodné číslo. Bližší údaje k platbě uveďte do poznámky. 

Poplatky lze také platit platební kartou na terminálu pří-
mo v pokladně úřadu.

Případné bližší informace:
tel. 491 509 991, mail: adamova@policenm.cz - Adamová Daniela /odpady/

tel. 498 100 916, mail: beranova@policenm.cz  - Beranová Radka /psi/
web: www.policenm.cz 

záložky: život ve městě/odpady/odpadový poplatek
Daniela Adamová, Radka Beranová, FSO - poplatky

Významné dny přírody a životního prostředí
Světový den divoké přírody

Na 3. března připadá Světový den di-
voké přírody - World Wildlife Day (WWD), 
vyhlášený OSN v roce 2013.  V širokém 
povědomí si stále ještě neuvědomujeme, 
že rozličné formy divoké přírody mají ne-
zastupitelný význam pro existenci Země 
a lidstva. Za posledních sto let se plochy 
divoké přírody radikálně změnšily a  nahra-
zují je urbanizované plochy lidských sídel, 
infrastruktury a industriálních provozů. 
S nimi zároveň mizí i množství jedinečných 
rostlinných a především živočišných druhů. 
Tento den vyzývá k tomu abychom přibrz-
dili s razantním vytlačováním území s divo-
kou přírodou a ponechaly ji životní prostor. 
Datum 3. března nebylo zvoleno náhodně, 
je to den, kdy v r. 1973 vstoupila v platnost 
Úmluva o mezinárodním obchodu s ohrože-
nými druhy volně žijících živočichů a planě 
rostoucích rostlin (CITES), která hraje důle-
žitou roli v zajištění toho, aby mezinárodní 
obchod neohrozil přežití jednotlivých dru-
hů. Česká republika se k CITES připojila 
v roce 1992.

Světový den vrabců
20. březen je vyhlášen jako Světový 

den vrabců (World Sparrow Day). Vrabec 
domácí, dříve běžný a všudypřítomný 
ptačí druh, dnes v mnoha zemích Evropy 
téměř vymizel. Kvůli jeho úbytku byl ten-
to den organizací Nature Forever Society 
v roce 2010 vyhlášen. Podle ornitologů 
je důvodem úbytku změna prostředí a ži-
votních podmínky v blízkosti lidských sí-
del. Významnou roli hraje také znečištění 
ovzduší a snižování biodiverzity krajiny, 
v jejichž důsledku mimo jiné ubývá hmyz, 
který je základním krmným prvkem pro 
mláďata. Tam, kde byla dříve početná hejna, 
jsou dnes pouze desetiny těchto stavů. Pak 

stačí jedna špatná zima a malé hejno ztrácí 
schopnost reprodukce a zanikne úplně. Pár 
desítek přeživších šťastlivců migruje za lep-
šími podmínkami. Tam lze, při troše štěstí, 
hejno vrabců domácích ještě spatřit.

Mezinárodní den lesů

21. březen je připomínán jako 
Mezinárodní den lesů. Byl vyhlášen OSN 
v roce 2012 a jeho hlavním účelem je při-
pomínka a zvýšení povědomí o významu 
všech typů lesních ekosystémů pro trvale 
udržitelný život na Zemi. Lesy celkově po-
krývají třetinu zemského povrchu a ukrý-
vají v sobě vysokou úroveň biologické 
rozmanitosti. Životně důležité jsou i pro 
člověka, neboť mu poskytují dřevo, potravi-
ny, krmivo, koloběh živin, přístřeší i rekrea-
ci. Lesy zároveň hrají důležitou roli v tvor-
bě klimatu - zvyšují vlhkost vzduchu, tvoří 
přirozenou bariéru větru, zmírňují horko, 
mráz a sucho a tím regulují klima, filtrují 
vzduch, brání erozi, akumulují a čistí vodu. 
Mají také zásadní význam pro zásobování 
planety sladkou vodou, bez které není život. 
Zalesněná povodí a mokřady dodávají až 
75 % světové sladké vody. Asi jedna třetina 
největších světových měst získává význam-
ný podíl pitné vody přímo ze zalesněných 
chráněných oblastí a změna klimatu, způ-
sobená úbytkem lesů, ovlivňuje dostupnost 

vodních zdrojů. Téma zachování lesů je 
u nás v posledních letech spojováno také 
s kůrovcovou kalamitou a opatřeními pro 
zmírnění klimatické změny, které už mají 
a budou mít vliv na změny druhové skladby 
a způsob hospodaření v lesích.  

Světový den vody
22. března 1993 byl OSN vyhlášen 

Světový den vody. Má lidem připomínat 
význam a důležitost vody a potřebu udrži-
telného nakládání s vodními zdroji. Voda, 
a hlavně pitná nezávadná voda, je jedním 
z největších bohatství, které nám naše pla-
neta dává, a její existence je nenahraditelnou 
podmínkou pro život.  Je dobré si uvědomit, 
že na světě žije přes miliardu lidí, kteří mají 
nedostatek pitné vody a jsou tak přímo 
ohroženi na svém zdraví. Važme si toho, že 
u nás máme pitné vody prozatím dostatek 
a neplýtvejme s ní. Jejím základem je voda 
srážková,  povrchová, životodárná i pro kra-
jinu, která občas ještě naprší a zatím stále 
ještě pramení. Narušený vodní režim už 
nejsme schopni plně obnovit, proto alespoň 
vytvářejme podmínky pro maximální zadr-
žení a využití povrchové vody v naší krajině. 

sestavil Ing. Jan Troutnar, 
MěÚ Police n. M.
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ODPADOVÉ HOSPODÁŘSTVÍ 

oDPaDové INForMaCE
OTEVŘENÍ KOMPOSTÁRNY 
a SEZÓNNí ProvoZNí DoBa 
SBĚRNÉHO DVORA

Ve středu 27. března 2024 bude pro 
občany, po krátké zimní přestávce, opět 
otevřena městská kompostárna (v uli-
ci V Domkách, vedle odpadového sběr-
ného dvora u areálu technických služeb). 
Zároveň přejde na sezónní provozní 
dobu i odpadový sběrný dvůr. Pro obě 
zařízení je tato provozní doba sjednoce-
na, stejně tak i otvírací doba, která potr-
vá, podle aktuálních klimatických podmí-
nek, minimálně do poloviny listopadu.   

Do kompostárny je možné odkládat 
bioodpad rostlinného původu ze zahrad 
a ostatních ploch zeleně (trávu, listí, rost-
liny vč. plevelů, úrodu, větve, piliny apod.).  
Naopak zde není možné odkládat bioodpad 
živočišného původu, palivové ani stavební 
dříví a pařezy.  

Do sběrného dvora je možné odklá-
dat objemné odpady zbavené tříděných 
odpadů (plastů, papíru, kovů), větší množ-
ství vytříděných plastů, papíru a kovů, které 
se nevejdou do kontejnerů a nádob na ve-
řejných sběrných místech a dále tabulové 
sklo, dále nebezpečné komunální odpady 
(barvy, ředidla, čistící prostředky, zahradní 
a další chemikálie a pod.), jedlé oleje a tuky, 
vyřazená elektrozařízení (velké a malé spo-
třebiče, nářadí a nástroje, hračky, komuni-
kační a počítačová zařízení, svítidla, baterie 
apod.), oděvy a textil, pneumatiky, autoba-
terie a malé množství stavebního odpadu 
(mimo eternit). 

MĚSTO I NADÁLE PŮJČUJE 
NÁDoBy Na PaPír a PlaSty 
S NÁPoJovÝMI kartoNy

Město Police n. M. dlouhodobě usilu-
je o zkvalitňování systému hospodaření 
s odpady, aby zajistilo podmínky pro jejich 
využití, ekologické standardy, požadavky 
zákona o odpadech a v rámci možností še-
třili náklady za uložení směsného odpadu 
na skládku.    

Velká část komunálních odpadů je 
využitelná, a neměla by končit v černé 
popelnici, potažmo na skládce.  Proto 
v rámci podpory třídění, zavedlo město, 
ve spolupráci se spol. Marius Pedersen 
a.s., adresný svoz plastů s nápojovými 
kartony (PL s NK) a papíru (PAP) přímo 
od domů. Pro tento účel také poskytuje 

občanům sběrné nádoby. Do současné 
doby město zapůjčilo již více než 250 párů 
nádob.  

PL s NK jsou sváženy 1× za 2 týdny, 
PAP 1× za 4 týdny. Konkrétní svozové ter-
míny naleznete ve svozovém kalendáři pro 
rok 2024, který je k dispozici na webových 
stránkách města (https://www.policenm.
cz), v pokladně Městského úřadu Police nad 
Met., a obdržíte ho také při převzetí nádob.

Přihlásit se můžete: 
 y vyplněním a odesláním elektronické ON-

LINE přihlášky; odkaz na tuto přihlášku 
najdete na webových stránkách města 
(https://www.policenm.cz), 

 y vyplněním níže uvedené písemné 
přihlášky a jejím odevzdáním v po-
datelně Městského úřadu Police  
nad Metují.
Oba způsoby přihlašování jsou rovno-

cenné, všichni přihlášení zájemci budou 
zavedeni do evidence. Prosíme, upřed-
nostněte elektronické přihlášení. Po za-
evidování obdržíte na Váš e-mail nebo tele-
fonní číslo potvrzení o přihlášení. 

NOVÉ NAŘÍZENÍ O BATERIÍCH 
A ZÁŘIVKÁCH, UNIVERZÁLNÍ 
NABÍJEČKY A JAK PŘISPĚL ROK 
2023 KE SNÍŽENÍ MNOŽSTVÍ 
ElEktrooDPaDU 

Vysloužilá elektrozařízení, svítidla a ba-
terie představují vážný ekologický problém. 
Aby se v budoucnu situace razantně nehor-
šila, je třeba již dnes učinit kroky ke snížení 
produkce elektroodpadu, případně jej ale-
spoň zodpovědně odevzdávat k recyklaci 
a dalšímu materiálovému využití. 

Účinnou pomocí jsou v tomto směru 
i legislativní opatření. A jak k tomu přispěl 
r. 2023?

Elektroodpad se v současné době řadí 
mezi vůbec nejrychleji rostoucí kategorie 
odpadu na světě. Podle předpovědí by jeho 
roční světová produkce mohla v r. 2030 do-
sáhnout až k 75 mil. tun. Oproti r. 2014, kdy 
se globální produkce odpadních elektro-
zařízení začala sledovat, se jedná o téměř 
dvojnásobné množství. Pokud toto tempo 
vydrží, v r. 2050 by na Zemi mohlo přibýt 
neuvěřitelných 110 mil. tun vysloužilé elek-
troniky. Je proto nutné se tsunami elektro-
odpadu rezolutně postavit. Během r. 2023 
přibylo hned několik legislativních opat-
ření, která se i v průběhu dalších let do té-
matu elektroodpadu promítnou. Uvádíme 
některá z nich:

Končí zářivky
Když v r. 2009 vstoupilo v platnost na-

řízení o konci žárovek s wolframovým vlák-
nem, zvedla se vlna nevole, která má své 
dozvuky dodnes. Postupné omezování svě-
telných zdrojů však pokračuje dál a během 
r. 2023 se konec výroby a importu dotknul 
celé řady i poměrně hojně používaných 
typů svítidel, jako jsou například lineární 
zářivky T5 a T8 a halogenové žárovky G9, 
G4 a GY6.35. Wolframové a halogenové žá-
rovky jsou totiž málo efektivní a spotřebo-
vávají zbytečně mnoho elektřiny, zde je tedy 
snaha šetřit s energiemi. Se zářivkami se 
pak pojí především rizika pro přírodní pro-
středí a lidské zdraví, protože obsahují rtuť 
a toxické luminofory.

Univerzální nabíječka
V červenci 2023 česká vláda odsouhla-

sila návrh Evropské komise pro zavedení 
jednotného nabíjecího konektoru pro chyt-
ré mobilní telefony a další osobní elektro-
niku. Univerzálním napájecím portem se 
stanou kabely a konektory s koncovkou 
USB-C. Do 28. prosince 2024 s nimi musejí 
být kompatibilní například všechny mobilní 
telefony, tablety, digitální fotoaparáty a dal-
ší drobnější elektronika. Do konce dubna 
2026 pak také notebooky.

Myšlenka univerzálního napájecího 
portu jednoznačně cílí na omezení množ-
ství elektroodpadu. Podle dat

Evropského parlamentu z r. 2022 se 
v Evropě ročně vyhodí asi 11 tis. tun starých 
nabíječek. 

Nové nařízení o bateriích
V červenci 2023 přijala Rada EÚ také 

nové nařízení o bateriích, které zavádí pra-
vidla pro celý životní cyklus baterií, od jejich 
designování, přes výrobu až po opětovné 
využití a nakládání s těmi použitými. Nová 
legislativa také zavádí například přísnější 
cíle pro sběr odpadních přenosných baterií 
nebo povinné minimální úrovně recyklova-
ného obsahu u průmyslových baterií, SLI 
baterií a baterií elektrických vozidel. 

podle Odpadového fóra 2/2024 sestavil 
Ing. Jan Troutnar, MěÚ Police n. M. 

MĚSTSKÁ
KOMPOSTÁRNA

ODPADOVÝ
SBĚRNÝ DVŮR

PO  16 - 19 hod.
ST  15 - 18
SO  08 - 12

PO  16 - 19 hod.
ST  15 - 18
SO  08 – 12
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ODPADOVÉ HOSPODÁŘSTVÍ 

kaM vyhaZovat 
JEDNorÁZové 
ElEktroNICké CIGarEty? 

Více než polovina tuzemských kuřá-
ků elektronických jednorázových cigaret 
vyhazuje použitý přístroj do běžného 
komunálního odpadu a mají také malé 
povědomí o tom, jak mají s vybitým va-
porizérem naložit. Řada z nich se dokon-
ce mylně domnívá, že před vyhozením by 
měli vyjmout baterii, která je v zařízení 
zabudovaná.  Správné řešení od kolektiv-
ního systému Ecobat zní: Baterii nevyn-
dávejte. Stačí elektro cigaretu správně 
vytřídit. Pokud nevíte, kam s ní, tak ji 
doneste (pokud je to možné), do obcho-
du či trafiky, kde jste ji koupili. Tam by 
měli mít i sběrné nádoby, do kterých vy-
bitý přístroj můžete vhodit. Pokud toto 
nelze, pak chybu neuděláte, když e-ciga-
retu hodíte do kontejnerů určených pro 
malá elektrozařízení (v přízemí Pellyho 
domů a v přízemí u České pošty.   

Vapování je stále oblíbenější zejména 
mezi mladými lidmi, ve věku od 18 do 26 
let. V tomto vzorku kouří elektronické ci-
garety dokonce 42 % dotazovaných. Ani 
mezi nimi ale není povědomí o správné 
likvidaci přístroje příliš velké. Do kontej-
nerů pro drobná elektrozařízení je odnáší 
jen 14 % z nich. Přitom e-cigareta obsa-
huje řadu materiálů, a to i nebezpečných 
- plasty, nevyjímatelnou baterii, nikotino-
vé soli a stopy těžkých kovů, které mohou 
negativně ovlivnit životní prostředí. A bez 
správného třídění končí tato elektrozaří-
zení na skládce. 

podle informací k.s. ECOBAT sestavil 
Ing. Jan Troutnar, MěÚ Police n. M.

PŘÍKLAD DOBRÉ PRAXE 
VYUŽITÍ NEPOTŘEBNÉHO 
TEXTILU

Oblečení je považováno za konzum-
ní produkt, často i za jednorázový artikl. 
Když se oděvy dostanou do komunální-
ho odpadu, končí obvykle na skládce. 
Tento jejich osud má negativní dopad, 
protože při rozkladu oděvů na skládce 
uniká metan, skleníkový plyn přispíva-
jící ke globálnímu oteplování. Barviva 
a chemikálie obsažené v oděvech mo-
hou také kontaminovat půdu a povr-
chové vody.

Až 90 % opotřebovaného oblečení 
právě tento osud má, což je alarmující 
skutečnost. Například v Číně každoročně 
skončí na skládce přibližně 20 mil. tun ob-
lečení, v USA 10 mil. tun a ve Velké Británii 
1 mil. tun. V České republice tvoří textil-
ní a oděvní složky 3–6 % komunálního 
odpadu, což podle Českého statistického 
úřadu představuje ročně asi 200 000 tun. 
Miliony tun oděvů na skládkách symboli-
zují nesmyslné plýtvání přírodními zdroji 

naší planety. Při výrobě oblečení, které je 
navrženo s očekáváním krátké životnosti, 
se šetří na materiálu a výrobě, což umě-
le zkracuje jeho životní cyklus. Bohužel, 
skládkování se často jeví jako jediné 
možné řešení pro zpracování obrov-
ského množství nepotřebného obleče-
ní. Některá řešení přicházejí od subjek-
tů, které provozují textilní kontejnery. 
Zhruba 10 % celkového množství tex-
tilního odpadu končí v těchto kontejne-
rech. Část separovaného textilu je určena 
pro potřeby neziskových organizací, část 
je prodána prostřednictvím charitativních 
secondhandů a bazarů. Významná část je 
také prodávána firmám specializujícím se 
na recyklaci nebo downcyklaci textilu, kte-
rý se následně využívá například při výro-
bě čisticích hadrů, výplní do autosedaček 
nebo materiálů používaných k izolaci ko-
lem trubek. Bohužel jsou však recyklační 
kapacity v současné době nedostatečné 
a ekonomicky téměř neudržitelné. 

Stavební desky z opotřebova-
ného textilu

Asociace recyklace použitého textilu 
má za cíl realizovat společný zájem, který 
spočívá v podpoře separace, sběru, využití 
a recyklace použitého textilu s cílem vy-
hnout se jeho zařazování do odpadového 
toku. Příkladem naplňování záměrů asoci-
ace, resp. jejích členů, je projekt Diakonie 
Broumov, který se týká inovativního způ-
sobu zpracování textilního odpadu na ví-
ceúčelové desky. Tato technologie by moh-
la mít potenciál k celosvětovému využití. 
Nový užitný vzor, který Diakonie Broumov 
získala, se zaměřuje na výrobu stavebních 
desek z opotřebovaného textilu, který není 
vhodný pro další použití. Jedná se o uni-
kátní technologii, která dosud nebyla ni-
kým rozvinuta na celosvětové úrovni. Tato 
inovace využívá vícedruhový materiál, ze-
jména oděvy, které jsou složeny z různých 
vrstev materiálů, jako je voděodolná vrst-
va, izolace, podšívka a další prvky, včet-
ně koženky. Separace těchto materiálů je 
neekonomická, a proto se opotřebovaný 
vícedruhový textil rozdrtí na malé kousky, 
přidají se do něj pojiva a za použití tlaku 
a teploty se slisuje do desek. Další výho-
dou je, že jako zmíněná pojiva mohou 
být použity odpadní plasty. Celý proces 
využívá všechny části opotřebovaných 
oděvů, včetně různých typů materiálů. 
V průběhu výroby jsou pak odstraněny 
zipy, aby nebránily následnému řezání 
a dalším fázím zpracování. Tímto způso-
bem Diakonie Broumov plánuje efektivně 
využít různorodý textilní odpad a mini-
malizovat jeho dopad na životní prostředí. 
Takto vzniklý výrobek je univerzální a dá 
se použít pro různé aplikace, zejména pak 
jako stavební desky s výbornými tepelně 
a zvukově izolačními vlastnostmi. Bude 
možné je využívat jako obkladové desky 

na stěny, či pokud se použije svrchní fólie 
s UV stabilizací, i jako venkovní obklady 
na fasády. Desky lze vyrábět v různých 
tloušťkách a rozměrech podle požadavků 
odběratele. Množstvím přidaného pojiva 
je možné ovlivňovat také jejich pevnost 
a voděodolnost.

Ministra řešení zaujalo
O tom, že se jedná o skutečně unikátní 

myšlenku, která má potenciál stát se glo-
bálním řešením v oblasti dalšího využití 
obnošených oděvů, svědčí i nedávná ná-
vštěva ministra životního prostředí Petra 
Hladíka v Diakonii Broumov. Celá návště-
va se nesla v duchu teze, že „budoucnost 
nejsou skládky, ale cirkulární ekonomika“.

Pan ministr k problematice použité-
ho textilu uvádí: „Za život spotřebujeme 
obrovské množství oblečení. Jako malí 
rosteme z jedné velikosti za druhou. Tu si 
odřeme při hře koleno, tam zas natrhneme 
rukáv. Mám pět dětí, tak vím, o čem mlu-
vím. A ani v dospělosti to není jednodušší. 
Samotného mě někdy zaskočí, kolik oděvů 
celá naše šatní skříň čítá. A to se snažím 
zbytečně nenakupovat a jen tak něco ne-
vyhodím. Jednou z cest jsou sběrné kontej-
nery. Tady v Diakonii Broumov odevzdaný 
textil třídí a posílají dál. Kousky, které už se 
nosit nedají, používají jako materiál. Třeba 
na výrobu stavebních desek.“

Slovo závěrem
Základním přínosem této technolo-

gie je využití použitého textilu, který by 
z důvodu svého výrazného opotřebení či 
poškození, případně materiálového slo-
žení, nebyl využitelný jiným způsobem 
a skončil by na skládce či ve spalovně. Tím 
je naplňován jeden ze strategických cílů, 
a tím je ochrana životního prostředí a dů-
raz na cirkulární ekonomiku. Cirkulární 
aspekt je demonstrován tím, že vzniká 
produkt s vysokou přidanou hodnotou, 
který je navíc dále recyklovatelný. 

DIakoNIE BroUMov, S.D.
Diakonie Broumov, sociální družstvo, 

zpracuje za rok cca 6 tisíc tun použitého 
textilu, a to při cca 100 zaměstnancích, což 
svědčí o vysoké produktivitě práce a efek-
tivním využití moderních technologií.

Takovou technologií je třeba nová ka-
ruselová třídicí linka, kterou Diakonie vy-
vinula a má ji chráněnu užitným vzorem. 
Tato linka zvýšila produktivitu tak, že při 
stejném počtu zaměstnanců lze zpracovat 
o 1 200 tun použitého textilu za rok víc. 
Tato dodatečná kapacita je ještě částečně 
nevyužita, proto je zde prostor pro města 
a obce, případně pro komerční sektor, aby 
uspořádaly sbírky použitého textilu a do-
mácích potřeb nebo si zajistily umístění 
kontejnerů na textilní odpad, které pak 
bude Diakonie vyvážet.
podle Odpadového fóra 2/2024 sestavil 

Ing. Jan Troutnar, MěÚ Police n. M. 
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kNIhovNa

V březnu v rámci PUVČ zveme všechny (nejen posluchače 
univerzity):
12. 3. Beseda s mladým multiinstrumentalistou Jakubem 
Šafářem z Broumova, který spolupracoval s českými a norskými 
umělci v rámci projektu „Hortus Musicalis Broumov“. Sám v Norsku 
koncertoval. Je velkým milovníkem varhan a zná nástroj i zevnitř. 
26. 3. Beseda s paní Vlastou Klapalovou o životě v Českém kout-
ku, nad brožurou Co naši předkové zažili v Kladsku, kterou na-
psaly s Hanou Benešovou.

Účast přislíbili syn učitele Cimra z Hradce Králové a dcera 
učitelky Heidenreichové ze Skřivan, o kterých se v brožuře píše 
a besedu doplní o zážitky jejich otce a matky.  

Brožurku bude možné si za 100,- Kč zakoupit. 
V případě zájmu uskutečníme výlet, při kterém nás pan Jakub 

Šafář seznámí s varhanami broumovského klášterního koste-
la a poznáme zajímavosti broumovské skupiny kostelů. Termín 
a další podrobnosti budou oznámeny při přednášce pana Šafáře. 

Přednášky budou na sále Pellyho domů vždy od 15 hodin. 
Cena přednášky: 80,- Kč se bude platit jednotlivě před každou 
přednáškou.

Těšíme se na vás – pracovníci Knihovny města a Centra kultury 
a vzdělávání Pellyho domy.

Březen – měsíc čtenářů
Březen jako Měsíc knihy se slaví od roku 1955. Je to tedy naše 

nejstarší a tradiční kampaň k podpoře četby a čtenářství.
V polické knihovně včetně našich poboček v Hlavňově a Pěkově 

najdete celkem 38 149 svazků knih, audioknih a dalších dokumen-
tů. Za loňský rok jsme zapsali 795 nových dokumentů. A které kni-
hy se půjčovaly nejvíc. Odpověď nám dává náš nový automatizova-
ný knihovnický systém Tritius. Samotné nás překvapilo a zároveň 
moc potěšilo, že na prvních pěti místech se umístily knihy českých 
autorů. 

První z nich Bílá voda Kateřiny Tučkové má přiitom 686 stran. 
Abychom uspokojily požadavky čtenářů, zakoupily jsme celkem 
3 exempláře tohoto titulu. A ještě pro ty, kteří knihu ještě nečetli. 
O čem že tedy je? I to zjistíte v online katalogu: 

Rozsáhlý román, ve kterém se prolíná příběh mladé ženy z počát-
ku 21. století s událostmi spjatými s temným obdobím kláštera Bílá 
Voda, kde během náboženské perzekuce za komunistického režimu 
byly násilím internovány řeholnice. Bílá Voda. Pustá vesnice skrytá 
ve stínu pohraničních hor, kam kdysi přicházely zástupy poutníků vy-
prosit si pomoc u zázračné sošky Panny Marie. Dnes sem přijíždí Lena 
Lagnerová, aby se tu skryla před svou minulostí. Namísto kláštera 
s početnou řeholní komunitou tu však najde pouze několik řádových 
sester, vedených svéráznou řeholnicí Evaristou. Ta přišla do Bílé Vody 
o poslední zářijové noci roku 1950, kdy komunistický režim odvlekl 
v rámci Akce R všechny řádové sestry do sběrných klášterů. Stejně 
jako všechny řeholnice byla nasazena na nucené práce a k tomu vy-
stavena i ponižování v komunistickém kriminálu. Lena však brzy zjiš-
ťuje, že tím Evaristin dramatický příběh pouze začíná, a záhy také 
pochopí, že démoni obcházející minulost místních řeholnic nezmizeli, 
a navíc jsou součástí i jejího vlastního osudu. Nakladatelská anotace. 
Kráceno.

Pořadí Autor Název Počet 
výpůjček

1 Tučková, Kateřina, Bílá Voda 23

2 Klevisová, Michaela, Vraní oko 19

3 Klevisová, Michaela, Prokletý kraj 19

4 Mornštajnová, Alena, Listopád 16

5 Vondruška, Vlastimil, Anděl smrti / Hříšní lidé 15

6 Lamballe, Marie Maják na útesech 14

7 Mornštajnová, Alena, Tiché roky 14

8 Dán, Dominik, 1955 Kožené srdce 13

8 Costello, Matthew J. Vraždy v Cherringhamu. 13

8 Březina, Jiří, 1980 Nalezení 13

8 Wilková, Scarlett Až uvidíš moře 13

8 Caplin, Julie Domek v Irsku 13

8 Schreiber, Jasmin, Tisíce metrů ode dna 13

8 Hartl, Patrik, 1976 15 roků lásky 13

8 Caplin, Julie Hotýlek na Islandu 13

8 Lednická, Karin, Šikmý kostel : románová 13

8 Klevisová, Michaela, Zlodějka příběhů 13

9 Linke, Barbora Srdcem mojí babičky 12

10 Blahová, Miriam, Příběh slunečnice 12
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KNIHOVNA / SPOLEČENSKÁ KRONIKA

Nabídka knih:
 ¾ Holík, Jaroslav: Velké cesty ma-
lých motocyklů.
Autor ve své knize barvitě popi-

suje jedenáct cest po Evropě a Asii. 
Seznámí vás s přejezdem Tater, Alp, 
Kavkazu, či Pamíru. Jsou v ní reportá-
že z výjezdu na vulkány Vesuv, Etna, 
cesty za polární kruh, či přejezd za-
mrzlého jezera Bajkal. Reportáže, 
psané s humornou nadsázkou, jsou 
doplněny nejen osobními postřehy, 
ale technickými údaji, týkající se kon-
strukce motocyklů.

 ¾ McGurk, Linda Åkeson: Friluftsliv-
-skandinávský průvodce živo-
tem venku.
Švédská autorka předkládá čtená-

řům bohatou škálu skandinávských 
zvyků a praktik, které nám mohou po-
moci zpomalit a trávit více času ven-
ku. Friluftsliv, outdoorový bratranec 
severského hygge, je to, co místní lidé 
dělají venku předtím, než se pak po-
sadí ke krbům, zapálí svíčky, zabalí se 
do deky a usrkávají horkou čokoládu.

 ¾ Husemann, Dirk: Kořist.
Historický román, odehrávající se 

v průběhu druhé světové války, líčí 
boj o záchranu uměleckých pamá-
tek z pařížského Louvru, zvláště pak 
té nejvzácnější - slavného portrétu 
Mony Lisy.

 ¾ Scheuer, Norbert: Zimní včely.
Děj románu se odehrává 

v posledních měsících druhé světové 
války. Příběh sledujeme prostřednic-
tvím deníkových záznamů hlavního 
hrdiny Egidia Arimonda, suspendo-
vaného gymnaziálního učitele latiny 
a dějepisu, který žije osaměle v měs-
tečku Kali nedaleko hranice s Belgií. 
Jeho hlavní zálibou a v podstatě je-
diným zdrojem příjmů je včelařství, 
ve společnosti včel tráví dlouhé hodi-
ny. Deník začíná dnem, kdy se neda-
leko městečka zřítí americké letadlo 
a vojenská hlídka zjistí, že jeden člen 
posádky pád nejspíše přežil a skrývá 
se v okolí…

 ¾ Obama, Michelle: Světlo v nás-jak 
si poradit v nejisté době.
Manželka bývalého amerického 

prezidenta Michelle Obamová vzpo-
míná na důležité okamžiky svého 
osobního i profesního života a přináší 
rady a nástroje, jak čelit strachu a ži-
votním výzvám.

 ¾ Frankel, Rebecca: Do lesů - příběh 
přežití, vítězství a lásky za holo-
caustu.
Osudy polské židovské rodi-

ny Rabinowitzových, které se roku 
1942 podařilo uprchnout z ghetta 
do Bělověžského pralesa a přežít tak 
holocaust. 

 ¾ Karásková, Ivana: O češtině s Kar-
lem Olivou.
Knižní rozhovor, ve kterém ja-

zykovědec Karel Oliva vypráví 

o zajímavostech naší mateřštiny. Jako 
zkušený popularizátor češtiny s leh-
kostí přibližuje osobitost jazyka, ať už 
se to týká jeho historie, slovní zásoby 
či pravopisu.

 ¾ Read, Shelley: Buď jako řeka.
Kniha inspirovaná skutečnými 

událostmi, které provázely zkázu 
městečka Iola v šedesátých letech 20. 
století, je příběhem o hluboké lásce 
čelící těžkostem a ztrátám, ale také 
o nalezení odvahy, nezlomnosti, přá-
telství a nakonec i domova.

 ¾ Vašíček, Arnošt: Zloděj tváří.
Napínavý thriller předního české-

ho záhadologa je okořeněn neznámý-
mi, a přitom tak přitažlivými rituály 
židovské magie.

 ¾ Voosen, Roman: Stopa rysa.
Indiánské léto ve Smålandu. Krátce 

předtím, než padne dlouho očekáva-
ný rozsudek o budoucnosti rozlehlé 
přírodní rezervace, vrcholí protesty 
proti odlesňování. V politicky vypjaté 
situaci nahlásí zoufalá učitelka pohře-
šování mladistvých účastníků školní 
exkurze. Rozbíhá se rozsáhlá pátra-
cí akce, a když je konečně nalezena 
jedna traumatizovaná dívka, ujímají 
se vyšetřování také komisařky Ingrid 
Nyströmová a Stina Forssová. S prud-
kou změnou počasí nastává nelítostný 
závod s časem…

Dáša Ducháčová

  Jubilea
V měsíci lednu slavili:
70 let paní Věra Jarošová
 paní Jana Zajícová
 pan Jiří Týfa
 pan Petr Duchatsch
 pan Luděk Ficenec
75 let paní Jana Rusová
 paní Hana Klanertová
 paní Jana Černá
 pan Josef Vajsar
80 let paní Věra Nováková
 paní Marta Pourová
 paní Věra Puschmannová
 paní Justína Šigutová
 pan Antonín Pohl

Dle dostupných údajů mělo ke dni 
uzavírky tohoto čísla měsíčníku, tj. 
k 20. 2. 2024 město Police nad Metují 
3 899 obyvatel. 

  Statistika

Všem jubilantům přejeme pevné 
zdraví a mnoho krásných dní  

plných pohody v dalších letech.

SPOLEČENSKÁ KRONIKA

Prosíme jubilanty, kteří budou 
teprve slavit své výročí a nepřejí si 
být jmenováni v této rubrice, nebo 

si nepřejí návštěvu komise pro 
obřady a slavnosti, aby toto sdělili 

předem na matriku MěÚ Police nad 
Metují, hambalkova@policenm.cz, 

491 509 990

Dagmar Hambálková,
matrikářka

  Svatby
V obřadní síni naší radnice byly 

v lednu uzavřeny dvě manželství
 y 11. 1.

mladý pár, který si nepřeje zveřejnit
 y 20. 1.

Jakub Horák a Lenka Lecnarová
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PELLYHO DOMY 

SENIOR KLUB 
I v roce 2024 bude probíhat klasické pose-
zení klubu seniorů v sále Pellyho domů.  

Termíny jsou následující: 

5. 3. 2024 od 14 hod 

16. 4. 2024 od 14 hod 

21. 5. 2024 od 14 hod (oslava jubilantů) 

DEN DIVOKÝCH MACEŠEK 
Pátek 8. 3. 2024 od 15:00 

15:30 sázení macešek před klášterem 

16:00 výtvarný workshop v Konferenčním 
sále Pellyho domů (doporučené dobro-
volné vstupné 100,-) 

Vyslovit přání, prosbu, modlitbu nebo po-
děkování jako téma pro společné tvůrčí se-
tkání u příležitosti Mezinárodního dne žen. 
Žena zakořeněná v polické krajině. Žena 
prorůstající do paměti zdejších obyvatel. 
Žena oslavovaná i oslovovaná a vynášená 
anděly do nebes. Žena téměř neviditelná. 
Panna Marie se čas od času zázračně zje-
vuje. Panna Marie korunuje klenbu polic-
kého náměstí. Panna Marie trpělivě naslou-
chá našim prosbám a modlitbám. 

Výtvarnou dílnou provede česká umělkyně 
a lektorka autorských výtvarných work-
shopů, která si říká Kosmonauty. Dlouho-
době spolupracuje s kulturními a vzděláva-
cími institucemi a festivaly (např. 8smička 
- zóna pro umění, Elpida,  Městská kni-
hovna v Praze, Alfred ve dvoře, Divadlo Mi-
nor, Open Air Program Hradec Králové, 
Mezinárodní loutkový festival Žižkovská 
loutka, Gdański Archipelag Kultury /PL/). 
Nejsilnějším motivem pojízdné dílny je pro 
ni spolupráce s lidmi, které by nemohla  
v běžném každodenním životě potkat. 

VÝROČNÍ KONCERT KAPELY 
„BEZ ŠANCE“ 
Sobota 30. 3. 2024 na sále Pellyho domů 

 

KOLÁROVO DIVADLO 

BASTARD - KINO 
Čtvrtek 7. 3. od 19:00  

 

V roce 1755 se zchudlý kapitán Ludvig Ka-
hlen vydává dobýt drsné, nehostinné dán-
ské vřesoviště se zdánlivě nemožným cí-
lem: vybudovat tu ve jménu krále kolonii. 
Výměnou za to pro sebe získá tolik vytou-
žený šlechtický titul. Jediný vlastník této 
oblasti, nemilosrdný Frederik de Schinkel, 
se však arogantně domnívá, že tato země 
patří jen jemu. Když se de Schinkel dozví, 
že jeho služebná Anna Barbara a její man-
žel se utekli ukrýt ke Kahlenovi, privilego-
vaný a zlomyslný majitel vřesoviště pří-
sahá pomstu a dělá vše pro to, aby kapitána 
vyhnal. Kahlen se nenechá zastrašit a pustí 
se do nerovného boje – riskuje nejen svůj 
život, ale i život rodiny uprchlíků, která se 
kolem něj shromáždila. Šestý celovečerní 
film Nikolaje Arcela je vynikající historické 
drama s řadou předností, z nichž ta nejpře-
svědčivější je možná nejméně překvapivá. 
Je jí charisma staré školy, které z plátna vy-
zařuje díky Madsi Mikkelsenovi v roli 
muže, jehož mlčenlivou povahu a drsnou 
statečnost prověřují snad všechny mysli-
telné útrapy, které ho v Dánsku 18. století 
mohly potkat. 

Drama / Historický / Životopisný 
Dánsko / Švédsko / Norsko / Německo, 
2023, 127 min  

CZ titulky 

Cena: 120,- Kč 

Přístupné od 15 let 

MAX A MÁJA: PŘÍBĚH  
LIŠTIČEK – NEJEN DĚTSKÉ 
KINO 
Úterý 12. 3. od 18:00 

Pár polárních lištiček Max a Mája žije v kraji 
plném sněhu a mají se rádi. A to tak moc, že 
očekávají narození liščátek. Proto se Max 
snaží přinést toho Máje co nejvíc na zub. 

Ale je to stále těžší. Vydává se proto dál  
a dál od pelíšku. A pak se to stane... Křup!!! 
A už ho odlomená ledová kra odnáší na 
moře, daleko od Máji. Oba najednou čelí 
všem možným výzvám, aby znovu našli 
cestu k sobě a dokázali, že láska dokáže 
překonat i nejchladnější bouři. Jejich pří-
běh je o odvaze a nezlomné touze být opět 
spolu před tím, než se do jejich života vplíží 
malá liščata, přinášejíc s sebou novou kapi-
tolu jejich polární pohádky. 

 

Rodinný / Pohádka / Dobrodružný 
Francie / Kanada / Itálie, 2023, 80 min  

CZ dabing 

Cena: 80,- Kč 

SPOLEČNÝ KONCERT  
ORCHESTRŮ – ZUŠ POLICE 
NAD METUJÍ A ZUŠ BROUMOV 
Pátek 15. 3. od 19:00 v Kolárově divadle 

Popular melody band – pod vedením  
Martina Ptáčka (ZUŠ Broumov) 

Big band – pod vedením Pavla Čapka  
(ZUŠ Police nad Metují)  

FILMOVÝ FESTIVAL  
JEDEN SVĚT 
Pátek 22. 3. – Ne 24. 3.  
v Kolárově divadle 

Mezinárodní filmový festival o lidských 
právech Jeden svět existuje již déle než 
čtvrt století, v Polici nad Metují se můžete 
těšit na již 13. ročník. 
 

PŘIPRAVUJEME 

PÁLENÍ ČARODĚJNIC 
Út 30. 4. od 18:00 

Podrobnosti budou zveřejněny v prů-
běhu března! 

LHÁŘI 
autor: Anthony Neilson 
v nastudování DS Divadlo Broumov 
Termín představení bude upřesněn 
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INFORMAČNÍ CENTRUM 
Jaro už nám pomaličku klepe na dveře a my 
v infocentru jsme za to rádi. Těšíme se, až 
začne turistická sezóna a doufáme, že bude 
stejně úspěšná jako ta loňská. Čekání na 
jaro jsme si v Polici zpestřili Masopustem  
a Sousedským swapem. Akce se vydařily  
a doufáme, že se trvale usídlí v kulturním 
kalendáři i na příští léta.  
 
JARNÍ VELIKONOČNÍ  
PRODEJNÍ VÝSTAVA 
Jak jsme již avizovali, Jarní a velikonoční 
výstava se bude konat v prostorách infor-
mačního centra, a to v termínu od 5. března 
do 6. dubna 2024 v otevírací době infocen-
tra. Těšit se můžete na velkou spoustu jar-
ních dekorací, ozdob, velikonočních vají-
ček, věnců a dalších výrobků od místních 
tvůrců.  

NOVINKY V PRODEJI 
Pláštěnky s kapucí ve dvou barvách – čer-
vené a modré, složené v praktickém pyt-
líku, pořídíte za prodejní cenu 50 Kč. 

 

Propisky s nápisem „Město Police nad Me-
tují“ v modré barvě, prodejní cena 30 Kč. 

 

Šperky od paní Jany Doskočilové z Nového 
Města nad Metují. Nově jsou k dispozici ná-
hrdelníky s obarvenými korálky vypadají-
cími jako šípky, náramky a přívěšky na krk 
ve tvaru stromu života. 

 

 

Noviny Stolovky 
Stavte se v infocentru pro čerstvé vydání 
Stolovek, které vydává MAS Stolové hory. 
 

 
 
Stolní kalendář 2024 
Stále je u nás k dostání stolní kalendář na 
rok 2024 od pana Petra Bergmanna Brou-
movsko, Policko, Meziměstsko, Stárkovsko, 
Machovsko, Teplicko a Adršpašsko na sta-
rých vyobrazeních za cenu 110 Kč. 

KNIHY JANA HOCKA 
Chystáte-li se na výlet po Čechách nebo 
sháníte-li pěkný dárek pro někoho blíz-
kého, máme pro vás tip. Knihy Jana 
Hocka (Via Czechia) Severní stezka, Jižní 
stezka a Českem od severu k jihu přináší 
spoustu tipů na výlet, pěší túru a mapují 
Českou republiku opravdu důkladně. 
Stezky Via Czechia představují nejdelší  
a nejodvážněji vedené dálkové trasy 
v České republice. Trasy Severní stezka  
a Jižní stezka přecházejí celou Českou re-
publiku od nejzápadnějšího po nejvý-
chodnější bod, sledují převážně státní 
hranici a překračují nejvyšší vrcholy vět-
šiny našich hor. Všechny knihy jsou obo-
haceny o krásné fotografie přírodních 
zajímavostí a památek.  
Prodejní cena Jižní a Severní stezky je 
449 Kč, knihu Českem od severu k jihu 
můžete pořídit za 499 Kč. 

JIŽ BRZY V PRODEJI 
Kniha Ing. Jany Galbičkové Straší! U nás 
straší! Tato rodinná kniha vás zavede na 
místa opředená tajemstvím, na místa za-
čarovaných studánek, horských duchů, 
vodníků, nadpřirozených bytostí, tajem-
ných víl, krásných panen, bludiček, 
světýlek, lesních mužíků i plamenných 

ohniváků. Pojďte a poznejte tato straši-
dla a tajemné úkazy, vyslechněte si svě-
dectví, která jsou s nimi spojena a jež se 
dochovala v kronikách či vyprávěních 
bývalých i současných pamětníků. Kniha 
by měla přijít během února. 

KOSTÝMY DO ZUŠ 
I nadále můžete během otevírací doby  
infocentra přinášet divadelní kostýmy. 

SBĚR DIVADELNÍCH  
KOSTÝMŮ  
Pro rozšíření našeho „divadelního  
fundusu“ v ZUŠ bychom chtěli zkusit 
jednu prosbu. Police nad Metují i okolní 
města jsou plná ochotnického divadla. 
Mohlo by se stát, že kdekdo na půdě nebo 
ve skříni najde divadelní kostýmy, které 
už nepotřebuje. Dále např. rukavičky, 
šátky, klobouky apod. A co s nimi? Da-
rujte je pro polickou ZUŠ - doneste je do 
Informačního centra v Pellyho domech, 
prosím. 

Sbíráme různá saka, šaty, sukně, fraky  
a další kusy, které by mohly vyprávět ně-
jaký příběh. Velikosti oblečení nehrají roli. 
Dále doplňky - např. rukavičky, čepice, 
šátky apod. 

Využijeme je při výuce literárně-dramatic-
kého oboru. Sice je důležité vše zvládnout  
i bez nich, ale s nimi je vždycky legrace.  

Děkujeme. 

ZUŠ Police n. M. a Pellyho domy 

OTEVÍRACÍ DOBA  
INFOCENTRA V BŘEZNU: 
Po – Pá  8:30 - 11:30, 12:00 - 16:00 hod. 
So  8:30 - 11:30 hod. 
 

VELIKONOCE 
Pátek  29. 3.   8:30 - 11:30 hod. 
Sobota  30. 3.   8:30 - 11:30 hod. 
Neděle  31. 3.  ZAVŘENO 
Pondělí  1. 4.  ZAVŘENO 

UPOZORNĚNÍ OHLEDNĚ  
REZERVACÍ VSTUPENEK 
Vstupenky rezervujeme standardně na je-
den týden. Pokud si u nás zarezervujete 
vstupenky pár dní před představením 
(právě ten týden a méně) a chtěli byste si 
vstupenky zakoupit až na místě v Kolárově 
divadle, platí pro Vás cena za vstupenky na 
místě, nikoliv ta z předprodeje. Tak na to 
prosím myslete, a pokud chcete ušetřit, 
stavte se pro vstupenky před představe-
ním v infocentru v jeho otevírací době. 
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MUZEUM PAPÍROVÝCH MODELŮ A MUZEUM STAVEBNICE MERKUR
Ač se to při pohledu z okna tak nemusí jevit, blíží se svát-

ky jara – tedy Velikonoce. Kdysi bývalo velikonoční období 
vítáním jarního slunovratu, postupem času se především 
díky křesťanství Velikonoce přeměnily na oslavy znovuzro-
zení Ježíše Krista. Současná podoba Velikonoc už není tak 
duchovní a Velikonoce jsou především kulturní a společen-
skou událostí. A tak se připravujeme na chlapce s pomláz-
kami a doma jsou připraveny košíky s malovanými vajíčky.

Muzea se postupně na svátky jara připravují.
Pro návštěvníky jsme nepřipravili pouze patřičnou vý-

zdobu a možnost zakoupení ručně malovaných vajíček, ale 
máme připraveny i typicky jarní programy.

ProGraM Pro školy
od 4. do 27. března

Pletení z proutí
Přijďte se naučit uplést pomlázku nebo věneček z proutí. 

Sice se vám budou asi motat prsty, ale vlastní pomlázka nako-
nec udělá radost úplně každému, kdo se těší na Velikonoce.

Na program je potřeba se objednat: Karolína Šimková, 
776 166 384, karolina.simk@gmail.com

Cena programu je 50,- Kč za dítě.

Velikonoce z Merkuru
Přijďte si vyrobit vlastní merkurovský model zajíčka či za-

ječice nebo slepice s kuřátky. Jednoduché stavebnice z několika 
dílů, kterou si děti nakonec odnesou domů včetně nářadí.

Na program je potřeba se objednat: Martina Frydrychová, 
737 583 144, martina-frydrychova@seznam.cz

Cena programu je 70,- Kč za dítě.

ProGraM Pro roDINy
Pletení z proutí
Sobota 16. března od 14 do 16 hodin

V rámci programu si upletete vlastní pomlázku nebo věne-
ček. Dílna je otevřena pro všechny příchozí, není potřeba se 
objednávat.

Cena za jeden výrobek je 60,- Kč. V ceně není zahrnuto 
vstupné do Muzea!

Velikonoce z Merkuru
Neděle 24. března od 14 do 16 hodin

Dílna je otevřena pro všechny příchozí. V jejím rámci si vy-
robíte zajíčka nebo zaječici či slepičku s kuřátky. Není potřeba 
se objednávat.

Cena za jeden výrobek je 80,- Kč. V ceně není zahrnuto 
vstupné do Muzea!

Programy pro školní skupiny a Programy pro rodiny jsou 
podpořeny z dotačního programu Královéhradeckého kraje 
Volnočasové aktivity, Akce pro děti a mládež ve volném času 
(krajského významu), 24SMR03.

ZEMĚDĚLSTVÍ
Výstava v Muzeu papírových modelů
Vernisáž 9. března od 14 hodin

S jarními měsíci začínají na polích jarní práce. Zemědělská 
technika se začíná objevovat na silnicích, a to je neklamné zna-
mení, že se skutečně blíží jaro.

Výstava „Zemědělství“ představí jakýsi průřez vývoje ze-
mědělství – od příchodu prvních zemědělců, přes modely stat-
ků z Čech, Moravy a Slezska až po starší i současnou techni-
ku. Právě modely zemědělské techniky jsou těžištěm výstavy. 
U mnohých strojů návštěvník odmítá uvěřit, že jsou skutečně 
z papíru. Ale věřte tomu, že z papíru jsou!

Expozice je doplněna o několik zajímavých diorámat, která 
vyšla v padesátých a šedesátých letech ve Francii a které ne-
dávno Muzeum získalo.

Výstava je realizována s podporou Agriteam – Družstvo 
vlastníků Police nad Metují.

Výstava v Muzeu papírových modelů potrvá do začátku 
června.

Pavel Frydrych
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Dřevěnka informuje
Ve středu 13. března od 17.30 hodin se v Dřevěnce pod hla-

vičkou Muzea Náchodska uskuteční další promítání z filmového 
archivu polického amatérského filmaře pana Miroslava Šolce. 
Tentokrát se vrátíme do roku 1999, začneme v Dřevěnce, projde-
me se městem, navštívíme akce, které se v tomto roce uskutečnily, 
zavzpomínáme na kamarády, poslechneme si KO5 a Machovskou 
dechovku, připomeneme si silvestrovské aktivity a Dlouhonoční 
vytrubování. Promítání zakončíme procházkou po Polici a okolí.

Věrní i noví návštěvníci, počítejte s délkou promítání cca ho-
dinu a půl.

Těšíme se na Vaši návštěvu!!!
Drahomíra Večeřová, Jiřina Hejnová, Dana Švecová
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kUltUra

MUZEUM NÁCHODSKA  
POLICE NAD METUJÍ - březen 2024

Objekty muzea:
Pobočky Muzea Náchodska v Polici 

nad Metují, mezi které patří Stará škola 
Dřevěnka a Klášter, jsou v březnu pro ve-
řejnost mimo plánované akce uzavřeny. 
Organizované skupiny si však mohou pro-
hlídku předem objednat na e-mailu vece-
rova@muzeumnachodska.cz nebo tel. čísle 
775 393 608. 

I v březnu můžete navštívit někte-
rý z edukačních programů pod vedením 
naší edukátorky Mgr. Kateřiny Šichanové. 
Podrobnosti a více informací o jednotlivých 
programech naleznete na www.muzeum-
nachodska.cz/pro-skoly. 

Akce pro veřejnost:
rok 1999 v PolICI  
NaD MEtUJí a okolí
Kdy: 13. března 2024 od 17.30
Kde: Stará škola Dřevěnka, Police nad 
Metují
Vstupné: Dobrovolné

V rámci programu „Oživlá Dřevěnka“ 
vás srdečně zveme na promítání filmů 
Miroslava Šolce do polické Dřevěnky. Akce 
se uskuteční ve středu 13. března od 17.30, 
vstupné je dobrovolné.

Aktuální program a více informací na-
leznete na www.muzeumnachodska.cz.

Tomáš Menec - PR, média, sociální sítě

Z muzejního depozitáře:
Portrét Matouše Ferdinanda Sobka z Bílenberka

Muzeum Náchodska ucho-
vává ve své sbírce řadu před-
mětů, které mají vztah k bene-
diktinskému klášteru v Polici 
nad Metují. Patří mezi ně i por-
trét Matouše Ferdinanda Sobka 
z Bílenberka. Sobek je na obra-
ze zachycen jako první králové-
hradecký biskup, což dokládá 
i latinský nápis „Matthaeus de 
Billenberg episcopus Reginae 
Hradecensis I.mg, A[nno]: 
MDCLXIV“. Datum 1664 je ro-
kem jmenování Sobka do úřa-
du, byť vysvěcen byl až v roce 
1665. S největší pravděpodob-
ností se tedy nejedná o vročení 
obrazu. Obraz, či jeho před-
loha, však zřejmě vznikl ještě 
před rokem 1669, kdy se Sobek 
stal pražským arcibiskupem.

Matouš Ferdinad se naro-
dil 19. září 1618 v Rajhradě 
na Moravě v rodině vrchnos-
tenského správce Václava 
Sobka (též bývá uváděn jako 
Zoubek). Šlechtický predikát 
z Bílenberka získal Sobek až během života. 
Po absolvování rajhradské klášterní školy 
pokračoval ve studiu na klášterním gym-
náziu v Broumově. Zde také v roce 1638 

vstoupil do řádu benedik-
tinů. Ve službách řádu pů-
sobil jako provizor a poz-
ději převor v Bromově 
a rodném Rajhradě. 
Od roku 1649 pobýval 
v Praze, kde se stal opatem 
benediktinské komunity 
u sv. Mikuláše na Starém 
Městě pražském a od roku 
1652 zároveň opatem be-
nediktinské komunity u sv. 
Jana pod Skalou. Po zalo-
žení královéhradeckého 
biskupství se stal Sobek 
jeho prvním biskupem. 
Papež Alexandr VII. po-
tvrdil jeho jmenování 10. 
listopadu 1664. Po smrti 
Arnošta Vojtěcha kardinála 
Harracha a jeho nástupce 
Jana Viléma Libštejnského 
z Kolovrat, jenž se ani ne-
stačil ujmout funkce, byl 
Sobek císařem Leopoldem 
I. jmenován pražským arci-
biskupem. Pallium převzal 
dne 28. dubna 1669 z ru-
kou olomouckého bisku-
pa Karla z Lichtenštejna-
Kastelkornu v poutním 

kostele v Tuřanech u Brna. Zemřel 29. dub-
na 1675 v Praze. Na základě svého přání byl 
pohřben v kostele sv. Vojtěcha v Broumově, 
pro nějž roku 1651 získal vzácnou kopii 
Turínského plátna.

Matouš Ferdinand Sobek z Bílenberka 
měl poměrně významný vztah i k Polici 
nad Metují. Po vysvěcení na kněze (1639) 
zde působil v duchovní správě a v letech 
1647 až 1649 byl dokonce proboštem zdej-
šího kláštera. Čtenáři Jiráskova románu 
Skály si budou Matouše Ferdinanda Sobka 
spojovat s jinou událostí. V roce 1662 
koupil od Viléma Albrechta Krakovského 
z Kolovrat pro budoucí královéhradeckou 
kapitulu statek Skály. V roce 1666 nechal 
zdejší tvrz přestavět na zámek, jenž potom 
sloužil jako letní sídlo biskupa a hradec-
kých kanovníků. Odtud také Skály získa-
ly svůj nový název Bischofstein. V témže 
roce navštívil Sobek i své někdejší půso-
biště – Polici nad Metují. Královéhradecký 
biskup se zde zastavil 30. dubna 1666 při 
cestě do Broumova. Při návratu 8. května 
biřmoval v Polici pět set osob. Přes Polici 
vedla také Sobkova poslední cesta z Prahy 
do Broumova. Průvod s jeho ostatky projel 
Policí v pondělí 13. května roku 1675. 

Portrét polického probošta, prvního 
královéhradeckého biskupa a patnáctého 
pražského arcibiskupa lze dnes zhlédnou 
v nové muzejní expozici v benediktinském 
klášteře v Polici nad Metují. 

Mgr. Jan Tůma
Muzeum NáchodskaVíce informací naleznete na www.muzeumnachodska.cz a Facebooku

Rok 1999
v Polici nad Metují a okolí

Kdy: 13. března 2024 od 17.30
Kde: Stará škola Dřevěnka

V rámci programu „Oživlá Dřevěnka“ 
vás srdečně zveme na promítání filmů 

Miroslava Šolce do polické Dřevěnky.

Doba promítání: 1,5 hodiny
Vstupné dobrovolné
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POČÁTKY ČESKOSLOVENSKÉHO TRAMPINGU NA POLICKU
Trampská osada URAGÁN 1936 – 2024 Bělý – 88 let (část dvanáctá)

V sobotu 7. září 
1946 odpoledne nastá-
vá velké hemžení před 
„Polickým rathausem“ 
a slovy „Jesetera“ Josky 
Hlaváčka též „velký fr-
mol“ spojený s přípra-
vou na veselý průvod 

pozvaných spřátele-
ných osadníků z okol-
ních trampských 
osad. A tak se obje-
vuje „Calwert“ s vlaj-
kou osady „Uragán“, 
„Jeseteři“ naložili 
své ruksaky a bato-
hy na starý „landaur“ 
a k přepravě poslou-
žil i trakař. K pře-
pravě byl přistaven 
i dřevěný povoz, ta-
žený statným koněm. 
Za přihlížení množ-
ství polické „omla-
diny“ a též vážených 
občanů „Kvíčerova“, 
se vydal pestrý prů-
vod ulicemi města, 
nejprve „Kostelní uli-
cí“, kde projel kolem 
městských lázní, staré 
školy, Čepelkovy cha-
lupy a městského chu-
dobince do mírného 
kopečku. A právě zde 
nasadil „Bowie“ své 
„chůdy“, aby předve-
dl chůzi, svůj balanc 
a vytrvalost posled-
ního nezadaného 
osadníka. Pak průvod 

zahnul doprava kolem kostela a vydal 
se ulicí směr „Krčma“, kde nabral směr 
na obec „Bělý“. Cesta s občasným zpě-
vem rychle ubíhala, až dorazili k tramp-
ské osadě „Uragán“. Zde již v pátek odpo-
ledne byla postavena malá „slavobrána“ 
a na ní nápis „Vítáme vás“. Po práci se 
osadníci za pěkného počasí těž posilnili. 
Pak byla vztyčena na stožár nejprve čes-
koslovenská a uraganská vlajka a zazně-
la trampská hymna „Vlajka vzhůru letí“. 
Veškeré batohy a oblečení byly položeny 
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pod předem připravené označení s nápisem „Jeseteři“. Poté se prů-
vod vydal na louku, kde osadníci postavili stan. Celá soutěž proběh-
la podle pravidel, a tak se modrá stuha zaskvěla na „Badgoušově“ 
krku, co by doklad jeho zaslouženého vítězství. A bylo to jeho již 
druhé vítězství, neboť také zvítězil v lednu 1945 při téhle soutěži 
na osadě „Uragán“. 

Tak tohle bylo vyprávění o prvních trampských osadách 
na Policku a jejich průkopnících, kteří prožívali svůj život v nelehké 

době, ale věrni svému odkazu a trampským tradicím ho prožívali 
naplno a zůstali kamarády až do konce svého života. Závěrem po-
děkování všem, kteří se podíleli na tomto mém snažení a umožnili 
doplnit chybějící informace, zejména Jindřichovi A. a Reně S., za což 
jim patří vřelý dík. Jenom tak mohl vzniknout tenhle příběh.

Fotoarchiv a text: 
Vladimír Linhart  
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Kalendárium - březen 2024
Významná kulturní a historická výročí

2.března 1824
se v Litomyšli v rodině zámožného 
sládka narodil významný český hu-
dební skladatel období romantismu 
Bedřich Smetana – 200. výročí. 
Od dětství měl mimořádné hudeb-
ní nadání. Hudbu studoval v Praze 
a přivydělával si jejím vyučováním 
v šlechtických rodinách. Po skonče-
ní studia si otevřel hudební ústav. 
Zažil rodinnou tragédii, zemřely mu 
čtyři dcery, a proto odešel na čas 
do ciziny. Po návratu do Prahy se 
mnohostranně zapojil do české-
ho společenského a kulturního 

života, a to i jako hudební kritik, avšak zejména jako operní skla-
datel. Po úspěchu Braniborů v Čechách a Prodané nevěsta se stal 
prvními kapelníkem Prozatímního divadla v letech 1866 – 1874. 
Padesátiletý Smetana však onemocněl a Hubičku, Tajemství a Dvě 
vdovy už skládal zcela hluchý. Uchýlil se ke své dceři do samoty 
a zkomponoval svou vrcholnou skladbu, symfonickou báseň Má 
vlast. Nemoc mu nakonec podlomila nejen tělesné, ale i duševní 
síly. Zemřel v Praze 12.května 1884 ve věku 60 let.

3. března 1799
se v Rybitví u Pardubic 
narodil český vynález-
ce František Veverka 
– 225. výročí. Po otci 
převzal chalupu a hos-
podařil na ní. Se zálibou 
zlepšoval různé země-

dělské nářadí a jako hodinář samouk opravoval hodiny. Tehdy běž-
ně používanou radlici pluhu vytvaroval tak, že nový nástroj půdu 
nejen obracel, ale i kypřil. V roce 1827 dospěl spolu se svým bra-
trancem, kovářem, k tvaru podstatně užívanému dodnes. Nazvali 
ho veverče. Vynález se ujal i v zahraničí a měl obrovský význam – 
zdokonalil zpracování půdy a urychlil přechod od trojpolního hos-
podaření ke střídavému. Protože rolník Veverka nevěděl nic o pa-
tentním právu, ze svého geniálního vynálezu – kromě toho, že sám 
sobě ulehčil práci – v podstatě nic neměl. Dalším jeho vynálezem 
z oboru zemědělské techniky je fukar. František Veverka zemřel 12. 
února 1849.

14. března 1664
zemřel v Praze kat všech tří tehdejších 
pražských měst Jan Mydlář – 360. vý-
ročí. Založil rozvětvenou katovskou 
dynastii působící po celých Čechách. 
Legenda praví, že to byl mistr lékař-
ství, jenž se z nešťastné lásky stal ka-
tovým holomkem a později to dotáhl 
až  na předního popravčího Českého 
království. Pravdou bude, že to byl člo-
věk nejen velmi bohatý, ale i nezvyk-
le vzdělaný. V soupise majetku jeho 
syny a nástupce je kromě obrazů také 
množství vzácných knih. Jan Mydlář 
vykonal svoji nejpověstnější exekuci 

21. června 1621, kdy na Staroměstském náměstí popravil 27 před-
stavitelů českého stavovského povstání.
14. března 1879
se narodil v Ulmu (Německo) zakladatel teorie relativity Albert 
Einstein – 145. výročí. Často je označován za největšího vědce 
20. století, případně spolu s Newtonem za nejvýznamnějšího fyzika 
vůbec. Již jako student byl nadprůměrný v matematice a to ho spolu 

s jeho sklonem k abstrakt-
nímu myšlení přivedlo 
ke studiu na curyšské po-
lytechnice. Později se při-
znal, že na myšlenku, co by 
se stalo, kdyby se někdo 
pokusil dostihnout svě-
telný paprsek, myslel již 
od svých šestnácti let. Tato 
hádanka vyústila do jeho 

teorie relativity, za kterou obdržel Nobelovu cenu (1921). Byl pro-
fesorem mnoha univerzit, mimo jiné v letech 1911 – 1912 německé 
univerzity v Praze. Po nástupu fašismu se zřekl německého státní-
ho občanství  a emigroval do Ameriky. Byl rozhodným odpůrcem 
fašismu, válek a aktivně vystupoval v boji proti atomovým zbraním, 
i když to byl právě on, kdo dal dopisem prezidentu Rooseveltovi 
k jejich výrobě v roce 1939 impulz. Einstein patří mezi velmi popu-
lární vědce. Každý například ví, že hrál na housle, a jeho fotografie, 
na níž vyplazuje jazyk na dotěrného novináře, mnohokrát obletěla 
svět. Einstein zemřel v americkém Princetownu 18. dubna 1955 
ve věku 76 let.

17. března 1834
se v Schorndorfu ve Württembersku 
narodil Gottlieb Daimler, jeden 
z vynálezců benzinového motoru pro 
automobily - 190 výročí. Studoval 
na polytechnické škole ve Stuttgartu. 
Zaujaly ho lokomotivy, se kterými 
se seznámil v Manchesteru v Anglii. 
Ve funkci technického ředitele vy-
lepšil stacionární motor firmy Otto-
Langen v Deutzu. Daimler se k myš-
lence na malý motor dostal přes 
pohon na velociped. Podobný nápad 

měl Carl Benz, jenž měl na mysli pohon pro kočáry. I když se vy-
nálezci Daimler a Benz nikdy nesetkali, vynález automobilu se při-
pisuje této dvojici. Jejich motory , které významně ovlivňují svět 
již třetí století, se rozběhly v roce1885. Roku 1890 založil Daimler 
firmu Daimler – Motoren – Geselschaft, která se roku 1925 slouči-
la s firmou Benz & Cie, Rheinische Gasmotoren Fabrik,vytvořenou 
roku 1883 Benzem, čímž vznikl jeden z největších německých mo-
nopolů. Mimo jiné vyrábí známé vozy Mercedes.

28. března 1914
se narodil v Brně – Židenicích český 
prozaik Bohumil Hrabal – 110. vý-
ročí. Jeho tvorba navazuje na tradici 
hovorové prózy v duchu Haškově 
a Johnově. Dětství prožil v Nymburce, 
kde byl jeho otec správcem pivovaru. 
Po skončení studia práv na Karově 
univerzitě prošel celou řadou povo-
lání (úředník na notářství, skladník, 
dělník a výpravčí ČD, pojišťovací 
agend,obchodní cestující,balič papí-

ru, kulisák a statista).Od ledna 1962 působil jako spisovatel z povo-
lání. Přispíval do různých novin časopisů (Květen, Plamen, Literární 
noviny, Kulturní tvorba, Host do domu aj.) Vedle literatury oficiální 
vydával Hrabal i literaturu samizdatovou. Někteří hlavní hrdinové 
jeho děl nesou charakteristické rysy lidí, s kterými se autor během 
svých četných zaměstnání seznámil. Několik jeho knih bylo před-
lohou k filmovým scénářům. Za všechny vzpomeňme film Ostře 
sledované vlaky, který byl vyznamenán Oscarem Americké filmové 
akademie. Hrabal zemřel 3. února1997 ve věku 86 let v Praze.

Připravil František Janeček



Mezinárodní 
filmový festival 
o lidských právech
2024

22—24/3
Police nad Metují

V březnu na Jeden svět do Kolárova 
divadla

Třináctý ročník Mezinárodního filmového fes-
tivalu o lidských právech Jeden svět proběhne 
v Kolárově divadle v Polici nad Metují ve dnech 
22. 3. – 24. 3. 2024.

Vejde se celý Jeden svět do Kolárova divadla? 
Ten náš rozhodně! Od pátku 22. 3. do neděle 
24. 3. proběhne v Polici nad Metují už třinác-
tý ročník Mezinárodního filmového festivalu 
o lidských právech Jeden svět. Oproti před-
chozím ročníkům se tento rok upustilo od jed-
noho spojovacího tématu festivalu, nicméně 
stále zůstává ten hlavní a nejdůležitější – lidská 
práva, která jsou pro mnoho lidí na tomto světě 
stále nedostupným luxusem. 

Jaké další novinky třináctý ročník Jedno-
ho světa přináší? Do programu jsou zařaze-
ny také filmy, které nejsou dokumentární, 
nýbrž hrané. Nic to ale nemění na jejich vy-
povídací hodnotě, protože jsou založeny na 
pravdivých událostech. „Hrané filmy oboha-
tí lidskoprávní rozměr Jednoho světa i díky 
schopnosti umocnit prožitek z fenoménů, jež 
se dokumentaristům ne vždy daří v těkavé re-
alitě zachytit,“ přibližuje programovou novinku 
ředitel festivalu Ondřej Kamenický. „Je to urči-
tě změna, přinést do programu původně čistě 
dokumentárního festivalu hrané filmy. Věříme 

však, že i naši diváci ocení možnost shlédnout 
snímky, které jsou často ověnčeny řadou cen 
z různých mezinárodních filmových festivalů. 
Také proto jsme jeden z nich – konkrétně film 
Hranice Agnieszky Holland – zařadili do pro-
gramu,“ říká hlavní koordinátorka polického 
festivalu Michaela Mašková.

Otevřít dveře nového koutu světa
„Nebylo to jednoduché, vybrat z letošní nabíd-
ky páteční zahajovací snímek! Nakonec jsme 
se rozhodli uvést dokument Hranice Evropy, 
který spolu natočily novinářka Saša Uhlová 
a režisérka Apolena Rychlíková,“ říká Pavlína 
Binková, spoluorganizátorka JS. Novinářky už 
spolupracovaly na cyklu Hranice práce, který 
mapoval pracovní podmínky na nekvalifikova-
ných pozicích v České republice a který jsme 
uvedli na festivalu v roce 2018. Ve svém no-
vém dokumentu se rozhodly vydat za hranice 
Česka, a Saša Uhlová si tak vyzkouší, jaké je 
pracovat na německé farmě, v irském hotelu 
a pečovat o seniory ve Francii. A zjišťuje u toho, 
v jakých podmínkách musí pracovat ekonomič-
tí migranti, co přicestují do Evropy. Saša Uhlová 
i Apolena Rychlíková přijedou do Police, aby se 
zúčastnily diskuze, takže si jejich vyprávění mů-
žete poslechnout i naživo! 

Události z poslední doby nám připomněly, že 
bychom neměli usnout na vavřínech. Velice 
blízká válka na Ukrajině možná v mnoha z nás 



vyvolala vzpomínky na doby, kdy byla síla Rus-
ka zabydlená i u nás. A že to není zrovna dávno. 
Z tohoto důvodu jsme se rozhodli zařadit do 
programu dokument Tady Havel, slyšíte mě? 
Václav Havel dodnes ve společnosti vyvolává 

rozporuplné reakce. Buď na něj z jedné strany 
slyšíme ovace, nebo se naopak ozývá buče-
ní. Nic to nemění ale na tom, že byl důležitou 
postavou vzniku samostatné České republiky, 
a proto bychom rádi připomněli jeho život a boj 
za svobodu nás všech. 

S touto dobou je, ačkoliv nepatrně, spja-
ta i Agnieszka Holland, světoznámá režisérka, 
která studovala v Praze, a tak si také zažila Praž-
ské jaro v roce 1968, během něhož byla dokon-
ce zatčena. Její snímek Hranice je právě jedním 
z hraných filmů, které se tento rok na Jednom 
světě uvedou. Příběh vypráví o psycholožce 
Julii, která se rozhodne pomáhat uprchlíkům 
na polsko-běloruské hranici. Její osud protíná 
syrská rodina snažící se utéct z uprchlického 
tábora, kam byla násilně převezena. Kamerou 
Agnieszky Holland tedy sledujeme strastipl-
nou cestu k hranicím Evropské unie. „Jedná se 
o kontroverzní snímek, který rozpoutal u našich 
severních sousedů vlnu emocí. Upozorňuje na 
porušování domácího i mezinárodního práva 
ze strany polských pohraničníků a přibližuje 
humanitární pomoc, kterou polští dobrovolníci 
poskytují migrantům prchajícím přes bažiny na 
bělorusko-polské hranici, úřadům navzdory,“ 
dodává Pavel Pinkava, spolupořadatel JS. V Po-
lici budeme o událostech na polsko-běloruské 
hranici debatovat s Annou Chełmińskou, která 
na místě pomáhala jako dobrovolnice.

Cestu za lepším životem dokumentuje také 
Útěk z Utopie. Díky němu sledujeme velice ne-
bezpečný útěk rodiny ze Severní Koreji. Mysleli 
jste si, že stačí dostat se za hranice a máte vy-
hráno? Bohužel to je pouze riskantní začátek, 
který navíc nepřežije každý… Sledujte s námi 
toto napínavé putování za svobodou.

Osobní zpověď
Jeden svět není jen o mohutných vlnách bojů 
za lidská práva. Nabízí také osobní zpovědi jed-
notlivců. A některé jsou intimnější než ostatní. 
Řecký dokument Proti větru nám přináší vhled 
do světa profesionálního sportu. Olympijská 
plachtařka Amalíja se po letech mlčení rozhod-
ne promluvit o tom, jak ji její trenér soustavně 
od jejích 11 let celé dva roky znásilňoval. Snímek 
sleduje celý soudní proces a také přístup okolí, 
který je někdy velmi nepřátelský a jemuž musí 
oběti sexuálního násilí běžně čelit. Po filmu 
bude následovat debata s novinářkou týdení-
ku Respekt Silvií Lauder, která se ve své práci 
dlouhodobě věnuje postavení žen ve společ-
nosti. 

Další velice intimní portrét přináší dokument 
Moje nová tvář. Vypráví nám jej Martina, které 
bývalý přítel polil ze vzteku obličej kyselinou. 
Následkem toho se jí život obrátil o 180 stupňů. 
Mladá žena nepřišla pouze o svůj obličej, ale 
také o zrak. Jak se zorientovat ve světě, na kte-
rý nevidíte? A jak jej i přesto vidět pozitivně? Po 
filmu následuje debata.

Jsou ale i situace, kdy všichni vidí existující pří-
koří, ale raději zavírají oči. Řeč je o Tchaj-wanu, 
který se už dlouho dobu snaží vymanit z moci 
Číny, ale oficiálně není uznaným státem, a pro-
to má v mezinárodním právu jen velmi malé za-
stání. Dokumentem Neviditelný národ provází 
první prezidentka Tchaj-wanu Cchaj Jing-wen. 
Nabízí historický kontext i pohled na součas-
nou situaci a nadějné vyhlídky do budoucna. 
Blýská se Tchaj-wanu na lepší zítřky? Na to se 
budete moci po filmu zeptat našeho vážené-
ho hosta Igora Blaževiče, zakladatele Jednoho 
světa, který bude hostem debaty. 

Hranice jen jako čára na mapě
Když se podíváme na mapu, je svět velice peč-
livě rozdělený a je určeno, komu jaký dílek patří. 
Ve skutečnosti se ale tyto malé světy prolínají 
a tvoří jeden celek. Který někdy funguje lépe, 
než by se mohlo zdát. Dokonce spolu doká-
ží vedle sebe žít i lidé, kteří jsou neustále pre-
zentovaní jako úhlavní nepřátelé. Dokument 
Žal v Lodu je zpovědí právě těchto lidí. „V do-
kumentu sledujeme, jak se setkávají Izraelci, 
Palestinci a Arabové. Všichni se potkávají den-
nodenně na ulici a navzájem se respektují. Je 
krásné vidět, že vedle sebe dokáží existovat lidé 



s naprosto odlišnými názory na svět, protože se 
tato tvář Izraele v médiích často nevidí,“ rozvá-
dí myšlenku filmu Martina Svobodová, spoluo-
rganizátorka JS. Bohužel se ale musí tito lidé 
někdy vypořádat s rozbuškami v podobě extre-
mistických skupin, které jim jejich soužití naru-
ší. V dokumentu vyprávějí tři rodiny o tom, jak 
se jejich osudy protnuly kvůli jedné nešťastné 
události. Ožehavé téma rozebereme v násled-
né debatě. 

Díky internetu můžeme mluvit s člověkem na 
opačném konci světa. Jestli něco maže naše 
hranice, tak je to právě online svět. Do jeho pro-
středí je zasazen snímek Virtuální ostrov, jehož 
pojetí je docela netradiční. Vyprávění se ode-
hrává přímo v prostředí počítačové hry. O hru 
tady ale vůbec nejde. Během ní jsme svědky 
interakcí s hráči, kteří se skrývají za kreslenými 
postavami, stejnou podobu počítačových ava-
tarů na sebe vzali také tvůrci dokumentu. Fil-
maři tak zjišťovali, jaká je realita lidí, kteří od ní 
utíkají do virtuálního prostoru. Do debaty jsme 
pozvali psychologa Jakuba Staňka.

Hranice překračuje také klimatická krize, která 
už dlouho rezonuje okolo nás, ale stále jako by 
se po každém pokusu o změnu zametly problé-
my pod koberec. V hravě pojatém dokumentu 
Jiříkovo vidění se český fyzik Jiří Svoboda spo-
lu se svou dcerou Martou snaží do světa rozší-
řit svou myšlenku, která by mohla naší planetě 
pomoct. Jak? Sjednotit systém zpoplatnění 
těžby uhlíku. Objíždí spolu světové klimatické 
summity, po kterých ale nadšení vystřídá bez-
východnost. Má vlastně cenu se vůbec snažit 
něco změnit? Přijďte se přesvědčit, že ano!

Na závěr představujeme film o překračování 
hranic, ale těch vlastních. Německý pár, který 
má možnost svobodně cestovat po celém svě-
tě, narazí při svém cestování a natáčení doku-
mentu Namasté Himálaj na překážku jménem 
lockdown. Místo cesty kolem světa zůstanou 
izolováni v malé vesnici v Nepálu, jejíž každo-
dennost je pro ně zprvu ubíjející. Nakonec ale 
zjistí, že překračovat hranice lze, i když zrovna 
stojíte na jednom místě. A možná naleznete 
i sami sebe… „Snímek nás uchvátil krásnými zá-
běry himálajské přírody a hor a taky je krásným 
kukátkem do tradičního života místních obyva-
tel,“ dodává další ze spolupořadatelů JS Ester 
Korandová.  

Díky spolupráci s Nadačním fondem Broumov 
bude možné shlédnout dokument Namasté 
Himálaj také v Broumově, kam přinášíme kou-
sek Jednoho světa z Police už podruhé. Pro-
jekce zde bude navíc spojena s kreativní dílnou 
pro děti, která se koná v rámci Velikonočního 
trhu v klášteře. Rodiče tak mohou nechat své 
děti tvořit a sami se podívat na lákavý dokument. 

Doprovodný program
Jeden svět opět započne slavnostně, a to 
pátečním rautem v Kolárově divadle. Bez 
občerstvení a příležitosti si posedět a probrat 
shlédnuté dokumenty by to samozřejmě nešlo, 
a proto se o skvělé dobroty postará oblíbená 
kavárna Krafárna.

Festival zpestří také několik doprovodných 
výstav, které budou rozestaveny v kuloárech. 
Jednou z nich bude výstava Rufiny Bazlové, 
která nám pomocí tradičních běloruských vy-
šívánek přiblíží porušování lidských práv v Bě-
lorusku. 

Další výstavu bude mít pod palcem organiza-
ce PFERDA, která pomáhá lidem s mentálním 
postižením a duševním onemocněním. Možná 
jste už navštívili Kavárnu Láry Fáry v Náchodě 
anebo Rychnově, kde vás právě můžou ob-
sloužit číšníci s postižením. Prostřednictvím 
fotografií se můžeme přesvědčit, že i lidé s han-
dicapem můžou žít bez omezení. 

Jako každým rokem bude ve foyer také mož-
nost vyzkoušet si sítotisk, o který se na festivalu 
postará Střední průmyslová škola Otty Wich-
terleho. 

Bez hudby už by Jeden svět nebyl to pravé, a tak 
i tento rok pro vás máme hudební třešničku na 
dortu. Kdo však letos zahraje, je překvapením!

Jeden svět na školách 
Po skončení festivalu v Kolárově divadle se na 
celém náchodském okrese rozběhnou školní 
projekce. Jeden svět přináší dokumenty s te-
matikou lidských práv také pro dětského divá-
ka a školy této příležitosti pravidelně využívají. 
„Například v loňském roce vidělo dokumenty 
z programu Jeden svět na školách více než 
1000 žáků základních a studentů středních 
škol, což znamená, že už se znovu dostáváme 
na předcovidové počty,“ říká Blanka Šolcová, 
která má školní projekce na starosti. 



Regionální partneři:

Sledujte nás:
jedensvet.cz/police-nad-metujijedensvet.cz/police-nad-metuji

Hlavní program KOLÁROVO DIVADLO

PÁTEK 22. BŘEZNA

 10:00 Jiříkovo vidění OC   75‘

 16:00 Tady Havel, slyšíte mě? OC  87‘

 18:00 Hranice Evropy  98‘
  debata s autorkami Sašou Uhlovou a Apolenou Rychlíkovou
  po skončení raut

 22:00 Namasté Himálaj OC  90‘

SOBOTA 23. BŘEZNA

 10:00 Útěk z Utopie OC   115‘
  debata s orientalistkou Petrou Ben Ari

 13:00 Virtuální ostrov   95‘
  debata s psychologem Jakubem Staňkem

 16:00 Proti větru OC   95‘
  debata s novinářkou Silvií Lauder

 19:00 Neviditelný národ  85‘
  debata s lidskoprávním aktivistou  
  Igorem Blaževičem

 21:30 Koncert BUDE!

NEDĚLE 24. BŘEZNA

 9:30 Hranice OC   147‘
  debata s dobrovolnicí Annou Chełmińskou

 13:30 Žal v Lodu    75‘
  pofilmová debata

 16:00 Moje nová tvář   75‘
  pofilmová debata

  zakončení festivalu

Doprovodný program
SOBOTA 23. BŘEZNA  OPATSKÉ SÁLY, KLÁŠTER BROUMOV, BROUMOV

10:00 Namasté Himálaj OC  90‘ 
 Projekce dokumentu spojená s tvořivou dílnou 
 pro děti v klášteře Broumov. Koná se v rámci 
 Velikonočního trhu v klášteře. Během projekce 
 budou rodiče moci nechat děti tvořit a sami jít na 
 film.

 FOYER KOLÁROVA DIVADLA
10:00–15:30 Sítotisková dílna ve spolupráci se Střední průmyslovou 
 školou Otty Wichterleho a Diakonií Broumov

PO CELOU DOBU FESTIVALU Filmy ve virtuální realitě: Texada / 21-22 Čína / Světelné skvrny Výstavy: Pferda / Rufina Bazlová – Běloruskou výšivkou proti  
 totalitě / ZUŠ Festivalová kavárna Krafárna

OC  české titulky /  české popisné titulky /  audiopopis /  hlídání dětí

Vstupné
jednotlivé 100 Kč / snížené 50 Kč / permanentka (včetně VR) 400 Kč / 
/ koncert 100 Kč / virtuální realita 40 Kč
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POHLEDY DO HISTORIE / ŠKOLSTVÍ

PolICkÁ ZÁklaDNí škola INForMUJE

Stalo se na Policku v březnu
4. – 8. března 1970 

Husté sněžení a silné noční mrazy za-
příčinily kalamitní situaci v dopravě. Obce 
Bělý, Žďár a Hlavňov byly zcela bez au-
tobusového spojení, železniční doprava 
do Meziměstí ustala. V noci ze 7. na 8. břez-
na byly na mnohých místech zaváty vlaky, 
na vyprošťovací práce byla nasazena ar-
máda. Železniční tunel pod Petrovicemi byl 
zcela neprůjezdný.
28. března 1975 

ukončila vyhláška ministerstva lesního 
a vodního hospodářství č. 28/75 s koneč-
nou platností spor o určení pramenů řeky 
Metuje. Stanovila jako její pramen potok 
(doposud zvaný Skalní potok – Felsenbach, 
či Forellenbach – Pstruží potok, příp. 
v horní části toku zv. Ronserbach – Dunivý 
potok), který údajně vyvěrá západně 
od Adršpašských skal nad Hodkovicemi, ne-
daleko místa, kde stávaly čtyři domy samo-
ty Kalousy (německy zv. Kahlhaus), protéká 
Vlčí roklí, přijímá několik dalších přítoků 
a u hotelu „Skalní město“ adršpašský skalní 
komplex opouští. 

Za pramen Metuje byl do té doby vět-
šinou vodohospodářů pokládán potok 
Zdoňovský (Mer-kelsdorfer Bach), prame-
nící nad polskou vsí Łączna (dříve něm. 
Raspenau).
21. března 1989 

zemřel Josef Ducháč (*1903 ve Velkých 
Petrovicích), bývalý správce Hospodářského 
družstva v Polici nad Metují. Již od mládí 
se zúčastnil veřejného života (roku 1945 

byl členem Okresního národního výbo-
ru v Polici nad Metují), neúnavný turista. 
Dlouholetý předseda Vlastivědného krouž-
ku a společně s Josefem Vajsarem jeho za-
kladatel. Jako pracovník JKP (již v důcho-
du) založil vlastivědný sborník „Policko“, 
který byl po řadu let výhradně jeho dílem. 
Jako velký sběratel nejrůznějších památek 
na historii Policka nashromáždil nesčetné 
množství knih, časopisů, novin a stovky fo-
tografií. Založil rozsáhlou kartotéku všech 
obyvatel Police nad Metují, i těch dříve na-
rozených. Zasloužil se o zachycení všech 
událostí na Policku a jeho dílo má nesmír-
nou cenu v tom, že všechny tyto dokumenty 
zajistil pro budoucí generace.
2. března 1991 

byla vyhláškou MŽP 157/91 zřízena 
Chráněná krajinná oblast Broumovsko. 
Účelem vyhlášení CHKO (o rozloze 410 
km2) v tomto regionu byla ochrana a po-
stupná obnova krajiny, jejích přírodních 
prvků včetně druhové rozmanitosti flóry 
a fauny, ochrana a optimální využívání zá-
sob pitné vody, akumulované v Polické kří-
dové pánvi, místních surovinových zdrojů 
a zemědělského a lesního půdního fondu.

21. března 1992 
uspořádala hudební skupina „Kamarádi 

osady 5“ z Police nad Metují v Kolárově 
divadle koncert k 20. výročí svého vzniku. 
Jako host účinkovala známá pražská skupi-
na „Rangers“ („Plavci“).
12. března 1993 

se začala poprvé prodávat velmi zdařilá 
brožura autora Jiřího Kohla o historii a pa-
mátkách města nazvaná „Police nad Metují“. 
Publikaci vydalo nakladatelství Oswald 
v Praze nákladem knihkupectví Marie 
Kohlové.
5. března 1994 

vzpomněla Ostrostřelecká garda 
na hřbitově všech vojáků z Police nad 
Metují, padlých v minulých válkách, a polo-
žila k památníku členů na hřbitově věnec. 
Poté byli při slavnostním nástupu přijati 
noví členové a služebně starší povýšeni. 
Tragicky zesnulý člen gardy ing. Miroslav 
Šmíd byl in memoriam povýšen na setníka.
31. března 1999 

zemřel ve věku nedožitých 91 let 
Karel Baudyš (*1908), odborný učitel 
na odpočinku. 

Kronikář města v letech 1956 – 1973, 
regionální historik a popularizátor míst-
ních dějin. Autor publikací „Historický ka-
lendář Policka“ (1994) a „Polické příběhy 
dávné a nedávné“ (1996).
10. března 2000 

vyplul polický rodák Martin Ducháč 
(spolu s kolegou Davidem Křížkem) ze špa-
nělského Cádizu na malé plachetnici přes 
Atlantický oceán. Trasu 6.700 km po ně-
kolika nesnázích překonali a dne 19. dub-
na přistáli v přístavu Le Marin na ostrově 
Martinique v Malých Antilách.

Z publikace Mir. Pichla Police nad Metují 
v datech vybral František Janeček

Dentální hygiena
Běhen ledna a února se všichni žáci naší školy účastnili programu 

dentální hygieny, s kterým za námi přijížděly studentky zubního lé-
kařství z Lékařské fakulty v Hradci Králové Kateřina Salašová, Denisa 
Syrovátková a Štěpánka Vidláková. V první části se žáci poutavou for-
mou dozvěděli základní informace o dutině ústní, zubech, procesech 
probíhajících v dutině ústní a vhodných pomůckách na čištění zubů. 
Následoval praktický nácvik, při kterém školitelé ukazovali, jak si správ-
ně čistit zuby a dásně a případně žákům opravili špatné návyky. Žáci si 
mohli pomocí detektoru i otestovat, zda čištění proběhlo pořádně.

Děkujeme studentkám za zajímavou formu i praktický nácvik a dou-
fáme, že nabyté vědomosti i zkušenosti pomohou našim žákům k udr-
žení zdravých zubů.

Mgr. Kateřina Nekvindová,
metodik prevence

Základní škola a Mateřská škola 
Žďár nad Metují

Pokud uvažujete o vzdělávání Vašeho 
dítěte v rodinné venkovské škole 

s moderním vybavením a pomůckami, 
pak Vás 

zvu k zápisu do 1.třídy 
málotřídní základní školy 

ve Žďáru nad Metují, který se uskuteční 
v úterý 16.dubna 2024 od 16 hodin 

v budově školy.
Veškeré informace a potřebné dokumenty 

ke stažení najdete na webu školy 
https://www.zszdar.cz/ , 

navštívit můžete facebook,
pište na zs.zdar@email.cz 
nebo volejte 491 541 143.

Těšíme se na Vás.
Za zaměstnance školy

Mgr. Jiří Trnovský, ředitel
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Mateřská škola Fučíkova 328 v Polici nad Metují vyhlašuje 
zápis dětí do Mateřské školy na školní rok 2024 — 2025 

 
Podle § 34 Školského zákona se přijímají do mateřské školy děti zpravidla ve věku 3-6 let. V případě volné kapacity naše MŠ přijímá i děti 

od 2 let, pokud jsou schopny zvládnout režim mateřské školy a mají z rodiny vytvořeny základní návyky hygieny (používá toaletu), 
stravování a sebeobsluhy. 

O přijetí dítěte do mateřské školy, popřípadě o zkušebním pobytu dítěte v mateřské škole, rozhoduje vždy ředitelka mateřské školy. 
Den otevřených dveří 

Dne 28. 3. 2024 se koná v mateřské škole Den otevřených dveří od 9 hodin do 11 hodin. Můžete navštívit mateřskou 
školu     se svými dětmi, prohlédnout si prostředí mateřské školy a rádi Vám zodpovíme dotazy týkající se zápisu do MŠ. 

Žádosti o přijetí dítěte k předškolnímu vzdělávání, žádost o individuální vzdělávání a informační leták 
k elektronickému předzápisu do MŠ najdete na webu školy - www.mspolice.cz v dokumentech školy. 

Vyplněné žádosti do MŠ přijímáme: 
1) Písemně - na adrese: 

Mateřská škola Police nad Metují, Fučíkova 328, 549 54 Police nad Metují. Zaregistrované budou žádosti doručené 
nejpozději 15. 5. 2024. 

2) Osobně 
dne 15. 5. 2024 od 8.00 do 14.30 hodin v kanceláři školy, kde Vám bude přiděleno registrační číslo. Na tuto 
návštěvu se lze zaregistrovat v elektronickém předzápisu na určitou hodinu. 

3) E-mailem – na adresu mspolice@email.cz 
4) Elektronicky - elektronický předzápis bude spuštěn od 1. 5. 2024 do 15. 5. 2024 na stránce: 

https://elektronickypredzapis.cz/materska-skola/police-nad-metuji 
Elektronický předzápis Vám velmi urychlí a usnadní zápis Vašeho dítěte do mateřské školy. 
Z pohodlí domova vyplníte elektronickou žádost a údaje z této žádosti jsou ihned odeslány do účtu MŠ. Vyplněnou 
žádost vytiskněte a navštivte s ní svého dětského lékaře ohledně potvrzení o očkování dítěte, kterou je třeba 
doručit do 15. 5. 2024 do MŠ. Zpětně Vám v aplikaci potvrdíme přijetí žádosti a přidělíme registračního číslo. 

Při zápisu do MŠ předloží zákonní zástupci: 
1) Žádost o přijetí dítěte do MŠ, potvrzenou od lékaře, že dítě je řádně očkováno (Školský zákon § 34 odst. 5 – zvláštní 

předpis 22, dále pak dle zákona o ochraně veřejného zdraví zákona č. 258/200 Sb. § 50), 
2) občanský průkaz k ověření totožnosti a bydliště 
3) kopii rodného listu dítěte 
4) rozhodnutí ředitele ZŠ o odkladu školní docházky (u těch dětí, kde se žádá o odklad školní docházky), a vyjádření 

poradenského zařízení k posouzení školní zralosti dítěte 
5) oznámení o individuálním vzdělávání 

Kritéria pro přijetí dětí: 
1. děti s povinným předškolním vzděláváním – zapsány budou děti, které dovrší šest let věku v období 1. 9. 2023 do 

31. 8. 2024 a děti, kterým byl schválen odklad školní docházky 
2. přednostně budou přijaty děti s trvalým pobytem v Polici nad Metují  
3. děti podle věku od nejstarších po nejmladší do výše povoleného počtu dětí, uvedeného ve školním rejstříku 
4. děti, které již mají v MŠ sourozence 

 
Výsledky přijímacího řízení (dle registračních čísel) budou zveřejněny do 30 dnů ode dne ukončení zápisu na 

www.mspolice.cz a na vstupních dveřích MŠ, ve složitějších případech do 60 dnů. 
Podrobné informace získáte na telefonu 491 541 116 nebo 733 539 979 u p. ředitelky 

Dany Balákové, popř. na emailu: mspolice@email.cz 
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Co nového na broumovském gymnáziu?
Simona Bubeníčková zvítězila 
v závodě Světového poháru FIS 
Para NorDIC

Studentka 1.ročníku vybojovala své 
první vítězství ve světové sérii v italském 
Toblachu.

Ve svém třetím závodě ve Světovém 
poháru FIS PARA NORDIC v běh na lyžích 
zvítězila naše studentka 1.ročníku Simona 
Bubeníčková. Simona vyhrála v běhu 
na 10km volnou techniku, ve sprintu obsa-
dila skvělé 3.místo. Blahopřejeme a držíme 
palce v dalších závodech. 

Milan Kulhánek

Nenápadný student 
s vynikající angličtinou

To je Matěj Birke, letošní maturant ze 
4.A. Matějovi se před několika dny podařilo 
složit Cambridge zkoušku B2 FIRST (dříve 
First Certificate), a to s celkovým výsled-
kem C1, což je ještě o úroveň výše. 

Matějovi gratuluji k úžasnému výsled-
ku a věřím, že tato mezinárodně uznáva-
ná zkouška se mu bude v budoucnu velmi 
hodit.

PS: Matějovi stačil jen půl rok semináře, 
který pravidelně navštěvoval.

Alena Michálková

Krajské kolo Dějepisné 
olympiády bude s naší 
dvojnásobnou účastí.

Do krajského kola se z těžké okresní 
konkurence probojovali dva naši studenti. 
Za nižší gymnázium nás bude reprezen-
tovat tercián Jan Bouček, barvy za vyšší 
gymnázium bude hájit Jaromír Hůlek ze 
3.A. Krajské finále proběhne 8. a 9.dubna 
v Hradci Králové. 

 Milan Kulhánek

Sourozenci Beranovi  
závodili ve Francii

Ke konci prvního pololetí se objevu-
jí různé soutěže, např. ve Francii se konaly 
Lyžařské závody pro evropskou lesnickou ro-
dinu (EFLS), kterých se zúčastnila žákyně pri-
my Eliška Anna Beranová. Více jejími slovy:

„Minulý týden jsem se zúčastnila les-
nických závodů v běhu na lyžích, které 
se konaly ve Francii. Ubytovali jsme se 
v Saint Gervais. Odtud jsme jezdili do Les 
Contamines - Montjoie, kde se odehrávaly 
všechny závody. V neděli odpoledne jsme 
přijeli, v pondělí a úterý byly exkurze, kte-
rých jsem se nezúčastnila, místo toho jsem 
trénovala běh a střelbu na místních biatlo-
nových tratích. Ve středu se konaly závody 
volným stylem, ve čtvrtek závody klasicky. 
V pátek jsem se zúčastnila štafet, po štafe-
tách byl festival národů, kde jsem ochutnala 
speciality z jednotlivých evropských zemí. 
Vše bylo zakončeno velkým rautem a vyhlá-
šením výsledků. Celý týden bylo nádherně 
a já si to moc užila. „

Držíme palce, ať se sportovní kariéra 
našich nejmladších i nadále rozvíjí.

Barbora Hnyková

Na fotografii úplně vlevo bratr Elišky Matěj 
František Beran, student tercie. 

Krajská přehlídka
výtvarných oborů

VÝSTAVA
otevřena pro veřejnost
  21.- 22. 3. a 25. - 27. 3. 2024
 8.30 – 11.30 a 12.00 – 16.00 Pellyho domy

velký sál

JSTE SRDEČNĚ ZVÁNI !
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ZÁKLADNÍ UMĚLECKÁ ŠKOLA INFORMUJE...
Milí spoluobčané,

do dveří nám již vstoupil březen a jak 
praví pranostika: Březen, za kamna vlezem. 
U nás v ZUŠ to ale neplatí, my už máme 
plné ruce práce s přípravou žáků na celo-
státní soutěž Základních uměleckých škol 
a s přípravou celé řady koncertů a dalších 
vystoupení. Sedět za vyhřátými kamny nám 
již není souzeno….

V březnu proběhnou okresní kola ve hře 
na klavír, kytaru, smyčcové nástroje a kraj-
ské kolo soutěžní přehlídky výtvarného 
oboru ZUŠ. Organizátorem krajského kola 
výtvarné přehlídky je naše ZUŠ. Ve dnech 
19. – 20. 3. bude umělecká porota hodno-
tit výtvarné práce vystavené v sále Pellyho 
domu. Následně pak bude výstava otevřena 
i pro širokou veřejnost, tak vás tímto zveme 

ke zhlednutí výtvarných prací nejen žáků 
z naší ZUŠ. 

Dne 15. 3. v 19:00 si naplánoval svou 
„veřejnou generálku“ před krajským kolem 
soutěže také dechový orchestr Big Band. 
Společně s orchestrem ze ZUŠ Broumov 
Popular Melody Band vystoupí v Kolárově 
divadle. Všechny srdečně zveme!

Zájezd do Prahy na operní představení Jeníček a Mařenka
Dne 16. 2. jsme se vypravili s našimi 

žáky převážně z hudebního oboru na ope-
ru Jeníček a Mařenka od německého skla-
datele Engelberta Humperdincka do Státní 
opery v Praze. Pro české publikum ji zpra-
coval Matěj Forman a přetextoval Radek 
Malý. Před samotným vystoupením jsme 
využili možnosti doprovodného programu 
Otázky a odpovědi. Děti byly rozděleny 
do dvou skupin a se svými průvodci mohly 
nahlédnout do sálu, kde se konaly posled-
ní zvukové a světelné zkoušky a mohly se 
zeptat skutečně na cokoli, co se Národního 

divadla týče. Děti se na tuto příležitost při-
pravily a doslova zasypaly paní průvodky-
ni nevšedními otázkami. Většina dětí byla 
na operním představení poprvé a jejich 
nadšené reakce jednoznačně vypovídaly 
o tom, že i v dnešní době může opera oslo-
vit mladé publikum. Z celého představení 
jsme si odnesli nevšední zážitek, na který 
budeme ještě dlouho vzpomínat a určitě 
všem vřele doporučujeme. Zároveň musíme 
poděkovat našim žákům za vzorné chování 
po celou dobu zájezdu.

Vaše ZUŠ

Bazální stimulace náchodské nemocnice 
míří na mezinárodní kongres

Oblastní nemocnice Náchod úspěš-
ně obhájila na čtyřech svých odděleních 
statut Pracoviště pracující s konceptem 
bazální stimulace. Certifikát získaly ARO, 
interní a dětské oddělení v Náchodě 
a jednotka intenzivní a následné intenziv-
ní péče v Broumově.  Vlastnímu udělení 
certifikátu předcházela několika měsíční 
příprava, při níž všechna oddělení připra-
vovala kazuistiky konkrétních pacientů, 
anonymně zpracovaná videa a fotografie 
zachycující implementaci konceptu v běž-
né praxi. Připravené prezentace následně 
přednesla v rámci supervize koordiná-
torka bazální stimulace, kterou je v naší 
nemocnici vrchní sestra ARO Mgr. Šárka 
Štěpánková. PhDr. Karolína Maloň 

Friedlová, PhD., ředitelka a supervizor-
ka Institutu bazální stimulace, vyjádřila 
Oblastní nemocnici Náchod pochvalu 
a Mgr. Štěpánková byla pozvána k prezen-
taci na Mezinárodním kongresu bazální 
stimulace. 

Bazální stimulace je koncept pod-
půrné péče určený primárně paci-
entům s poruchou vědomí, který 
lze úspěšně využít u nemocných 
s širokým spektrem dalších one-
mocnění všech věkových kate-
gorií. Koncept je založen zvláště 
na podpoře narušeného vnímání, 
přispívá k zlepšení soběstačnosti, 
dýchání, napomáhá úlevě od bo-
lesti, přispívá ke zklidnění paci-
enta a navození pocitu důvěry 
a bezpečí.  Při aplikaci bazální 

stimulace v praxi jsou využívány pacien-
tovi známé podněty, slova (včetně oslove-
ní), doteky a masáže oblíbené chutě, slu-
chové nahrávky oblíbené hudby i hlasu 
blízkých osob, obrázky, předměty denní 
činnosti a mnohé další. 

Všem oddělením patří poděkování 
za vzornou přípravu. 

Vaše nemocnice
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Uvedena je hrubá mzda včetně benefitů po plném zapracování, 
pracoviště Červený Kostelec / Velké Poříčí. 

www.sgc.cz, personalni@sgc.cz, tel. 491 467 443

operátor/ka gumárenské výroby, 
mzda 37 000 Kč až 45 000 Kč měsíčně.

Saar Gummi Czech, evropský leader ve výrobě 
vytlačovaných pryžových těsnění pro automobily, 
hledá zaměstnance na pozice:

specialista gumárenské výroby - seřizovač, 
mzda 51 000 Kč až 59 000 Kč měsíčně,

25 dní dovolené + 12 dní bonusového volna ročně navíc.

Rok v Kladském pomezí  
- připravujeme nový turistický magazín
Turistická sezóna se nezadržitelně blíží, 

a proto již nyní pracujeme na přípravách nového vydání maga-
zínu Kladského pomezí, který slouží jako praktický zdroj inspi-
race během cest naším regionem. Na jaké novinky se letos mů-
žete těšit?

Čtenáři se poprvé dočkají jednoho celoročního vydání, které 
využijí od jara až do zimy. Obsah bude nabitý turistickými novin-
kami a tipy na výlety, stejně jako tomu bylo v předchozích letech. 
Rozdílem bude vyšší počet stran – čtyři z nich budou věnované zim-
ním aktivitám, tipům, kam vyrazit na běžky, za poznáním i za za-
slouženou relaxací.

Nepřijdete ani o své oblíbené rubriky. Ponořte se do rozho-
vorů s inspirativními osobnostmi našeho regionu, kteří společně 

s námi tvoří příběh 
Kladského pomezí. 
Chybět nebude ani 
tradiční přehled kul-
turních akcí, letních 
kin a aktivit v rám-
ci Festivalu zážitků. 
Uprostřed magazínu 
navíc najdete praktic-
kou dvoustránkovou 
cyklomapu regionu, 
kterou si, v případě potřeby, můžete snadno vytrhnout a mít ji ne-
ustále „po ruce“.

Poodhalíme vám, že se můžete těšit na článek věnovaný sou-
rozencům Čapkovým, kterým bylo v loňském roce uděleno čestné 
občanství města Hronov. Dočtete se také o významných výročích 
města Náchod, které letos slaví 770 let od první písemné zmín-
ky o městě a zároveň si připomíná 100 let od narození spisova-
tele Josefa Škvoreckého. Důležité jubileum letos čeká i Červený 
Kostelec, kde se v srpnu uskuteční již 70. ročník Mezinárodního 
folklorního festivalu. A to zdaleka není vše! Zajímavých článků vás 
čeká mnohem víc.

Nový turistický magazín vyjde v průběhu dubna a jako vždy 
bude k dostání zdarma ve všech informačních centrech regionu, 
ale také v online podobě na webu  www.kladskepomezi.cz. Objevte 
kraj, kde je R/rozkoš cestovat a užijte si nová dobrodružství!

S pozdravem a přáním pěkných dní
Bc. Markéta Tomanová 

manažer pro styk s veřejností

t. j. sokol police nad Metují pořádá 

sokolský 
tábor 

 
pRo dĚti Ve VĚku 5–11 let 

8. – 13. 7. 2024    
 

Cena: 1.200 Kč zahrnuje:  
denně 2 svačiny a oběd + pití a 1 celodenní výlet 

Přihlášky na tel. č. 776 591 025  

tĚšíMe se na Vás. 
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Mateřské centrum Ma Mi Na
Během února se v centru vytvořila 

skupinka maminek s dětmi, které se 
pravidelně scházejí nejen na dopoled-

ních programech v pondělí a v úterý, ale i ve čtvrtek 
na programu Pokec pro maminky. Při dopoledních pro-
gramech se vyráběly masky, proběhl karneval s hud-
bou, tancem a soutěžemi, vyráběly se valentýnská sr-
díčka s fotografiemi a proběhlo jarní tvoření. Maminky 
také plánují páteční výlety např. do Hronova do dětské 
herny nebo jen procházky s kočárky, pokud byste se 
chtěly přidat i Vy sledujte https://www.facebook.com/
MCMaMiNa  nebo webové stránky www.mamina.cz.

Děti na středečním programu Zvídálek si užívaly připra-
venou zábavu, jaké to bylo, nám každý týden poví básnička. 
Jaká? Např. tato :

Dneska jsme si hezky hráli,
hračky znova přerovnali.
Za oknem sa nám to mračí,
nám hernička na vše stačí.
S tetami hezky v teplíčku,
vyrobím si kapičku.
Kapky co mě nezmáčí,
se na papír protlačí.

DoPolEDNí ProGraMy 
Dopoledne MC nabízí programy maminkám a jejich dětem 
vždy od 9:00 – 11:00 hod. 
Pondělí –  pro těhotné a maminky s dětmi do 1 roku 
s programem 
Úterý –  pro chodící děti cca od 1 do 3 let s doprovodem 
Středa –  Zvídálek – program pro rozvíjení návyků a samo 
 statnosti předškolkových dětí cca od 2,5 let (podle  
 zralosti dítěte a uvážení rodičů) 
Čtvrtek   9:15 – 11:00 Angličtina pro nejmenší. První se  
 známení s angličtinou. Věk dětí neomezen.
Pátek –  výlety po okolí – 1x / 2x do měsíce 

oDPolEDNí ProGraMy 
Pondělí     15:00 – 17:00 Hlídání dětí od 1 roku do 6 let 
 certifikovanou chůvou Martinou Macounovou.   
 Rezervace nutná do neděle 20 hod. 
 Cena 90 Kč /   hod. (tel: 723 731 987)
                  17:00 – 17:45 Tanečky                                               
Úterý        18:15 – 20:15 Keramika pro dospělé                                                                      
Středa      13:00 – 17:00 Angličtina pro děti 2–12 let
Čtvrtek    15:30 – 18:00 Pokec pro maminky    

Chystáme Jarní swap a příměstské tábory: 
Bližší informace na FB, webové stránky nebo po telefonické 

domluvě. Těšíme se na Vás
 Za MC MaMiNa Veronika Ansorge
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Český zahrádkářský svaz - ZO 
v Polici nad Metují
srdečně zve členy na výroční schů-
zi, která se koná v sobotu 2. břez-
na 2024 od 13:30 hodin v sále 
Hasičské zbrojnice.

Program
 y Zpráva o činnosti a hospodaření v minulém 

roce
 y Plán akcí a aktivit na rok 2024
 y Volby členů výboru naší ZO
 y Platba členského příspěvku (300,-Kč), spo-

lu se známkou obdržíte Rukověť zahrádká-
ře a semena okurek a rajčat. Kdo nemůže 
přijít, prosíme zastavte se v půjčovní době 
v knihovně do konce března, nebo násled-
ně při schůzkách výboru každé první úterý 
v měsíci od 16 hodin.

 y Po úředních formalitách nás čeká odpoledne 
s posezením, občerstvením a hudbou.
POKUD MÁTE ZÁJEM PODÍLET SE 

NA ČINNOSTI NAŠÍ ZÁKLADNÍ ORGANIZACE, 
STAŇTE SE ČLENEM VÝBORU, KTERÝ SE SCHÁZÍ 
KAŽDÉ PRVNÍ ÚTERÝ V MĚSÍCI V KNIHOVNĚ.

Srdečně zve výbor ZO ČZS v Polici nad Metují
Martina Frydrychová

Letní sportovní příměstský  
tábor v Hronově

Od roku 
2023 pořá-
dá HC Wikov 
Hronov týden-
ní příměstské 
tábory pro děti 

ve věku 5 až 10 let. Cílem je seznámit 
děti se základními pohybovými do-
vednostmi a vytvořit v dětech kladný 
vztah ke sportu. Děti jsou rozděleny 
do malých skupinek a je jim věnová-
na maximální pozornost. Snažíme se 
mít individuální přístup ke každé-
mu dítěti a zohlednit jeho pohybo-
vé schopnosti. Děti se mohou těšit 
na spoustu her, zážitků a nové i zná-
mé kamarády. Během týdne si děti 
vyzkouší různé sportovní disciplíny, 
budou soutěžit, koupat se, procvičí si 
hravou formou svou angličtinu. V ne-
poslední řadě je pro děti připraven 

a naplánován celodenní výlet. 
Děti budou od rodičů přebírány 

od 07:50 do 8.00 hodin na zimním 
stadionu v Hronově a na stejném 
místě je i vyzvednou v 15:00 hodin.

V ceně týdenního tábora je 5x 
oběd, pitný režim, trenérské vede-
ní a dozor, lektor anglického jazyka, 
užívání prostorů, materiální zajiště-
ní, vstupy, pojištění, atd.
Termíny: 
08.07. - 12.07.2024
a 15.07-19.07.2024
Bližší informace poskytne Jan 
Pavelka na tel. č. 602279922, 
e-mail: hanesson@seznam.cz.
Na stránkách HC Wikov Hronov 
(https://hchronov.cz/) budou 
ke stažení přihlášky. 
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Astronomický klub  Po l i ce  nad  Metuj í

OBLOHA V BŘEZNU
20. března nastane jarní rovnodennost, začne astronomické 

jaro. Připojená mapa nás ale vrací zpět k souhvězdím zimní oblohy, 
která se v jarních měsících pozvolna přesunou k západu. 

Nejjasnější pozorovatelnou planetou na obloze bude i v břez-
nu Jupiter, který je zakreslený při pravém okraji mapy v souhvězdí 
Berana. Vidíme zde i známou otevřenou hvězdokupu Plejády (M45) 
v souhvězdí Býka.

Podíváme-li se na oblohu 14. března kolem 19. hodiny, uvidíme 
mezi Plejádami a Jupiterem Měsíc 3 dny před první čtvrtí. V násle-
dujících dnech projde Měsíc souhvězdím Býka a 18. března jej uvi-
díme uprostřed souhvězdí Blíženců. (viz mapa)

PohlEDy Do vESMírU
LETNÍ ČAS (SELČ) začíná v neděli 31. března. Ve dvě hodi-

ny Středoevropského času si posuneme hodiny na třetí hodinu 
Středoevropského letního času. Středoevropský letní čas končí 
v letošním roce 27. října.
SLUNCE vstupuje 20. března ve 4 hodiny 6 minut SEČ 
 do znamení  Berana. Začíná astronomické jaro,  
 den se prodlouží o 1 hodinu  53 minut,
MĚSÍC 3. v poslední čtvrti, 10. v novu, 17. v první čtvrti, 
 25. v úplňku,
MERKUR ve druhé polovině března večer nad západním obzorem,
VENUŠE není pozorovatelná,
MARS  není pozorovatelný,
JUPITER večer vysoko nad západním obzorem v souhvězdí   
 Berana,
SATURN není pozorovatelný,
URAN večer nad západním obzorem v souhvězdí Berana,
NEPTUN není pozorovatelný

Karel VACEK, Astronomický klub Police

Máte v rodině nebo v okolí 
člověka, který začíná hůře slyšet?

Ať už rodinný 
příslušník, kamarád, 
soused nebo někdo 
jiný, se může postu-
pem času vlivem 
věku, nemoci nebo 
nehody potkat se 
zhoršujícím se slu-
chem nebo jeho úpl-
nou ztrátou. Nejedná 
se v tomto případě 
o neslyšící, ale o lidi 
ohluchlé nebo nedoslýchavé. Jaký je v tom rozdíl? Obrovský! Jedná 
se o lidi, kteří si osvojili český jazyk v mluvené i psané podobě, je 
tak jejich mateřským jazykem. Naopak neslyšící mají jako mateřský 
jazyk český znakový jazyk.

Pro ohluchlé a nedoslýchavé, kteří o svůj sluch přišli v pozděj-
ším věku, je velmi náročné se s touto novou situací smířit. Často tito 
lidé nevědí, co mají dělat a na koho se mohou obrátit mimo lékaře. 
V České republice působí nezisková organizace Tichý svět, o.p.s. 
s několika kontaktními místy, která pomáhá nejen neslyšícím, ale 
i ohluchlým nebo nedoslýchavým lidem.

Potřebujete vědět, jaké existují pomůcky a k čemu slouží? 
Potřebujete pomoci se získáním sluchadla a nevíte, zda máme ná-
rok na finanční příspěvek? Nevíte kam se obrátit nebo podat žádost 
o příspěvek na kompenzační pomůcku? Kontaktujte organizaci Tichý 
svět, o.p.s., která Vám pomůže. V Královéhradeckém kraji jsou kon-
taktní místa v Hradci Králové, Trutnově a Náchodě. Nemůžete se 
dostavit ani na jedno z kontaktních míst? Naši konzultanti mohou 
přijet za Vámi po předchozí domluvě. Domluvte si termín schůzky 
e-mailem: michaela.novotna@tichysvet.cz nebo telefonicky/SMS: 
602 635 100. 

Náchod (Kladská 1092, 547 01 Náchod, budova úřadu práce, 2. 
patro č. dveří 203), 1. a 3. pondělí v měsíci nebo dle domluvy.

Byty chráněného bydlení 
v Červeném Kostelci

Chráněné bydlení je 
pro většinu lidí novým 
pojmem. Možná i pro to, 
že se v našem okolí moc 
takových zařízení nevy-
skytuje. Jedná se o záko-
nem vymezenou sociální 
službu, která nabízí svým 
klientům bezbariérové 
bydlení s možností po-
moci pracovnice sociální služby při běžných denních činnostech. 
Dalo by se říci, že je to obdoba pečovatelského domu. Ovšem jsou 
tu jisté podmínky pro přijetí osob – klientů – do tohoto zařízení, 
které jsou uvedeny v Pověření Královéhradeckého kraje a odpo-
vídají cílové skupině služby. Jedná se o osoby s chronickým one-
mocněním, osoby se zdravotním a tělesným postižením. Další 
podmínkou je i to, zda zájemce o tuto sociální službu je z naše-
ho regionu a zda je starší 18 let. Při větším počtu žádostí pak 
rozhoduje i míra postižení nebo onemocnění. Pomoc pečujícího 
personálu je zajištěna každý všední den od 8:00 do 12:00 hodin. 
Mimo tuto dobu a o svátcích a víkendech je nutné, aby si náš kli-
ent uměl obstarat nejdůležitější potřeby sám, nebo s přispěním 
rodiny či blízkých. Oblastní charita Červený Kostelec také nabízí 
službu tísňové péče, díky které každý klient chráněného bydlení 
obdrží tísňové tlačítko, které mu v naléhavých případech pomů-
že přivolat nezbytnou pomoc.

I přesto, že naše zařízení je v současné době již obsaze-
né, vedeme tzv. zásobník žádostí, ze kterého při uvolnění bytu 
v chráněném bydlení vybíráme ty nejpotřebnější klienty. V pří-
padě dotazů je možné si prostudovat informace na webu www.
charitack.cz sekce „Chráněné bydlení“, psát své dotazy na e-mail 
chranenebydleni@charitack.cz , případně volat na telefonní číslo 
734319790.

Richard Bergmann
Vedoucí chráněného bydlení v Červeném Kostelci
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13.3.2024 od 15:00
Pellyho domy - 2. patro
konferenční místnost

Police nad Metují

SVÉPOMOCNOU SKUPINU PRO

NEFORMÁLNÍ PEČUJÍCÍ

MAS Stolové hory - Komunitní sociální práce
otevírá

Pečujete o staré rodiče,
nemocného partnera/ku, dítě

se znevýhodněním, osobu s
autismem?

Skupina umožňuje sdílení zkušeností a výzev při
péči o blízké. Poskytuje vzájemnou podporu, rady,
pocit sounáležitosti a možnost odpočinku. Aktivní

zapojení není nutné, můžete jen naslouchat.

Pro další informace a  přihlášení se  k 1. setkání napište na
skalova@mas-stolovehory.cz nebo zavolejte na číslo: 730 514 364.

Účast je zdarma.

Ze Śrīmad-Bhāgavatam
Ve jménu dobročinnosti, lidumilství a komunismu lidé soucítí 

s trpícím lidstvem na celém světě. Dobrodinci a lidumilové si ne-
uvědomují, že hmotné podmínky lidí není možné zlepšit. Ty jsou 
již dané vyšším řízením podle osobní karmy a nelze je změnit. 
Jediné, co můžeme udělat pro trpící bytosti dobrého, je snažit se je 
povznést k duchovnímu vědomí. Hmotné pohodlí nelze zvětšovat 
ani zmenšovat. Ve Śrīmad-Bhāgavatamu (1.5.18) je proto řečeno: 
tal labhyate duhkhavad anyatah sukham – „Hmotné štěstí přichází 
samočinně a nezávisí na našem úsilí, stejně jako utrpení.“ Hmotné 
štěstí a bolesti můžeme získat bez jakékoliv námahy. S hmotnými 
činnostmi bychom si neměli dělat starosti. Je-li někdo skutečně 
soucitný či schopný činit dobro pro druhé, měl by se snažit po-
vznést lidi k vědomí Krsny. Milostí Pána tak bude každý dělat du-
chovní pokrok. Bharata Mahārāja jednal uvedeným způsobem pro 
naše poučení. Měli bychom být velice opatrní, abychom se nenecha-
li svést takzvanými veřejně prospěšnými činnostmi vykonávanými 
na tělesné úrovni. Za žádnou cenu bychom se neměli vzdát svého 
zájmu, kterým je dosažení přízně Pána Visnua. Lidé to obvykle ne-
vědí, nebo na to zapomínají. Obětují svůj původní zájem – dosáh-
nout Visnuovy přízně – a zabývají se filantropickými činnostmi za-
měřenými na tělesné pohodlí.

Ze Śrīmad-Bhāgavatam vybrala
M. Jandová 

Že se na mě klienti těší mě povzbuzuje v další práci
V Novoměstské radnici v Praze proběh-

la v úterý 30. 1. 2024 slavnostní událost – 
udělování Národní ceny Pečovatelka roku 
2023. V profesní soutěži zaštítěné první 
dámou, Evou Pavlovou, a organizované 
Asociací poskytovatelů sociálních služeb 
a Diakonií ČCE bylo odbornou porotou oce-
něno 19 pracovníků v různých kategoriích. 
Myšlenkou nominací je nejen vyzdvihnout 
zásluhy nominovaných jednotlivců, ale také 
poukázat na význam profese práce v sociál-
ních službách a přiblížit tuto důležitou čin-
nost veřejnosti.

Je pro nás velkou radostí, že ocenění 
a vítězství v Národní ceně Pečovatelka roku 
2023 v kategorii „terénní služby“ putuje 

k nám do Červeného Kostelce. Za svou obě-
tavou a dlouholetou službu si cenu odnesla 
Drahuše Řezníčková, která se již 30 let vě-
nuje péči o seniory v Charitní pečovatelské 
službě Červený Kostelec.

„Je to velký dar vykonávat práci, která 
se mi stala koníčkem,“ říká paní Drahuše, 
„V Oblastní charitě Červený Kostelec jsem 
letos oslavila 30 let, práce mě stále baví 
a naplňuje a rodina mi je velkou oporou. 
Začátky v charitě nebyly jednoduché, proto 
si nyní vážím každého zlepšení mé práce. 
Dříve jsme jezdili za klienty na kole či pěšky, 
nyní máme nová auta a další nástroje, které 
nám ulehčují péči. Za tu spoustu dlouhých 
let jsem navázala krásné vztahy se svými 

klienty či jejich ro-
dinami, se který-
mi se scházím až 
do této doby. Jejich 
životní příběhy mě 
inspirují, zajímají 

a ráda jim naslouchám. To, že se na mě kli-
enti těší, mě povzbuzuje v další mé práci.“

Náročnost péče přibližuje vedou-
cí Charitní pečovatelské služby, Lenka 
Vlčková: „Práce pečovatelky je velice ná-
ročná a vyčerpávající, ale naše Drahuška ji 
zvládá na jedničku. Pečovatelka je „multi-
funkční žena“, která musí zvládnout úplně 
všechno. Musí být na půl lékař, zdravotní 
sestřička, psycholog, kněz, nákupčí, uklízeč-
ka apod. To vše ona zvládá s lehkostí, s elá-
nem a nadšením.“

Za Oblastní charitu Červený Kostelec 
přejeme paní Drahušce, aby ji naplnění, 
které jí její služba skýtá, neopustilo a vždy 
našla dostatek sil k tomu věnovat se nejen 
druhým, ale i sobě. A rádi bychom povzbu-
dili i všechny další pracovníky v sociálních 
službách, jejichž každodenní péče činí svět 
krásnějším místem.

Za OCH Červený Kostelec,
Jan Kordina
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20. století v kostce
Jsou věci, které nemají naprosto žádné 

ambice stát se symbolem, a nakonec se jím 
stanou. V podstatě stačí, aby kolem prošly 
Dějiny. Ty Dějiny, které jsou plné zloby, zba-
bělosti, vzteku, nenávisti a hlouposti. A taky 
vzedmutí lidského umu, krásy, pomoci, ši-
kovnosti nebo statečnosti.

20. století v kostce jsem našel ve městě 
Štětí. Aniž bych ho hledal. Samotné město je 
podle mě jenom drobný přílepek k ohrom-
né papírně. Zastavili jsme se tam cestou 
z Kokořína do Roudnice hlavně proto, že se 
Samuel s Vincentem potřebovali proběh-
nout. Po X-tém přeběhnutí náměstí (Samuel) 
a stejném počtu kontroly, jestli ve fontáně 
stále tryská voda (Vincent); po vypitém 
kafíčku se zákuskem (Martina & já) jsme 
vyrazili s kočárkem po pěší zóně k prů-
zkumu města. Na druhém konci pěší zóny 
byla směrovka: Sousoší Masaryka a Beneše. 
Do této chvíle jsem netušil, že takové souso-
ší někde v České republice vůbec existuje. 
Samozřejmě jsem ho chtěl vidět. Stojí za plo-
tem v parku před budovou školy a vzhledem 
k tomu, že Masaryk drží podstatně menšího 
Beneše kolem ramen, vypadají trochu jako 
kumpáni vracející se z hospody. Ale nechci 
soudit záměr autora ani provedení. Protože 
v historii sochy („dvojsoší“, jak je uvedeno 
na cedulce u plotu) na mě vykouklo celé  
20. století, anoncované v názvu fejetonu.

Sochu dokončil Václav Šára roku 1938 
a její odhalení bylo naplánován na 20. výročí 
vzniku republiky, kterému se tenkrát říkalo 
převrat. Ale ještě před tím přišel Mnichov 
a Štětí i s dvojsoším se ocitlo v Sudetech. 
Prezidenty stihli převést do Mělníka a tam 
zakopat na dvorku kovárny. 

Druhý pokus o odhalení byl naplánován 
o deset let později – na říjen 1948. Vzhledem 
k tomu, že bylo osm měsíců po tom, čemu 
se následné čtyři desítky let říkalo Vítězný 
únor a Masaryk se změnil z tatíčka na více-
méně nežádoucí osobu, ani na druhý pokus 
odhalení sochy nevyšlo.

Nakonec se to povedlo na potřetí. 
Půl století od vyhlášení samostatného 
Československa vyšlo na podzim 1968. 
I přes přítomnost „spřátelených armád“, 
které to přátelství přivezly obrazně řečeno 
a doslovně vykonáno na hlavních tanků, se 
akt odhalení dvojsoší Masaryka s Benešem 
uskutečnil. Už za rok a půl ale socha ve vší ti-
chosti z veřejného prostoru zmizela a skon-
čila na dvoře Sběrných surovin. Představuji 
si, že tam pracoval nepohodlný kunsthisto-
rik, který pochopil, že by byla škoda sochu 
zničit. A tak se Masaryk s Benešem dočkali 
až roku 1989. Po čtvrté a zatím naposledy 
proběhlo odhalení sochy 7. března 1990, 
ke 140. výročí narození T. G. Masaryka. Ten 
se zase stal tatíčkem a nežádoucími osoba-
mi se stali ti, pro něž byl politik Masaryk 
personou non grata. Jestli některá ze stovek 
soch Stalina, Gottwalda, Koněva, Lenina, 
Marxe, Nejedlého, Fučíka a dalších světců 
reálného socialismu aktuálně čeká v něja-
kém Sběrném dvoře na další otáčku poli-
tického směřování netuším. Ale ani bych se 
tomu nedivil.

Absurdita celého příběhu dvojsoší 
spočívá ve skutečnosti, že dvojice mužů, 
kteří se patrně nejvíc zasloužili o samo-
statnost Československa, stála na území 
Československa zhruba čtyři a čtvrt roku. 
Samotné Československo pod různými 

názvy existovalo 67 let…
20. století se přelilo do 21. Poučeni z mi-

nulosti odstraňujeme sochy dál. Dnešními 
měřítky posuzujeme skutky osob žijících 
před sto a více lety. Už to samo o sobě je 
absurdní. Otázkou je, jak se naši potomci 
budou dívat na naše konání – a mám do-
cela obavu, že budou odstraňovat sochy 
dnešních lidí, protože jejich optika pohledu 
bude zcela jiná než ta naše dnes. Dnes s dr-
zostí své pravé víry strháváme sochy. Jenže 
Historie má pro nás stovky důkazů o tom, že 
ta pravá víra mívá jepičí život (bráno úhlem 
pohledu Dějin civilizace). Na druhou stranu 
pokora a slušnost má schopnost přetrvávat 
staletí. Osobně si myslím, že k historii je lep-
ší přistupovat s pokorou. Jinak totiž budeme 
odkázáni doplňovat k vztyčovaným sochám 
výrazných osobností data plánovaných od-
halení, uskutečňovaných odstraňování; pří-
padně k podstavci, který jako jediný zbude, 
dát cedulku, že tady v těch a těch letech stá-
vala socha toho a toho člověka, odstraněná 
nejrůznějšími -ismy, zrovna vládnoucími. 
I když ony ty politické -ismy jsou snad lepší, 
než odstraňovat sochy, protože jsme dnešní 
optikou našli v životě daného jedince šmou-
hu, nehodící se k dnešní pseudofilozofii.  
Moc soch by nám totiž nezbylo, protože tře-
ba středověk měl naprosto odlišné hodnoty 
než dnešek. Naštěstí neodstraňujeme sochy 
přemyslovských knížat a králů, neodstra-
ňujeme sochy králů z rodu Lucemburků, 
a i pány z Poděbrad necháváme na svých 
místech. O Habsburky se postarali naši 
předci a světci a panenky Marie snad také 
zůstanou na svých místech. Ale kdo ví?

Pavel Frydrych

Březen 2024
Březen je podle gregoriánského kalendá-

ře třetí měsíc v roce. Má 31 dní. Český ná-
zev měsíce se odvozuje od březosti samic 
zvířat, právě v měsíci březnu jsou sami-
ce zvířat březí.Existuje ještě druhý, méně 
častý výklad původu jména měsíce března 
a ten odkazuje na rašení bříz. Zajímavé je, 
že v některých evropských jazycích je ná-
zev měsíce odvozen od latinského výrazu 
Martius, odkazujícího na římského boha 
Marta/Marse. Jméno boha války a zeměděl-
ství je slyšet v anglickém March, německém 
März, slovenském Marec. Právě zeměděl-
ství spojilo jméno Mars s prvním jarním 
měsícem.

V římském kalendáři byl březen původně 
prvním měsícem v roce, neboť zima byla 
obdobím bez měsíců. V roce 713 př. n. l. 
římský král Numa Pompilius do kalendáře 
začlenil i leden s únorem jako poslední dva 
měsíce roku. Na počátku roku (1. a 15. břez-
na) volil římský lid dva konzuly. V roce 153 
př. n. l. museli být konzulové z vojenských 
důvodů zvoleni o dva měsíce dříve a počá-
tek roku se proto posunul na 1. leden. 

Astrologicky je Slunce asi první dvě 

třetiny března ve znamení Ryb a zbytek mě-
síce ve znamení Berana. V astronomických 
termínech začíná v souhvězdí Vodnáře a kon-
čí v souhvězdí Ryb. Mezi 19. a 21. březnem 
nastává na severní polokouli jarní rovno-
dennost. Slunce při svém zdánlivém ročním 
pohybu protíná světový rovník a přechází 
z jižní polokoule na severní. Končí astrono-
mická zima a začíná jaro. Na severním pólu 
poprvé v roce vyjde Slunce, končí polární 
noc a začíná polární den. Na jižním pólu je to 
naopak. 

Během března se na severní polokouli 
prodlužuje délka dne. Na území České re-
publiky, přesněji na průsečíku 50. rovno-
běžky a 15. poledníku, je první březnový den 
dlouhý okolo 10 hodin a 59 minut. Slunce 
vychází přibližně v 6.43 a zapadá v 17.42 
hodin středoevropského času. Poslední 
den v březnu je delší o hodinu a 52 minut. 
Slunce vychází okolo 6.39 a zapadá v 19.30 
hodin středoevropského letního času. 

Měsíc březen je ještě chladným měsí-
cem s možností výrazných, většinou krát-
kodobých ochlazení a množstvím srážek, 
ale průměrné březnové teploty už jasně 

signalizují příchod jara.
Z březnových pranostik uvedeme 
nejčastější:

 y Bouřka v březnu klade na dobrý rok.
 y Březen bez vody, duben bez trávy.
 y Březen – za kamna vlezem.
 y Březnové slunce má krátké ruce.
 y Březen – na pec si vlezem.
 y Březnový sníh škodí polím.
 y Suchý březen, chladný máj – bude hum-

no jako ráj.
Připravil František Janeček

Matematické rozcvičky
Tentokrát mám pro čtenáře PM 

a zájemce o řešení matematických úloh 
pouze jedinou, k tomu ještě snadnou:

Čísla 1, 2 ,3, 4, 5, 6, 7, 8, 9,10 vyjád-
řete ve tvaru číselných výrazů pomocí 
dvou dvojek a dvou trojek, bez použití 
závorek.

Řešení je jednoduché, najdete jej 
na str. 35.

Připravil František Janeček
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Vážená redakce,
posílám vám své vyjádření k článku v lednovém 

čísle Polického měsíčníku Desatero rad pro seniory 
do nového roku, pod kterým je napsáno, že ho vybral 
František Janeček,

Nevím, kdo je pan František Janeček a ani nevím, 
zda je již senior, o kterých píše. Já se jmenuji Stanislav 
Pitaš a jsem již tři roky ve starobním důchodu, a proto-
že ve vašem městě mám pár přátel, tak se zajímám pro-
střednictvím vašeho periodika o dění u vás ve městě.  
Musím se vám přiznat, že výše jmenovaný článek o se-
niorech mne opravdu zvedl ze židle a dlouho jsem nic 
tak lživého a manipulativního nečetl.  Jak jsem už uve-
dl, jsem tři roky v důchodu a nikdy jsem se neměl tak 
dobře jako nyní. A vlastně ani neznám nikoho z mých 
přátel důchodců, že by žili dle desatera pana Janečka. Je 
to proto, že všichni mají odpracovaná léta, nikdo nešel 
zbytečně do předčasného důchodu, nikdo nesponzoru-
je své zdravé dospělé děti, nikdo nebydlí v nadměrném 
a provozu drahém bytě. Prostě každý by měl žít podle 
toho na co má.  A ti důchodci, kteří mají nějaký zdra-
votní hendikep mají možnost využít různých příspěvků, 
jako třeba na bydlení. 

Od revoluce jsem byl OSVČ, a tudíž jsem se musel 
umět o sebe postarat a plně souhlasím s nedávným 
rozhodnutím Ústavního soudu k valorizaci důchodů. 
Chápu, že po předchozí vládě premiéra udavače Babiše, 
který si důchodce kupoval koblihami a zadlužoval nás 
všechny, se nyní musí dát věci do pořádku. Tato vláda 
převzala zemi v žalostném stavu, s obrovskými dluhy, 
a přesto našla v sobě odvahu a prosadila důchodovou 
reformu a začala šetřit.

S pozdravem Stanislav Pitaš

Líto, líto nesu…
Vzpomínka na dávné polické Velikonoce

Moje maminka se jako Anna 
Komárková narodila v roce 1925 
na polické „šlachtě“, jatkách, tam, 
kde dnes sídlí Kvíčerovská pekár-
na. Určitě patří k nejstarším žijícím 
polickým rodákům. Každý rok jí 
na Květnou neděli podám dynovač-
ku a maminka s patřičným úkonem 
zazpívá:

Líto, líto nesu
Až se celá třesu
Ráno jsem nic nesnídala
Protože jsem pospíchala
Abych něco dostala
Vloni mě překvapila, když ke ko-

ledě, kterou v Polici každý zná, připo-
jila pokračování:

Děkuji vám za ten dárek
Který vy mně dáte
Abyste se po smrti do nebe dostali
A tam se radovali s Kristem Pánem
Až na věky ámen – samozřejmě 

i s kolednicky protaženým á ve slově 
amen. 

Nevím, jak moc je druhá sloka 
koledy známá, verše, jež se mamin-
ce vynořily z paměti, jsou možná 
zajímavým příspěvkem ke krajové 

slovesné etnografii. Vyprávěla také, 
že koledovat chodily jen chudé děti 
(k nimž maminka coby nejmladší 
dítě uklízečky na jatkách, která se 
jako vdova sama starala o čtyři po-
tomky, patřila). Pro ty z lepších ro-
din se to neslušelo. Svým způsobem 
to opravdu bylo žebrání, i když děti, 
které na koledu nechodily, tuhle kra-
tochvíli koledníkům možná tiše závi-
děly. Děvčátka v Polici, podle mamin-
čina vyprávění, chodila, na Květnou 
neděli s lítem, ozdobenou větvičkou, 
po městě, a na Zelený čtvrtek s dyno-
vačkou po známých v okolních ves-
nicích. (Snad jsme tuhle informaci já 
nebo mamka neotočili.)

A ještě jedna ze vzpomínek 
na chudé polické dětství. V jednom 
z hostinců (Pejskar na náměstí, či 
Vacek pod kostelem?) se každou ne-
děli scházela přátelská společnost. 
Pánové popili pivo nebo víno a obnos 
za jednu sklenici, kterou si nakonec 
odepřeli, společně odložili. Jednou 
za čas pak svou sbírkou podpořili 
chudé děti. Maminka od nich dostala 
boty. 

Jan Meier, Broumov

Pochmurné počasí
A už je tady ten zlobivý únor, nechová se zimně a s námi 

si hraje. Ale „nešť“, my se nedáme! Ať si blázní, má na to prá-
vo, vždyť i my se chováme nevycválaně, překotně a vůbec ne-
moudře. Hrajeme si na válčení. Ale tam kdesi na východě se sku-
tečně válčí, tedy střílí, lidé se nesmyslně zabíjejí a my, Evropané 
tomu v televizi přihlížíme a přejeme si ukončení té zběsilosti. 
Jak jsme i my, lidé, odlišní. Evropa si žije v klidu, ale i nejistotě 
a v těch nejbláznivějších očekávání, ale jak se zbavit oněch vše-
lijakých strachů, nejistot a možných i nemožných situací. Jsem 
naiva, prožila jsem jednu válku a bojím se další. Mám ráda svou 
zemi se všemi neduhy a nedostatky, které nás i krutě provázely 
a provázejí, protože jsme lidé chybující. 

Doba je zvláštní, jsou země, kterým se nevyhýbají pohromy 
i bez válek. Příkladem bylo dosud vzkvétající Turecko, s moder-
ními budovami a krásnou přírodou, kde si však nedávno pří-
rodní živel zařádil. Když jsem na televizní obrazovce spatřila tu 
děsivou hrůzu zemětřesení a uvědomila si, jak z krásných měst 
i přírody zůstávají jen trosky. Lidé, kteří čekají pomoc od státu 
se ji nedočkávají a s dětmi se ocitají v naprosté izolaci a bez-
útěšnosti. Děkuji Pánu Bohu za naši snad bezpečnost, které si 
musíme vážit, neboť zasadil naši zemičku do klidnějšího záze-
mí, i když, tu a tam, se ozývají záchvěvy, které nevěstí naprosté 
bezpečí. Příroda je mocná čarodějka, má stále nad námi moc, 
kterou může uplatňovat, ať chceme či nechceme. Chováme se 
tak, jako bychom byli pány tvorstva. Nejsme a nikdy nebude-
me! Nad námi je jiný pán, který, ať, ho uznáváme či neuznáváme, 
a bezohledně nectíme, žije v našich duších v různých podobách 
a my se k němu utíkáme, ať chceme či nechceme a bráníme se, 
protože lidská pýcha je bezbřehá. 

Ale jaro nás, jako vždy, nemine, smutky odejdou, a proto se 
těšme na jeho příchod s otevřeným srdcem, dávajícím radost 
a pohodu všem tvorům. 

Jarca Seidelová

Citáty z kalendáře - březen 2024
 ¾ „Smějte se vždy, když můžete, neb je to levný lék.“ – George 

Gordon Byron
 ¾ „Nejušlechtilejším potěšením je radost z porozumění.“ – 

Leonardo da Vinci
 ¾ „Dobrodiním lásky není jen to, že nám dává víru v druhé-

ho, ale také to, že nám vrací víru v sebe.“ – Romain Rolland
 ¾ „ … Slovo zachytí, skutek utvrdí člověka.“ – Ludovít Štúr
 ¾ „Poezie je láva obraznosti, jejíž výbuch odvrací zemětře-

sení.“ – George Gordon Byron
 ¾ „Vzácné jsou šťastné časy, když si můžeš myslet, co chceš, 

a říkat, co si myslíš.“ – „Publius Cornelius Tacitus
 ¾ „Naší povinností je být užitečný ne podle našich přání, ale 

podle našich schopností.“ – Henri-Frédéric Amidů
 ¾ „Vše má své kouzlo, ale ne všichni ho vidí.“ –Konfucius
 ¾ „Odsuzuješ-li činy jiných lidí, mysli na své!“– Lev Nikolaje-

vič Tolstoj
 ¾ „Lidská náruč je tak prostorná, že je s to obsáhnout celý 

svět.“– Mahátma Gándhi
 ¾ „Pravda je božská, je zdrojem všeho dobra bohům i li-

dem.“ – Platón
 ¾ „Kdyby i člověk všeho se na sytil, lásky se nikdy nenasy-

tí.“– Božena Němcová
 ¾ „Nezůstávejte věčně na veřejné cestě, chodíc jenom tam, 

kam šli i ostatní.“– Alexander Graham Bell
 ¾ „Nikdo se nerodí moudrým, nýbrž stává se jím:“ – Lucius 

Annaeres Seneca
Vybral František Janeček
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JE SPORT ČERNOU DÍROU NA PENÍZE? URČITĚ NE.
Se zájmem jsem si přečetl příspěvek 

sekretáře TJ Spartak Police nad Metují, 
(dále jen TJ) v únorovém čísle Polického 
měsíčníku, kterým reagoval na některá 
vyjádření zastupitelů města na 6. prosin-
covém veřejném zasedání zastupitelstva. 
Ta se týkala hospodaření tohoto spolku 
v uplynulém roce a s tím spojené problé-
my s financováním své činnosti.

Pro nezasvěcené krátká rekapitulace. 
Činnost TJ skončila v roce 2023, na roz-
díl od předchozích let, výrazným finanč-
ním schodkem, který byl zapříčiněn, 
mimo jiné, nevyhlášením výzvy dotační-
ho programu „Provoz a údržba“ ze strany 
Národní sportovní agentury a rovněž tak 
nižším příjmem finančních zdrojů z dotač-
ního programu města Police nad Metují 
s názvem „Spolková činnost“, než jaký TJ 
předpokládala ve svém plánu. To způsobi-
lo určité problémy s financováním činnos-
ti jednotlivých oddílů. Přes snahu osekat 
výdaje, aby plánovaný propad financí ne-
vzniknul, se to bohužel bezezbytku nepo-
dařilo. Připomínám, že kromě sportovních 
oddílů, je ve vlastnictví TJ objekt ubytov-
ny, který v sobě zahrnuje vedle ubytova-
cích kapacit i saunu. 

A o co vlastně šlo. TJ požádala vede-
ní města o jednorázovou finanční dotaci 
na dorovnání schodku financování, aby 
nemusela omezovat sportovní činnost. 
V diskusi před hlasováním o schválení či 
neschválení žádosti o mimořádnou do-
taci zazněl z řad zastupitelů mimo jiné 
i názor, že systémově s tímto způsobem 
hospodaření, kdy je rozpočet spolku po-
staven na dotacích, nelze souhlasit a dále 
cituji ze zápisu jednání zastupitelstva: 
“Že z pohledu transparentnost financování 
může Spartak působit jako černá díra“. 
Pominu-li, že každý máme právo říct svůj 
názor a jeho prezentace na veřejném za-
sedání je dokonce i žádoucí, pak bych si 
v této souvislosti ohledně transparent-
nosti financování dovolil osvěžit některým 
paměť. Řadu let zpátky město finančně 
podporuje jeden nejmenovaný spolek, 
sdružení či jak to nazvat, který proto, že 
nemá a ani neusiluje o oficiální status, 
nemůže žádat město transparentně o fi-
nanční dotaci na svou činnost. Byl proto 
financován městem oklikou prostřed-
nictvím fyzické osoby, kdy této osobě 
byla poskytována finanční dotace, což je 
údajně přípustné, která pak byla použita 
na činnost daného „spolku“. Tedy o nějaké 
transparentnosti zde nemůže být ani řeč, 
protože tento „spolek“ nemusel a ani ne-
mohl podstoupit kritéria hodnocení gran-
tové komise pro udělení finanční dotace. 
Byť podpora tohoto „spolku“ je společen-
sky žádoucí a prospěšná, kde bylo v tom-
to případě nějaké rovnoprávné postavení 

vůči všem ostatním žadatelům o finanční 
dotaci? Proč tedy prohlášením typu „čer-
ná díra“ dehonestovat činnost jiných spol-
ků, které o prostředky na vlastní činnost 
transparentně žádají dle pravidel. 

Na druhou stranu je ale třeba kritic-
ky říct směrem k TJ Spartak, že i ona by 
měla k některým finančním záležitostem 
přistupovat jinak. Již na jednání zástup-
ců TJ na zasedání Rady města (viz zápis 
RM č.21/2023) zazněla ze strany města 
oprávněná výtka, že TJ má stanovenou 
poměrně malou výši ročních členských 
příspěvků na osobu v porovnání s jinými 
sportovními kluby. Proto i na veřejném 
jednání zastupitelstva byl mnou vzne-
sen dotaz, kolik činí členský příspěvek? 
Odpověď – muži 1000,-Kč, ženy 750,-, 
děti a mládež 500,- za rok a celková výše 
členských příspěvků představovala 7 % 
příjmů rozpočtu na daný rok. Vezmeme-li 
v úvahu, že činnost TJ je téměř celoroč-
ní, pak skutečně výše těchto členských 
příspěvků je spíše symbolická a měsíč-
ně tedy nedosahuje u žádného jednot-
livce ani 100 Kč. U dětí něco přes 40 Kč 
měsíčně. Za sebe mohu říct, že členské 
příspěvky by měly být minimálně 15 % 
příjmů rozpočtu. Zdá se to někomu moc, 
v dnešní době, kdy TJ bude muset s ohle-
dem na vývoj cen hradit zřejmě ještě větší 
výdaje než loni?  Na zastupitelstvu zazně-
la obava ze strany přítomných zástupců 
TJ, že navyšování členských příspěvků by 
mohlo u některých rodin vést k tomu, že 
své děti odhlásí z oddílu. Nechci, aby to, co 
dále napíšu znělo nějak tvrdě, ale organi-
zovaný sport v dnešní době bohužel není 
charita. I další volnočasové aktivity v kul-
tuře, umění, vzdělávaní, či jiných zájmo-
vých aktivit předpokládají výdaje, které 
je třeba hradit, pokud chtějí děti užitečně 
trávit volný čas. Investovat do dětí a jejich 
rozvoje je to nejlepší, co mohou rodiče pro 
své děti udělat. A je jedno, jestli to bude 
sport či jiné aktivity. I kdyby částka roč-
ního členského příspěvku byla násobně 
vyšší, tak nějakých necelých sto korun 
měsíčně, které by rodiče odložili ve pro-
spěch svých dětí nemůže žádný rodinný 
rozpočet ohrozit. Soutěže se navíc hrají 
systémem jaro-podzim, takže lze platbu 
ročního příspěvku rozložit minimálně 
na dvě částky. U dospělých se o tom není 
třeba ani bavit, tam by příspěvky měly být 
výrazně vyšší. Na zastupitelstvu i zaznělo, 
že v Polici existuje sponzor, který právě 
na doporučení sociálního odboru města 
finančně podporuje děti nízkopříjmových 
rodin, aby se mohli i ony zapojovat do vol-
nočasových aktivit. Škoda, že v Polici není 
nějaká nadace, která by finančně podporo-
vala rozvoj dětí a mládeže ve všech oblas-
tech. Alespoň o žádné nevím.

TJ Spartak eviduje, dle vyjádření 
v článku Polického měsíčníku 200 členů, 
z toho 102 dívek a chlapců. Zbytek 98 čle-
nů tvoří dospělí lidé. Neznám poměr mužů 
a žen, ale kdybych uvažoval, že je to tak 
na půl, lze jednoduchým výpočtem přes 
výši členského příspěvku dle jednotlivých 
věkových kategorií dojít k částce, kdy člen-
ské příspěvky představují příjem do roz-
počtu TJ ve výši cca 140 tisíc Kč. Pokud 
tedy členské příspěvky tvoří zhruba 7 % 
celkových příjmů TJ, pak lze konstatovat, 
že TJ Spartak hospodařila s ročním roz-
počtem cca 2 mil. Kč. V kontextu s tím se 
stávající příspěvky na činnost členů jed-
notlivých oddílů jeví skutečně jako velmi 
nízké.

Jednorázová mimořádná dotace 
schválená městem vyřešila minulost. 
Ale TJ Spartak se bude muset připra-
vit i na eventualitu, že ani v roce 2024 
(díky úspornému balíčku vlády) nevypí-
še Národní sportovní agentura granto-
vou výzvu na projekty „Provoz a údržba“ 
a výpadek těchto zdrojů bude muset řešit 
při sestavování rozpočtu roku 2024. Jestli 
najde řešení navýšením na straně příjmů 
nebo krácením výdajů a jak, je na nich 
a na možnostech. Doporučil bych se po-
dívat i na hospodaření ubytovny a sauny. 
Nevím jak dnes, ale v době, kdy jsem byl 
členem výboru TJ Spartak a sekretář od-
dílu kopané, tak výdaje na opravy, údržbu 
a investice do sauny a ubytovny převy-
šovaly příjmy z pronájmu tohoto objek-
tu soukromé osobě. Provozování sauny 
a ubytovny je daleko více podnikatelská 
činnost než cokoliv jiného, byť obecně 
prospěšná a mělo by si na sebe vydělat. 
Resp. vkládat do sauny a ubytovny zpět-
ně jen tolik prostředků, kolik činí příjmy 
z pronájmu. A ne odčerpávat zdroje z roz-
počtu včetně dotací, určených na spor-
tovní činnost TJ Spartak. Objekt by měl 
fungovat jako samostatná hospodářská 
jednotka s vlastním okruhem financová-
ním. Třeba i oddělit právně tento objekt, 
byť nadále ve vlastnictví TJ Spartak a mít 
tak možnost i samostatně žádat o nějaké 
dotační tituly z veřejných zdrojů. Pokud 
bude tento objekt trvale generovat ztrátu, 
pak by mohlo být totiž pro TJ finančně ne-
únosné jej do budoucna provozovat.  Ale 
to je jen můj osobní názor, který vychází 
z omezeného zdroje informací a všechno 
může být ve skutečnosti trochu jinak.  

Chci touto cestou na závěr poděkovat 
všem dobrovolným pracovníkům, funkci-
onářům, trenérům i rodičům dětí a samo-
zřejmě především sportovcům, kteří svou 
činností dělají náš život zábavnější a vese-
lejší. Zdravím všechny sportovce a jejich 
příznivce - Sportu zdar.

Milan Pošmura
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Postní doba a Velikonoce 
Máme březen, pořádné zimy se letos 

už se asi nedočkáme, ale jistě se už brzo 
dočkáme jara. V křesťanském světe je 
tento čas již tradičně spojený s postní 
dobou, a v některých letech jako letos 
(kdy začala postní doba velmi brzo), 
i s Velikonocemi. Do postní doby jsme 
vstoupili 14. února Popeleční středou a už 
24. března vstoupíme do Velikonočního 
týdne. O smyslu postní doby jsme psali 
už v únoru, a nyní tedy jen přidáváme po-
vzbuzení k užitečné postní aktivitě, aby 
se nám podařilo dát v našich životech co 
nejvíce prostoru Bohu a jeho záměrům 
s námi.  Prostřednictvím Velikonoc, pak 
Stvořitel obnoví život a nabídne všem kdo 
o to stojí novou perspektivu ve víře a na-
ději. Významnými dny Svatého týdne jsou 
Květná neděle s připomínkou Ježíšova 
příjezdu do Jeruzaléma na velikonoční svát-
ky, Zelený čtvrtek s připomínkou Ježíšovi 
poslední večeře, Velký pátek s připomín-
kou Ježíšova umučení, Velikonoční vigilie 
s připomínkou dovršení dějin Boží spásy 
člověka (slavností Světla, Božího slova, 
vody a znovuzrození) a nedělní slavnost 
Zmrtvýchvstání Páně - Boží hod veliko-
noční s oslavou Ježíšova vzkříšení. Všechny 
velikonoční obřady mají velkou hloubku 
a symboliku, a vyzařuje z nich Boží životo-
dárná aktivita. 

LITURGICKÝ KALENDÁŘ:
25. února -  2. neděle postní (cyklus B)
3. března -  3. neděle postní
10. března - 4. neděle postní
13. března - 10. výročí zvolení papeže  
 Františka    
17. března - 5. neděle postní 
19. března - Slavnost SVATÉHO   
 JOSEFA, SNOUBENCE   
 PANNY MARIE 
24. března - KVĚTNÁ NEDĚLE 
28. března - ZELENÝ ČTVRTEK
29. března - VELKÝ PÁTEK, st. svátek
30. března - BÍLÁ SOBOTA,   
 VELIKONOČNÍ VIGILIE 
31. března - ZMRTVÝCHVSTÁNÍ   
 PÁNĚ / HOD BOŽÍ   
 VELIKONOČNÍ 
31. března - 7. dubna - Velikonoční  
 oktáv
1. dubna -  Velikonoční pondělí, státní  
 svátek

POŘAD BOHOSLUŽEB: 
 y v úterý a v pátek mše svatá od 17 hod.     
 y ve čtvrtek mše svatá od 8 hod.
 y v sobotu mše svatá s nedělní platností 

od 17 hod.  
 y v neděli mše svatá od 9.30 hod. 
 y Každý pátek v postní době bude před 

mší sv. od 16.30 hod. společná liturgie 
Křížové cesty. 

VELIKONOČNÍ PROGRAM 
POLICKÉ FARNOSTI:
28. března - ZELENÝ ČTVRTEK  
17.00 hod.  mše svatá na památku 
Večeře Páně po mši sv. možnost adorace 
u Getsemanské zahrady do 21.00 hod.
29. března
VELKÝ PÁTEK, den přísného postu 
14.30 hod.  křížová cesta 
15.00 hod. bohoslužba na památku 
Umučení Páně
- po bohoslužbě možnost adorace u Božího 
hrobu do 21.00 hod.
30. března
BÍLÁ SOBOTA 
10.00 hod.  svěcení velikonočních pokrmů  
- možnost celodenní adorace u Božího hro-
bu, 9.00 - 12.00, 14.00 - 20.00
20.00 hod.  Velikonoční vigilie 
31. března
VELIKONOČNÍ NEDĚLE - HOD BOŽÍ 
VELIKONOČNÍ 
9.30 hod. Slavnost ZMRTVÝCHVSTÁNÍ 
PÁNĚ  
1. dubna
VELIKONOČNÍ PONDĚLÍ
9.30 hod.  mše svatá

Na Zelený čtvrtek a Velká pátek bude 
možné navštívit bohoslužbu a obřad 
také na Bezděkově a v Machově. 

ÚŘEDNÍ HODINY  
DĚKANSKÉ KANCELÁŘE: 

V úterý, ve čtvrtek a v pátek po boho-
službě, nebo po domluvě s knězem. Kontakt 
je uveden na stránkách farnosti (www.far-
nostpolice.cz).

Změna času na letní se letos usku-
teční ze soboty 30. na neděli 31. března 
- ve 02.00 se posune na 03.00 hod.

Rádi bychom všem popřáli požehna-
nou a inspirativní dobu postní, krásné 
první jarní dny a radostné Velikonoce. 

za ŘK farnost Jan Troutnar, 
člen pastorační rady farnosti

Římskokatolická farnost v Polici nad Metují informuje

Poděkování tříkrálovým 
koledníkům

Na masopustní neděli proběhl ve Žďáru 
nad Metují karneval pro koledníky 
Tříkrálové sbírky. Děkujeme obci, která nám 
poskytla kulturní sál, zajistila občerstvení 
a hudební produkci. 

Účast byla hojná a akce zdařilá!
Farnost Police nad Metují

MĚSTSKÁ POLICIE
V uplynulém období  městská policie ře-

šila mnoho věcí. 
Zaměřili jsme se na dopravu a parková-

ní ve městě. Řidiči stále pokládají chodník 
za místo, kde mohou parkovat. Nerespektují 
dopravní značení a tím porušují předpisy. 
Takovým místem jsou například chodní-
ky v Kostelní ulici a zde přítomné zákazy, 
vjezd do Tomkovy ulice z náměstí a mnoho 
dalších. 

V roli nezúčastněných osob jsme asisto-
vali u domovních prohlídek v rámci zaháje-
ní  trestního řízení.

Veřejné WC na parkovišti pod Havlatkou 
se opět stalo terčem vandalů. Byl zde poško-
zen jeho mobiliář a odcizeny některé věci.

Kontrolovali jsme park ve Žděřině,  při 

tam probíhající těžbě dřeva. I přes mno-
hačetné zákazy tam stále vstupovali lidé 
a riskovali úraz a přidělávali zbytečně práci 
těžebním dělníkům.

Poskytovali jsme pomoc občanům, kteří 
ji potřebovali. 

Dohled jsme prováděli při akci pořáda-
né městem - masopustního průvodu.

Převzali jsme několik nálezů, včetně 
jízdního kola a odevzdali je na matriční 
úřad města.

Na žádost krajské veterinární služby 
jsme provedli kontroly psů, na jejichž ma-
jitele správa a broumovský útulek obdrželi 
stížnosti.

Hezké předjarní dny…
Petr Zima, ved. strážník MP
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Informace z AMK Police
V dalším čísle Polického měsíčníku 

budeme pokračovat ve změnách v zákoně 
o silničním provozu, které vstoupily v plat-
nost od 1.1.2024. Jejich výčet jsme již shr-
nuli v lednovém čísle měsíčníku, nyní si 
popíšeme podrobněji další změny. Nejprve 
bychom však chtěli upozornit a zároveň 
pozvat širokou veřejnost na školení řidičů 
amatérů, které se bude konat ve čtvrtek 
4.4.2024 od 17 hodin na sále Pellyho domů 
v Polici nad Metují, kde se občané mimo jiné 
s těmito změnami seznámí.

Změny v řidičských oprávněních
1. Rozšíření skupiny B

Řidičské oprávnění udělené pro skupi-
nu B osobě, která je jeho držitelem nejméně 
2 roky, opravňuje také k řízení vozidel bez 
přípojného vozidla, která jsou určena pro 
přepravu nákladu a jejichž největší povole-
ná hmotnost převyšuje 3 500 kg, ale nepře-
vyšuje 4 250 kg, pokud se jedná o vozidlo:
a) používající alespoň zčásti jako palivo 

nebo zdroj energie elektřinu, vodík, 
stlačený nebo zkapalněný zemní 
plyn, včetně biometanu, zkapalněný 
ropný plyn nebo mechanickou ener-
gii ze zásobníku nebo zdroje ve vozi-
dle, včetně odpadního tepla,

b) jeho hmotnost převyšující 3 500 kg 
je způsobena výlučně hmotností po-
honného systému vozidla používají-
cího palivo nebo zdroj energie podle 
písmene a) ve srovnání s hmotností po-
honného systému vozidla stejných roz-
měrů, které nepoužívá takovéto palivo 
nebo takovýto zdroj energie,

c) hmotnost přepravitelného nákladu 
ve vozidle používajícím palivo nebo 
zdroj energie podle písmene a) není 
zvýšena oproti hmotnosti přepravi-
telného nákladu ve vozidle stejných 

rozměrů, které nepoužívá takovéto pa-
livo nebo takovýto zdroj energie.

2. § 83 a věk pro udělení řidičského 
oprávnění (ruší se odst. 4)
Řidičské oprávnění nově nebude mož-

né udělit pro skupinu A1, A2 nebo A oso-
bě, která nedosáhla věku stanoveného pro 
příslušnou skupinu vozidel stanoveného 
v odstavci 1 nebo 2, pokud je tato osoba 
držitelem výjimky z věku. Výjimku z věku 
udělovalo ministerstvo osobě, která byla 
držitelem licence motoristického spor-
tovce, na základě její žádosti, popřípadě 
žádosti jejího zákonného zástupce.

Toto řidičské oprávnění opravňovalo 
po dosažení věku uvedeného pro přísluš-
nou skupinu vozidel v odstavci 1 nebo 2 
pouze k řízení v rámci sportovní soutěže.
3. Řízení s mentorem (§ 83a)

Pro držitele řidičského oprávnění sku-
piny B.

Od 17 let s písemným souhlasem zákon-
ného zástupce.

S doprovodem mentora, který je zapsa-
ný v registru řidičů u příslušného řidiče 
(mohou být zapsáni max. 4 mentoři na jed-
noho řidiče). Bude možné ověřit při lustraci 
řidiče.
Mentor musí splňovat:
a) Praxe min. 10 let
b) Min. 5 let řízení opravňující pro skupinu B
c) V posledních 5 letech nepozbyl právo ří-

dit motorové vozidlo
d) Nemá zadržený řidičský průkaz
e) Nemá zaznamenaný žádný bod
f) Souhlasí se zápisem

Povinnosti mentora stanovuje § 83a 
odst. 9 a 10:
(9) Mentor nesmí vykonávat doprovod
a) bezprostředně po požití alkoholického 

nápoje nebo užití jiné návykové látky 

nebo v takové době po požití alkoholic-
kého nápoje nebo užití jiné návykové 
látky, kdy by mohl být ještě pod vlivem 
alkoholu nebo jiné návykové látky; pro 
posouzení ovlivnění mentora jinou ná-
vykovou látkou se použije § 5 odst. 2,  
písm. b) obdobně, nebo

b) v případě, že je jeho schopnost k výko-
nu této činnosti snížena v důsledku jeho 
zdravotního stavu.

(10) Mentor je na výzvu policisty, vojenské-
ho policisty, strážníka obecní policie nebo 
celníka povinen prokázat svou totožnost. 
Mentor je dále povinen se na výzvu poli-
cisty, vojenského policisty, nebo strážníka 
obecní policie podrobit vyšetření podle 
zvláštního právního předpisu ke zjištění, 
zda není ovlivněn alkoholem nebo jinou ná-
vykovou látkou.
4.  Řidičský průkaz na zkoušku

Povinnost absolvovat dopravně psycho-
logický pohovor a školení začínajících řidi-
čů, pokud spáchá přestupek nebo trestný 
čin, za který je zaznamenáno 6 bodů.

Ve lhůtě 2 let od dne udělení řidičského 
oprávnění (do doby se nezapočítává doba 
pozbytí, pozastavení nebo odnětí řidičské-
ho oprávnění nebo zadržení řidičského 
průkazu).

Tato povinnost je i pro osobu, která 
žádá o vrácení řidičského oprávnění, jež 
pozbyla podle § 94a v souvislosti s přestup-
kem nebo trestným činem, který spáchala 
ve lhůtě 2 let ode dne udělení řidičského 
oprávnění. Lhůta doložit do 3 měsíců ode 
dne, kdy byla správním orgánem doručena 
výzva.

Změn v silničním zákoně je od letoš-
ního roku poměrně dost. V příštím vydání 
Polického měsíčníku se zaměříme na úpra-
vu správního trestání a bodového systému.

za AMK Police – Petr Dostál
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Podmínky pro lyžaře 
nejsou tuto zimu ideální, 
tréninků na sněhu je málo. 
I přesto jsme se odvážili vy-
jet na začátku února na zá-
vody do Jablonce nad Nisou. 
Republikových závodů pro 
ročníky 2013 a 2012 Hledání 
nových talentů (HNT) se 
za SKI Police účastnilo 5 zá-
vodníků. V sobotu se jely 
2 km klasicky s intervalovým 
startem po 30 s. Výsledky 
v jednotlivých ročnících: 
Julie Knillová 52. místo, 
Eliška Beranová 56., Michal 
Mareš 23., Jindra Pohl 25., 
Tonda Tůma 28. V neděli se 
jely závody s hromadným 
startem, kde si většina po-
lických oproti sobotě polep-
šila. Eliška Beranová i Julie 

Knillová ve svých kategoriích posunuly na 50. místa.  Do první dva-
cítky, na 19. místo, se probojoval Jindra Pohl. Tonda Tůma dojel opět 
28. Míša Mareš, kterému na startu soupeři přišlápli hůlku, musel se 
vracet a ze stadionu odjížděl poslední, se nakonec prokousal na 29. 
místo. Počasí nestálo za nic, v sobotu mrholilo a v neděli chvíle-
mi lilo. Mazal se ten nejteplejší klistr. Ale sníh vydržel a závodníci 
se s tím poprali. Pro všechny to byla velká zkušenost. Děkujeme 
pořadatelům ze SKI Jablonec nad Nisou, neměli to snadné.

Ani pořadatelé z WIKOV SKI Skuhrov neměli při organizaci 
Orlického maratonu lehkou situaci. Nakonec vše vyřešili profesi-
onálně, závody se konaly na Šerlichu na náhradních tratích, dět-
ské kategorie si závod 
odkroužily na novém 
parkovišti jako kritérium 
s obratnostními prvky. 
Ti, kdo v sobotu přijeli 
na dětské závody, mají 
určitě zážitek. Z celkových 
52 dětí bylo 12 našich, 
posbíraly medaile 
a s Ondrou Moravcem mají 
fotku asi všichni. Nedělní 
klasický maraton už byl 
pouze pro nejzdatnější 
srdcaře, pršelo a pršelo. 

Žádné krajské pohárové závody se bohužel nekonaly. Odvolaný 
byl plánovaný Trutnovský závod, sníh nebyl nikde.

Tradiční lyžařský závod tříčlenných hlídek Memoriál Gustava 
Lamky na Bišiku se ze stejného důvodu běžel jako kros dvojic. 
Účast nebyla velká, ale díky účasti Běžeckého klubu Náchod 

SKI Police nad Metují – klub běžeckého lyžování
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konkurence kvalitní. 
Běžcům z Náchoda 
blátivá trať nevadi-
la a obsadili první  
2 místa. Vlastně ne tak 
úplně, vítězný Ondra 
Volák je přeci Poličák. 
Třetí byli naši Radek 
Jansa se Štěpánem 
Štolfou. Na dospělác-
ké 7,5 km trati za SKI 
Police běželo 8 dospě-
lých a 7 dětí (ročníky 
2014-2007). Dětskou 
2 km trať si individu-
álně zaběhli ještě 3 po-
ličtí kluci. Pořadatelé 
z Horolezeckého oddílu 
Hronov připravili opět perfektní rodinné zázemí s výborným gulá-
šem. Počasí bylo až neskutečně jarní, 10°C a sluníčko. 

Na konci února nás čeká Mistrovství ČR staršího žactva, už 
teď víme, že z důvodu nedostatku sněhu přeložené z Bedřichova 
do Harrachova a zkrácené o páteční závody. S nedostatkem sněhu 
bojují i zavedená střediska. Snad se v Harrachově povede trochu 
sněhu na tratích udržet.

Lyžařský rok 2023-2024 nám bude v dubnu končit a novou tré-
ninkovou sezónu zahajujeme v květnu. Pro další sezónu hledáme 
trenéry pro skupinu nejmenších dětí. Tréninky jsou v úterý a pátek 
(1-2x týdně). Vítáme každého, kdo má chuť se pravidelně s dětmi 
hýbat. Nabízíme trenérský rozvoj, symbolické finanční ohodnocení 

a zázemí silného klubu. V případě zájmu zajistíme školení trenér-
ské licence C. Lyžařské zkušenosti se hodí, ale nejsou podmínkou!

Rádi bychom již v předstihu vyzvali rodiče dětí narozených 
2017 a 2018, kteří pro ně hledají vhodný sport, aby se už v květnu 
přišli podívat na naše tréninky. Květen a červen jsou pro nové děti 
seznamovací a v září už budete vědět, jestli je to k tomu a budete 
pokračovat. Září není pro začátek ideální, začíná škola, jiné krouž-
ky, postupně se zhoršuje počasí, začíná se závodit a na dítě je toho 
moc nového najednou. 19. května organizujeme polický Běh sídliš-
těm, i tam se se zájemci rádi potkáme. Na www stránkách jsou in-
formace o tom, co děláme, jak fungujeme. Rádi zodpovíme jakékoliv 
dotazy osobně, telefonem, mailem.

 Za SKI Police nad Metují
Helena a Jan Pohlovi

Činnost klubu a námi pořádané závody finančně podporují: 
Královéhradecký kraj, Město Police nad Metují a NSA.

EFNS 2024
Mistrovství Evropy lesníků v klasickém lyžování 
– Les Contamines-Montjoie, Francie

V třetím lednovém týdnu, tak jako každým 
rokem, vyrazila parta nadšenců, lyžařů – lesní-
ků z České republiky hrdě reprezentovat svoji 
vlast, poměřit síly a potkat se s osmistovkou nad-
šenců stejného ražení z více jak 20ti zemí Evropy 
(rozuměj, že spolkové země Německa se počítají 
zvlášť…).

Jádrem skupiny jsou, již mnoho let, lidé z polic-
kého lyžařského klubu. Známý bukovický holaňďan 
Luboš Bobik Binar se synem Jáchymem, početná po-
lická skupinka Beránků, bělští kluci Hrůšovi a také 
Máňa Hornychová se synem Oldou, která nám letos 
„vytrhla trn z paty“ svojí skvělou francouzštinou!!!

Týden strávený pod nejvyšší horou Evropy po-
tvrdil mnohá očekávání, přinesl mnoho nadšení, 
krásných výkonů i nových přátelství. Samozřejmě  

i trochu zklamání v podobě naprosto mizivé sněhové pokrývky… a považte, v alp-
ském horském údolí, 1200 m.n.m…. Počasí nám přálo, bylo takové jarní, zpočátku 
trochu deště, ale pak již jen sluníčko a 10-15 stupňů nad nulou. Nicméně organizá-
toři závody naprosto skvěle zvládli i v těchto podmínkách a dali základ k mnohým 
úspěchům, a to i pro naše barvy!!!

Ve třech závodech, individuální volnou technikou, individuální klasickou tech-
nikou a štafetách, vybojovali naši závoďáci celkem 5 zlatých, 5 stříbrných, 3 bronzo-
vé medaile a dalších 9 umístění do šestého místa, které znamená rozšířené pódium. 
Velká gratulace, sláva vítězům, čest poraženým!!! Českou republiku reprezentovalo 
33 účastníků a všem patří velké poděkování za vzornou reprezentaci a příjemný 
týden strávený ve Francii. 

Na závěr jedna perlička, spíše velké sousto, ale hlavně pozvání. 55. ročník 
Mistrovství Evropy lesníků v klasickém lyžování, a tedy celou velkou lyžařsko-les-
nickou evropskou rodinu, budeme hostit v půlce února 2025 ve Vysočina aréně 
v Novém Městě na Moravě! Tak přijeďte zafandit, podpořit a vybičovat své blízké 
ke kvalitním výkonům!

Jirka Beran, vedoucí týmu České republiky
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koUPíM
vZDUChovkU

a GraMoFoNové DESky

tEl. 608 103810

MatEMatICké 
ROZCVIČKY

- řešení úlohy  
ze str. 28.

F. J.

Polické lednové závody
Závodní sezónu v lezení již spous-

tu let otevírá Novoroční Open. Závod 
v lezení na obtížnost, kterou organi-
zuje Horolezecký klub Ostaš na stěně 
v Polici nad Metují. Letošní 32. ročník 
proběhl 20. ledna dopolední kvalifi-
kací a odpoledními finálovými koly. 
O přípravu cest se postarali Jirka 
Koutský, Pavel Hrubý, Jan Lokvenc 
a Tomáš Hornych. Dopoledne na lez-
ce čekalo 5 kvalifikačních cest, které 
byly stejné pro všechny kategorie. 
Takže každý si pořádně zalezl. K zá-
vodu nastoupilo 19 chlapů a 7 žen 
a po 13 hodině už byli známí fina-
listi. Devět mužů a sedm žen mohlo 
využít času nutného k přestavbě cest 
k odpočinku a nabrání síly. Na tře-
tí hodinu je připraveno finále pro 
ženy. Prostor sokolovny už se i plnil 
diváky, což podpořilo atmosféru zá-
vodu. Každá závodnice se prokou-
sávala cestou o chyt dál až nejlepší 
lezly až ke konci. Výlezem těsně pod 
strop získala třetí místo místní Míša Hornychová. V polovině stro-
pu končila Markéta Sýkorová z HoroGuru a první místo si vylezla 
Markéta Zeisková z Náchoda. Chvíle na občerstvení, než se posta-
ví cesta pro muže a jde se na to. Chlapy čekala o dost delší a taky 
o dost těžší cesta. Na prvním těžkém kroku si pár prvních lezců 
vylámalo zuby, ale jak lezli lepší a lepší z kvalifikace, dostávali se 
dál až ke stropu. Filip Hrubý z Teplic po pěkném dynamickém sko-
ku končí v polovině výlezu ke stropu. Silák Honza Novák to zvládá 
až k němu. Dál se dostává už jen Honza Zíma a bere vítězství. Tak 

a je hotovo. Už jen vyhlásit nejlepší a předat ceny, za které děkuje-
me našim sponzorům AIX, HUDY Hradec Králové, MAKAK, Singing 
Rock, Doldy, BlueFly, ManMat, Redpoint, 
Město Police nad Metují, T.J. Sokol Police 
nad Metují.

Aby nepřišli o závody i mladší, při-
pravili jsme týden na to závody pro děti 
a mládež do 16 let. Na každou katego-
rii čekaly 4 cesty a někteří si museli dát 

ještě další cestu na rozřazení. 
Na závody si našlo cesto 45 dětí, 
takže sokolovna se slušně zapl-
nila. Pohodová atmosféra plná 
fandění nás provázela celé dopo-
lední lezení. Hodně se i topovalo 
(lezlo až do konce cesty) a děti 
si to určitě užili. Pro nejlepší 
jsme měli medaile od Martina 
Baláka a i spoustu cen od na-
šich partnerů AIX, WIKOV MGI, 
Město Police nad Metují, Singing 
rock, Redpoint. Děti z našeho 
kroužku vybojovali 4 druhá mís-
ta. Gratulujeme a držíme palce 
v dalších závodech.

Tomáš Hornych,
 předseda HK Ostaš

1 3 2 3 2
2 3 3 2 2
3 2 2 3:3
4 3 3 2 2
5 3 3 2 2
6 3 3 2 2
7 3 3 2 : 2
8 3 3 2 : 2
9 3 3 2 2
10 3 3 2 2
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INZErCE SPORT / INZERCE

v , , 

VERA NOVAKOVA 
Realitní zprostředkovatel 
S kvalifikací 66-042-M, se zákonným pojištěním 

Mobil: +420 608 280 563 
Email: novakova.rm@seznam.cz 

v v , , 

JINDRISKA NOVAKOVA 
Asistentka obchodu a prodeje 
Mobil: +420 778 023 125 
Email: novakova.asist@seznam.cz 

WWW: vn-reality5.webnode.cz/ IČO: 13545540 DIČ: CZ6257182184 
✓ Poradenství a realizace obchodů na realitním a finančním trhu
✓ Posouzení ceny nemovitostí pro potřeby vyřízení pozůstalosti, soudy, atd.

 
 
 
 
 

VYUŽIJTE POKLESU CEN ENERGIÍ NA TRHU! 

Specializujeme se na energetické poradenství a 
pomáháme domácnostem, firmám a veřejným institucím 
výrazně snižovat náklady na elektřinu a plyn. 

S naší pomocí můžete využít aktuální příležitosti na trhu 
a snížit Vaše energetické výdaje. 

Kontaktujte nás a zjistěte, jak můžeme pomoci i Vám. 

ENERGETICKÉ CENTRUM 
Komenského 103, Nové Město nad Metují 
tel: 737 566 598 
e-mail: info@e-ap.cz 
web: www.e-aukcniportal.cz 

- Energetické poradenství 
- Analýza cen a smluvních podmínek 
- Optimalizace distribučních sazeb 
- Individuální strategie nákupu 
- Bezplatná konzultace  

 

Nabídka 
volných pracovních míst: 
 

• Lisař/lisařka – nepřetržitý provoz 
• Seřizovač lisovacích strojů – nepřetržitý provoz 
• Strojírenský dělník/strojírenská dělnice 

- třísměnný provoz - obsluha bodovek či svářecího  
   robota na středisku malé svařovny  

 

Očekáváme: - manuální zručnost 
- spolehlivost 
- samostatnost 
- výborný zdravotní stav 
- praxe v oboru vítána 

Nabízíme: - náborový příspěvek pro uchazeče 
- odpovídající mzdové ohodnocení 
- zaučení v rámci firmy 
- finanční ohodnocení po plné měsíční 

docházce  
- ročně až 6 dní dovolené dle splnění 

stanovených podmínek 

Více informací a další nabízené pracovní pozice naleznete  
na www.hauk.cz.   Své nabídky zasílejte na: 

katerina.cermanova@hauk.cz         tel.: 727 882 316 

 
Výkup a sběr kovového odpadu 

 
 
 

   
Ke Koupališti, Police nad Metují 549 54 

Provozní doba:  sobota 08:00-11:30  
   středa 14:00-17:00  
Tel: 702 295670, sberna.police@seznam.cz 

Vykupujeme – starý a nový železný odpad a barevné kovy 
Barevné kovy: měď, hliník, mosaz, bronz, olovo, nerez 

Nevykupujeme - nebezpečný odpad, plechovky od barev, značky, kolejnice, 
víka od kanálů, autobaterie, elektroodpad (počítače, monitory, televize) atd... 
Třídit se vyplatí - roztříděný železný šrot = vyšší peněžní odměna. 

 
 

 

Otevřeno od soboty 30.03.2024   
www.sberna.policenadmetují.cz 



polický Měsíčník
- periodický tisk města police nad Metují -
termín uzávěrky:  vždy 20. den v měsíci do 15 hod. 
distribuce: obvykle první pracovní den v měsíci
vychází v polici nad Metují v nákladu:  700 ks
registrační číslo: MK ČR E 11974
Za obsah a jazykovou správnost odpovídá autor příspěvku.
tisk: tiskárny B.n.B. spol. s r.o. velké poříčí
vydavatel: Město Police nad Metují, Masarykovo nám. 98, 549 54
  IČO 272 949
telefon:  491 541 113
E-mail:   polickymesicnik@policenm.cz  
autor obálky: Jan Flieger
ceník inzerce: (stránka bez 1,3 cm okrajů)
Velikost 1/2A4 - A4 2000,- Kč + DPH
Velikost ¼ A4 - 1/2A4 1000,- Kč + DPH
Velikost 1/8A4 – ¼ A4  500,- Kč + DPH
Velikost do 1/8A4 250,- Kč + DPH

Množstevní slevy se neposkytují



http://www.barcode-generator.de

KULTURA
BŘEZEN

POLICE NAD METUJÍ

Provozní doba Informačního centra Police nad Metují: pondělí - pátek: 8:30 - 11:30 a 12:00 - 16:00, sobota ,svátek: 8:30 - 11:30.

pellyho domy
VSTUPENKY ON-LINE NA WWW.PELLYHODOMY.CZ

Prodej vstupenek na vybrané pořady v Informačních centrech v Polici nad Metují, Hronově, Náchodě, na www.pellyhodomy.cz 
a v pokladně Kolárova divadla a sále Pellyho domů. Prostory konání akcí jsou veřejnosti otevřeny již hodinu před začátkem.

BASTARD
Čtvrtek 7. 3. od 19:00 
V roce 1755 se zchudlý kapitán Ludvig 
Kahlen vydává dobýt drsné, nehostinné 
dánské vřesoviště se zdánlivě nemožným 
cílem: vybudovat tu ve jménu krále kolonii. 
Výměnou za to pro sebe získá tolik vytoužený 
šlechtický titul. Jediný vlastník této 
oblasti, nemilosrdný  Frederik de Schinkel, 
 se však arogantně domnívá, že tato země 
patří jen jemu. Když se de Schinkel dozví, 
že jeho služebná Anna Barbara a její 
manžel se utekli ukrýt ke Kahlenovi,  
privilegovaný a zlomyslný majitel 
vřesoviště přísahá pomstu a dělá vše 
pro to, aby kapitána vyhnal. Kahlen 
se nenechá zastrašit a pustí se  
do nerovného boje – riskuje nejen svůj 
život, ale i život rodiny uprchlíků, která se 
kolem něj shromáždila. Šestý celovečerní 
film Nikola je Arcela je vynikající historické 
drama s řadou předností, z nichž ta 
nejpřesvědčivější je možná nejméně 
překvapivá. Je jí charisma staré školy,  
které z plátna vyzařuje díky Madsi 
Mikkelsenovi v roli muže, jehož 
mlčenlivou povahu a drsnou 
statečnost prověřují snad všechny 
myslitelné útrapy, které ho v Dánsku 
18. století mohly potkat. Drama  
/ Historický / Životopisný. Dánsko  
/ Švédsko / Norsko / Německo, 2023,  
127 min, CZ titulky. 
Přístupné od 15 let

Vstupné: 120 Kč

MAX A MÁJA: PŘÍBĚH 
LIŠTIČEK
Úterý 12. 3. od 18:00
Pár polárních lištiček Max a Mája žije  
v kraji plném sněhu a mají se rádi.  
A to tak moc, že očekávají narození 
liščátek. Proto se Max snaží přinést 
toho Máje co nejvíc na zub. Ale je to 

stále těžší. Vydává se proto dál a dál  
od pelíšku. A pak se to stane... Křup!!! 
A už ho odlomená ledová kra odnáší  
na moře, daleko od Máji. Oba najednou 
čelí všem možným výzvám, aby znovu 
našli cestu k sobě a dokázali, že 
láska dokáže překonat i nejchladnější 
bouři. Jejich příběh je o odvaze a 
nezlomné touze být opět spolu před 
tím, než se do jejich života vplíží malá 
liščata, přináše-jíc s sebou novou 
kapitolu jejich polární pohádky. 
Rodinný / Pohádka / Dobrodružný 
Francie / Kanada / Itálie, 2023, 80 min  
CZ dabing.                              Vstupné: 80 Kč

SPOLEČNÝ KONCERT 
ORCHESTRŮ – ZUŠ POLICE 
NAD METUJÍ A ZUŠ BROUMOV 
Pátek 15. 3. od 19:00 / Kolárovo divadlo

Popular melody band – pod vedením 
Martina Ptáčka (ZUŠ Broumov)
Big band – pod vedením Pavla Čapka 
(ZUŠ Police nad Metují) 

FILMOVÝ FESTIVAL JEDEN SVĚT
Pátek 22. 3. – Ne 24. 3. 
Kolárovo divadlo
Mezinárodní filmový festival o lidských 
právech Jeden svět existuje již déle než 
čtvrt století, v Polici nad Metují se můžete 
těšit na již 13. ročník.  

PÁLENÍ ČARODĚJNIC
Út 30. 4. od 18:00
Podrobnosti budou zveřejněny v průběhu 
března!

LHÁŘI
autor: Anthony Neilson
v nastudování DS Divadlo Broumov
Termín představení bude upřesněn.

Pellyho domy

Kolárovo divadlo

2024

SENIOR KLUB
Termíny společných setkání:
5. 3. 2024 od 14:00
16. 4. 2024 od 14:00
21. 5. 2024 od 14:00 (oslava jubilantů).

DEN DIVOKÝCH MACEŠEK
Pátek 8. 3. 2024 od 15:00
15:30 sázení macešek před klášterem
16:00 výtvarný workshop  
v Pellyho domech  
(doporučené dobrovolné vstupné 100 Kč)
Vyslovit přání, prosbu, modlitbu nebo 
poděkování jako téma pro společné tvůrčí 
setkání u příležitosti Mezinárodního 
dne žen. Žena zakořeněná v polické 
krajině.Žena prorůstající do paměti 
zdejších obyvatel. Žena oslavovaná 
i oslovovaná a vynášená anděly  
do nebes. Žena téměř neviditelná. 
Panna Marie se čas od času zázračně 
zjevuje. Panna Marie korunuje klenbu 
polického náměstí. Panna Marie 
trpělivě naslouchá našim prosbám  
a modlitbám. Výtvarnou dílnou 
provede česká umělkyně a lektorka 
 autorských výtvarných workshopů,  
která si říká kosmo_nauty.  
Dlouhodobě spolupracuje s kulturními  
a vzdělávacími institucemi a festivaly 
(např. 8smička - zóna pro umění, Elpida,  
Městská knihovna v Praze, Alfred ve 
dvoře, Divadlo Minor, Open Air Program 
Hradec Králové, Mezinárodní loutkový 
festival Žižkovská loutka, Gdański 
Archipelag Kultury /PL/). Nejsilnějším 
motivem pojízdné dílny je pro ni 
spolupráce s lidmi, které by nemohla  
v běžném každodenním životě potkat.

VÝROČNÍ KONCERT KAPELY 
„BEZ ŠANCE“
Sobota 30. 3. 2024 / Společenský sál

Připravujeme

Kino
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